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روزنامه صبح ایران

جواد امام:

لیست های حداقلی انتظار اصلاحات را برآورده نکرد

سخنگوی قوه قضائیه خبرداد

محکومیت عامل نفوذی فرهنگی به 10 سال حبس

که دستگاه کارت خوان دارندمتکدیان و دست فروشانی 

خالی، پوز عالی!جیب 

نمایندگان مجلس خطاب به مسئولان اجرایی:

بازار را مدیریت کنید
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یک عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می گوید: 
نباید به خاطر شیطنت های آمریکا، در داخل کشور هم محدودیت 
ایجاد کنیم. اگر می خواهیم منسجم عمل کنیم، راهش این است 
که در داخل، اتحاد و تفاهم فراهم و گله مندی ها کنار گذاشته 
شود.محمود میرلوحی، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان می گوید: در حال حاضر ما در آستانه 

انتخابات هستیم و خرداد در شیپور انتخابات دمیده می شود...

معاون اول رییس جمهوری گفت: دولت در مبارزه با فساد و رانت 
ناشی از توزیع کالاهایی که با ارز 4200 تومانی وارد شده اما در بازار 
به قیمت های آزاد فروخته می شود با هیچکس تعارف ندارد.اسحاق 
جهانگیری روز دوشنبه در جلسه بررسی وضعیت واردات کاغذ و 
مشکلات دست اندرکاران مطبوعات و کتاب کشور، با اشاره به نگرانی 
ها و دغدغه های دست اندرکاران این حوزه، تصریح کرد: از نظر دولت 

کتاب و مطبوعات جزو کالاهای اساسی و ضروری مورد نیاز...

محمود میرلوحی:

اتحاد و تفاهم فراهم و 
گله مندی ها کنار گذاشته شود

معاون اول رییس جمهوری:

باید با سوء استفاده کنندگان از 
ارز دولتی برخورد جدی شود
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معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: باید از احداث مجتمع بین راهی در میدان شهر کهک 
جلوگیری شود.محسن بهشتی قم در جلسه کمیسیون مدیریت ایمنی و حمل و نقل استان قم اظهار 
داشت: یک مجتمع بین راهی که پروانه ساخت آن سال ها قبل صادرشده عملیات عمرانی خود را در 
دقیقاً در وسط میدانی در شهر کهک قم که بدترین محل ممکن برای احداث چنین مجتمعی ازنظر 
ترافیکی آغاز کرده که در درجه نخست باید مانع از احداث این مجتمع در وسط این میدان شده 
و در مرحله بعدی مراحل انتقال و جابه جایی آن را دنبال کرد، کاربری این میدان صرفاً باید فضای 
سبز تعریف شود. وی افزود: احداث این زیرگذر به عنوان یک نقطه حادثه خیز امکان دریافت منابع 
و تسهیلات استانی را دارد.وی با اشاره به زمان بندی احداث زیرگذر راهجرد تصریح کرد: تلاش 

می شود این پروژه امسال آغاز و تا پایان سال تکمیل و به بهره برداری برسد...

رئیس شورای  اسلامی شهر قم از تشکیل انجمن حمایت از سرمایه گذاری و کارآفرینی استان قم 
خبر داد. عبدالله جلالی ، با اشاره به تشکیل انجمنی برای سرمایه گذاری در استان و شهر قم اظهار 
داشت: با مشارکت کمیسیون برنامه  و بودجه یک تشکلی را از سرمایه گذاران داخل قم شکل داده 
و جلسات  مختلفی با آنها داشتیم و از سرمایه گذاران داخل قم خواسته  شده نظرات و پیشنهادات 
خود را در حوزه سرمایه گذاری و مدیریت شهری با ما در  میان بگذارند.وی با بیان اینکه خوشبختانه 
هیئت  امنای این تشکل در شورای شهر صورت گرفت و اکنون هم مرتب با کمیته سرمایه گذاری و 
 کمیسیون برنامه  و بودجه شورا جلسه دارند، افزود: قرار است در بحث مدیریت شهری و در بحث 
سرمایه گذاری هم آنها و هم ما بدانیم چه ظرفیت هایی وجود دارد. رئیس شورای شهر قم با تأکید بر 

اینکه این انجمن موازی با اتاق بازرگانی نیست، تصریح کرد: به  هیچ  وجه فعالیت...

معاون امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد

ممانعت ازاحداث مجتمع
 بین راهی درمیدان شهر کهک

رئیس شورای  اسلامی شهر قم  خبرداد

تشکیل انجمن حمایت از 
سرمایه گذاری و کارآفرینی استان قم 
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حضور آمریکایی ها
 در خلیج فارس نمایشی 
و بی فایده است

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

بخش خصوصی جهت تقویت عرضه مسکن ترغیب شود

بازار مسکن و معادلات عرضه 
برای شکستن رکود تورمی

محمدرضاعارف:

 تفاهم و همدلی ضرورت حیاتی امروز کشور است

اعلام زمان واریز یارانه اردیبهشت 
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بازار مسکن به طور مشخص از نبود میزان کافی عرضه 
رنج می برد. تجربه مسکن مهر نیز نشان داد ورود مستقیم 
دولت به این بخش چه تبعاتی به همراه دارد. در این شرایط، 
دولت با طرح های گوناگون به دنبال ترغیب بخش خصوصی 

جهت تقویت عرضه است.رونق نسبی در بازار مسکن پس 
از گذشت چهار سال رکود از پاییز سال 96 آغاز شد. هر 
چند که انتظار می رفت قیمت ها متناسب با شرایط بازار با 

شیب ملایم تغییر کند...

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در تذکراتی به مسئولان اجرایی کشوروضعیت متلاطم بازار را موجب فشار بر مردم 
دانستند و خواستار مدیریت و تنظیم بازار خودرو شدند.نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در 
خصوص مسائل فرهنگیان، وضعیت و مدیریت بازار خودرو و مسکن و کنترل تورم و تنظیم بازار به رییس جمهوری و 
مسئولان اجرایی کشور تذکر دادند.»فریده اولادقباد« نماینده مردم تهران در تذکری خطاب به رییس جمهوری گفت: با 
توجه به اینکه هفته بزرگداشت مقام معلم را پشت سر گذاشتیم که مصادف با سالروز شهادت شهید مرتضی مطهری بود 

اما دولت هنوز آموزش و پرورش را در اولویت اول خود قرار نداده و ...

در نظر دارد  مکان ها ذیل را  از طریق مزایده عمومی به اشخاص واجد الشرایط اجاره 
دهد. 

موضوع مزایده: اجاره موقت عرصه و اعیان تعدادی کیوسک با کاربری تنقلات مطابق 
جدول ذیل.

مدت قرارداد:  از زمان انعقاد قرارداد به مدت یکسال شمسی می باشد . 
محل دریافت اسناد: قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - 
بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان 

میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند، تلفن 36641174 
بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در 

مزایده به شرح ذیل می باشد:

)با  سازمان  وجه  در  بانکی  ضمانتنامه  صورت  به  مزایده  در  شرکت  تضمین   -
حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 
351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  

پیشنهاد تسلیم گردد.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا  پایان وقت اداری 98/03/04 می باشد .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند 
کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و 

مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها: قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 

4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست .      
تاریخ آگهی نوبت دوم:  1398/02/22               تاریخ آگهی نوبت دوم:  98/02/24

در نظر دارد پروژه های ذیل را به شماره های درج شده در جدول از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 
به شرح زیر واگذار نماید. متقاضیان می توانند از روز پنجشنبه مورخ 98/2/26 تا پایان وقت اداری روز سه 

شنبه مورخ 98/2/31 اسناد مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت دریافت نمایند. 
1. کارفرما : سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه واحد مدیریت آب و خاک.

2. تضمین شرکت در مناقصه: به شرح جدول ذیل می باشد که طبق آیین نامه تضمین برای معاملات 
دولتی به شماره 123602 /ت 50659 مورخ 94/09/22 که به صورت ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 
به حساب شماره 2174203751001 بانک ملی شعبه مرکزی به نام تمرکز وجوه سپرده که باید تهیه و 

ارائه گردد.
3. مدت اعتبار پیشنهادها سه ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادهاست.

4. آخرین مهلت بازگشت اسناد: پایان وقت اداری روز شنبه مورخ 98/3/11 و گشایش پاکات در 
ساعت 8 روز یکشنبه مورخ 98/3/12 می باشد.

سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

سازمان جهاد کشاورزی 
استان کرمانشاه 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم  روابط عمومی  سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم( فراخوان مناقصه یک مرحله ای 

 مبلغ تضمین شرکت در مزایده مبلغ پایه اجاره ماهیانه تهیه کیوسک متراژ تقریبی آدرس کیوسک های  تنقلات  ردیف

 ریال 000/000/53 ریال000/000/53 بر عهده برنده مزایده متر مربع21 4مهر ابتدای خیابان موتلفه مسکن  3پردیسان محله  1
 ریال 000/000/13 ریال000/000/11 بر عهده سازمان متر مربع21  1خیابان استقلال انتهای استقلال  مسکن مهر 4پردیسان محله  5
 ریال 000/000/53 ریال 000/000/53 بر عهده سازمان متر مربع 6/6 میدان آزادگان روبروی رستوران البرز 5

 

 توضیحات تضمین )ریال(  برآورد)ریال( نام پروژه  شماره ردیف
انتقال آب یا لوله در سطح  1000003333000001 1

 شهرستان صحنه
حداقل رتبه مورد  000/311/133 102/333/321/1

 آب  5نیاز 
لوله در سطح  یا آب انتقال 1000003333000001 1

شهرستان کرمانشاه)بخش 
 بیلوار و کوزران( 

200/300/323/4 000/333/110 

لوله در سطح  یا آب انتقال 1000003333000003 3
شهرستان کرمانشاه 

)دهستان هفت آسان 
 کوزران(

501/040/402/3 000/353/124 

ایستگاه تامین پکیج  1000003333000004 4
 سقز RPTپمپاژ

000/000/000/11 000/000/300  

اجرای خط انتقال آب و  1000003333000005 5
تکمیل ساختمان های بهره 
برداری شبکه آبیاری اراضی 

 پایاب دایک گیلانغرب

 مورد رتبه حداقل 000/010/043 113/323/030/13
ابنیه و آب  5 نیاز

 )همزمان(

زیرساخت باغات سطح ایجاد  1000003333000003 3
 شهرستان دالاهو

 مورد رتبه حداقل 000/133/153 440/304/115/3
کشاورزی  5 نیاز

ایجاد زیرساخت باغات سطح  1000003333000002 2 یا آب 
 شهرستان صحنه

033/023/352/1 000/001/132 

 باغات سطح زیرساخت ایجاد 1000003333000000 0
 کنگاور شهرستان

000/311/100/3 000/512/134 

 باغات سطح زیرساخت ایجاد 1000003333000000 0
 هرسین شهرستان

354/003/001/3 000/005/100 

 باغات سطح زیرساخت ایجاد 10000033330000010 10
 کرمانشاه شهرستان

403/132/102/5 000/350/155 

 471/م الف/12  
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ادوات جنگی »قدرت« نمی آورد
متحده	 ایالات	 مرکزی	 فرماندهی	 ستاد	 رییس	
آمریکا)سنتکام(	وقتی	خبر	حرکت	ناو	هواپیمابر	آبراهام	
لینکلن	به	خاورمیانه	را	شنید،	ذوق	زده	گفت:	اگر	جنگی	
در	بگیرد	)با	ایران(	من	فکر	نمی	کنم	چنین	جنگی	عادلانه	

باشد.	شاید	منظور	فرمانده	آمریکایی	از	جمله	'چنین	جنگی	عادلانه	نیست'،	اشاره	به	
برتری	ادوات	جنگی	ایالات	متحده	آمریکا	نسبت	به	ایران	است!!	سالهاست	که	استراتژی	
آمریکایی	ها	در	منطقه	خاورمیانه	بر	اساس	این	ایده	شکل	گرفته،	که	ادوات	و	تکنولوژی	
نظامی	برای	آنان	قدرت	می	آورد.	آمریکایی	ها	بعد	از	سال	2001	میلادی	و	تجاوز	به	
سرزمین	افغانستان،	سالانه	بیش	از	50	میلیارد	دلار	برای	امنیت	سربازانشان	در	این	کشور	
هزینه	می	کنند.	18	سال	است	که	پول	مالیات	دهندگان	آمریکایی،	برای	تصورات	جنگ	
های	هالیوودی،	هزینه	شده	است.	حالا	باید	از	آقای	مکنزی	پرسید	که	با	این	هزینه	و	
حضور	نزدیک	به	دو	دهه	در	افغانستان،	دستاورد	ملموس	نظامی	ایالات	متحده	چه	بود؟	
مگر	نه	اینکه	دست	به	دامن	یک	دیپلمات	افغان	تبار	شدید	تا	با	التماس	از	طالبان	بخواهد	
پای	میز	مذاکرات	به	ظاهر	صلح	بیاید	تا	زمینه	فرارتان	از	مهلکه	افغانستان	فراهم	شود؟	
آیا	یادتان	رفت	که	18	سال	قبل	برای	از	بین	بردن	همین	طالبان	به	افغانستان	حمله	
کردید؟	آقای	مکنزی	!	شکست	شما	در	افغانستان	نه	به	دلیل	قدرت	نظامی	طرف	مقابل	
شما	بود،	بلکه	شما	به	تفکرات	مادی	خودتان	باختید.	شما	با	اتکای	بیش	از	حد	به	قدرت	
آتشبار	خودتان	باختید.	همین	افغانستان،	نمونه	بارزی	است	که	نشان	می	دهد	چگونه	
سلاح	های	پیشرفته	آمریکایی،	در	مقابل	اراده	ها	و	ایمان	قوی،	کارایی	ندارند.نمی	خواهم	
تمدن	نداشته	تان	را	به	رخ	تان	بکشم	که	تحقیر	دیگران	درشان	فرهنگ	و	تمدن	پارسی	
زبانان	نیست	.	فقط	از	شما	می	خواهم	تاریخ	ایران	را	مطالعه	کنید،	تا	بیشتر	از	مردم	من	
بدانید.22	سپتامبر	1980	که	یادتان	هست	آقای	مکنزی؟	انقلاب	ملت	ایران	تازه	به	بار	
نشسته	بود،	که	صدام	را	پرچم	حمله	خود	به	ایران	کردید.	پارسی	ها	نه	ارتشی	داشتند	،	
نه	ادواتی.	اما	30	میلیون	قلب	بزرگ	و	اراده	قوی	داشتند	.	پس	از	هشت	سال	نتیجه	چه	
شد؟	یک	وجب	از	خاک	کشورشان	را	ندادند	و	آخر	جنگ،	بیش	از	40	ملیت	اسیر	جنگی	
داشتند.موشک	های	اهدایی	شما	به	صدام،	خانواده	های	زیادی	را	شبانه	و	در	خواب	به	
شهادت	رساند،	آنها	موشکی	برای	دفاع	و	بازدارندگی	نداشتند.	دیگر	همپیمانان	غربی	تان،	
سلاح	های	شیمیایی	در	اختیار	صدام	گذاشتند	تا	مدافعان	این	سرزمین	را	زمینگیر	کنند،	
ایرانی	ها	ماسک	نداشتند.	مین	های	جدید	به	صدام	می	دادید	،آنها	دانش	خنثی	کردن	
نداشتند،	اما	امروز	همه	چیز	دارند.	شما	فقط	بخشی	از	توان	نظامی	ایران	را	می	دانید،	همه	
دانسته	هایی	که	خودشان	علنی	کردند.	آقای	مکنزی!	کاخ	سفید	چهل	سال	این	ملت	را	
محاصره	اقتصادی	،	سیاسی	و	نظامی	کرد.	به	عنوان	یک	خبرنگار	ایرانی،	از	شما	ممنونم	.	
چون	به	ایرانیان	یاد	دادید	که	در	این	دنیای	پرآشوب،	فقط	خودشان	هستند	و	خدایشان.	
حالا	ایرانی	ها	بعد	از	چهل	سال	تنهایی	،	پوست	انداختند،	حوزه	دانش	را	در	همه	عرصه	ها	
بومی	کردند	تا	جایی	که	هواپیماهای	فوق	پیشرفته	و	بدون	سرنشین	شما	را	سالم	به	روی	
زمین	می	نشانند	و	وارد	خط	تولید	انبوه	می	کنند.ایرانی	ها	این	پیشرفت	و	خودباوری	را	
مدیون	فشارهای	شما	هستند	آقای	مکنزی.	در	خاتمه	بر	این	نکته	تاکید	دارد	که	ایرانیان	
اهل	مفاهمه	و	گفت	و	گو	هستند.	40	سال	دشمنی	شما	نتوانست	چرخ	توسعه	کشوررا	
که	محصول	خودباوری	و	ایمان	ایرانیان	است،	از	حرکت	بازدارد.	حالا	صنعت	دفاعی	کشور	
ایران،	قدرت	دفاع	از	ملت	خود	را	دارد.	یک	ضرب	المثل	ایرانی	می	گوید:»	آزموده	را	

آزمودن	خطاست.	«

یارانه ای که یار نیست 
محمد جلالی

از	دخل	خود	کارت	های	بانکی	را	بیرون	می	آورد	و	نشان	می	دهد!	می	گوید:	این	کارت	
یارانه	افرادی	است	که	اینجا	گذاشته	اند	و	پیش	من	حساب	دفتری	باز	کرده	اند.	کارت	هایی	
در	مغازه	من	وجود	دارد	که	از	روز	اول	در	اینجا	بوده	و	اول	هر	ماه	بابت	بدهی	شان	آن	ها	
را	خالی	می	کردم.	این	ماجرا	تا	قبل	از	سال	1397	خوب	بود	اما	با	این	گرانی	ها	دیگر	
45.500	تومان	رقمی	نمی	شود.	این	حکایت	مغازه	داری	است	با	انبوهی	از	کارت	های	
بی	اعتبار!	افسوس	می	خورد	و	حالا	نمی	داند	جواب	کسی	که	زندگی	اش	به	این	کارت	ها	
متصل	شده	است	را	چه	بدهد.اقتصاد	برای	افرادی	که	به	مغازه	های	بزرگ	می	روند	و	کارت	
می	کشند	و	نگاهی	به	قیمت	ها	نمی	کنند	آسیب	چندانی	وارد	نکرده	است.این	روزها	
اقتصاد	کسانی	را	به	زانو	در		آورده	که	اول	قیمت	را	نگاه	می	کنند	و	بعد	خریدشان	را	انجام	
می	دهند.هر	روز	خبر	از	گرانی	وسائلی	می	رسد	که	تا	دیروز	غذای	اصلی	آنها	بوده	اما	امروز	
تحت	الشعاع	گرانی	ها	قرار	دارد	از	پیاز	و	سیب	زمینی	گرفته	تا	ماکارونی	و	تن	ماهی!	شکر	
و	خرما	هم	که	داستان	های	خاص	خودشان	را	دارد.با	یک	مقایسه	از	رقم	یارانه	به	خوبی	
می	توان	بی	ارزش	شدن	ریال	و	یارانه	های	چهل	و	پنج	هزارتومانی	را	دید.تا	چندی	پیش	
با	یک	یارانه	45	هزار	تومانی	می	شد	یک	گونی	10	کیلویی	برنج	خرید.	می	شد	نزدیک	به	
یک	کیلوگرم	گوشت	خرید.	چندین	بسته	ماکارونی	و	چند	عدد	تن	ماهی	را	در	سبد	خرید	
جای	داد	و	با	خیال	راحت	هر	میوه	ای	را	تهیه	کرد.اما	حالا	باید	برای	خرید	یک	کیلو	گوشت	
یارانه	دو	نفر	را	خرج	کرد.با	این	مبلغ	یارانه	دیگر	نمی	توان	با	فراغ	بال	هر	میوه	ای	را	برداشت	
و	میوه	های	نوبرانه	و	خارجی،	ممنوعه	های	فقرا	می	شوند.از	طرفی	دولت	روی	بسیاری	از	
کالاها	یارانه	می	دهد	که	بیشتر	از	یارانه	نقدی	45	هزار	تومانی	است	و	جالب	آنجاست	که	
ثروتمندان	بیشتر	ازآن	بهره	می	گیرند.یارانه	های	پنهان	مثل	دارو،	بنزین،	گاز	طبیعی،	برق	
و	سوخت	هوایی	است.متوسط	یارانه	پنهان	که	هر	خانوار	ایرانی	سالانه	دریافت	می	کند	
حدود	10	میلیون	تومان	است.	در	این	بین	متوسط	دریافتی	یارانه	پنهان	دهک	دهم	
که	ثروتمندان	هستند	بیشتر	از	هفت	برابر	دهک	اول	است.با	توجه	به	اوضاع	نامساعدت	
کنونی	اقتصاددانان	باید	فکری	برای	متعادل	سازی	یارانه	ها	کنند.	یادمان	نرود	امکانات	برابر،	
همیشه	مساوی	با	عدالت	نیست.به	عنوان	نمونه	نباید	بنزین	برای	کسی	که	آخرین	مدل	
خودرو	را	دارد	و	به	تعداد	اعضای	خانواده	خودرو	پارک	شده	دارد	برابر	با	پیرمرد	موتورسواری	
باشد	که	از	دار	دنیا	همین	وسیله	نقلیه	را	دارد	و	یا	یارانه	به	سوخت	هواپیمایی	تعلق	بگیرد	

که	فردی	تا	پایان	عمر	حتی	یکبار	از	نزدیک	آن	را	لمس	نکرده	است!

رییس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

مداخلات آمریکا در منطقه 
موجب بی ثباتی و ناامنی است

رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	شورای	اسلامی		گفت:	سابقه	
مداخلات	آمریکا	در	مناطق	مختلف	جهان	نشان	می	دهد	که	اقدامات	این	کشور	تاکنون	
ثمره	ای	جز	ناامنی	و	بی	ثباتی	نداشته	است.حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	دیدار	الکسیس	
باندریچ	وگا	سفیر	کوبا	در	تهران	با	اشاره	به	مناسبات	دیرینه	ایران	و	کوبا	اظهار	داشت:	
توسعه	و	گسترش	ارتباطات	دوستانه	دو	کشور	که	از	سابقه	پرافتخار	مبارزه	با	استعمار	
آمریکا	برخوردارند،	اهمیت	فراوانی	دارد.رییس	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	
مجلس	شورای	اسلامی	افزود:	این	کمیسیون	از	روند	توسعه	ارتباطات	و	همکاری	های	
پارلمانی	دو	کشور	بویژه	میان	کمیسیون	های	تخصصی	در	مجالس	ایران	و	کوبا	حمایت	
می	کند.فلاحت	پیشه	با	تاکید	بر	لزوم	ایستادگی	در	مقابل	زورگویی	و	یکجانبه	گرایی	
آمریکا	در	جهان	تصریح	کرد:	سابقه	مداخلات	آمریکا	در	مناطق	مختلف	جهان	نشان	می	

دهد	که	اقدامات	این	کشور	تاکنون	ثمره	ای	جز	ناامنی	و	بی	ثباتی	نداشته	است.

وزیر خارجه اتریش: 

برجام اولویت اصلی اتحادیه اروپاست 
وزیر	امور	خارجه	اتریش	برجام	را	اولویت	اصلی	اتحادیه	اروپا	خواند	و	گفت:	تا	وقتی	ایران	
در	برجام	بماند،	این	قرارداد	معتبر	است.	کارین	کنایسل	روز	دوشنبه	پیش	از	نشست	وزرای	
خارجه	اتحادیه	اروپا	دربروکسل،	طرفین	برجام	را	به	حفظ	این	قرارداد	و	اجرای	تعهداتشان	
دعوت	کرد.او	با	اشاره	به	سناریوهای	مختلف	و	احتمالی،	خواستار	خویشتنداری	طرفین	
توافق	هسته	ای	ایران	شد.	وزیرخارجه	اتریش	با	اشاره	به	گزارش	های	آژانس	بین	المللی	
انرژی	اتمی	در	باره	پایبندی	ایران	به	برجام	یادآور	شد:	»ابتدا	باید	به	یک	سری	از	حقایق	
دست	یابیم،	چرا	که	نمی	توان	تنها	بر	اساس	اخبار	اولیه	رفتار	کرد«.به	گفته	کنایسل	ایجاد	
خلاء	و	اعلام	تهیه	یک	توافق	جدید،	به	مثابه	راهی	غیرقابل	عبور	می	باشد.وی	ادامه	داد،	
بااینکه	همسایگان	ایران	انتقادهایی	دارند.	با	این	حال	نمی	توان	برجام	را	کنار	گذاشت،	چرا	

که	آن	»پیشرفت	شگرفی	در	دیپلماسی«	بوده	است.

سخنگوی وزارت امورخارجه:

ابعادحادثه برای چند کشتی در دریای عمان 
روشن شود 

سخنگوی	وزارت	امورخارجه	کشورمان	خواستار	روشن	شدن	ابعاد	وقوع	حادثه	برای	
چند	کشتی	در	دریای	عمان	شد.	سیدعباس	موسوی	سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	
جمهوری	اسلامی	ایران	حوادث	روز	یکشنبه	22	اردیبهشت	برای	چند	کشتی	در	دریای	
عمان	را	نگران	کننده	و	تاسف	بار	دانست	و	خواهان	روشن	شدن	ابعاد	دقیق	این	حادثه	
شد.	وی	با	اشاره	به	تاثیر	منفی	این	حوادث	بر	سلامت	کشتیرانی	و	امنیت	عبور	و	مرور	
دریایی	نسبت	به	هرگونه	دسیسه	از	سوی	بدخواهان	جهت	برهم	زدن	ثبات	و	امنیت	در	
منطقه	هشدار	داد	و	خواهان	هوشیاری	کشورهای	منطقه	نسبت	به	هرگونه	ماجراجویی	

از	سوی	عوامل	خارجی	شد.

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

حضور آمریکایی ها در خلیج  فارس 
نمایشی و بی فایده است

فرمانده	نیروی	دریایی	ارتش	با	تأکید	بر	این	که	حضور	آمریکایی	ها	در	خلیج		فارس	
یک	حضور	نمایشی	و	بی	فایده	است،	خطاب	به	کشورهای	حوزه	خلیج		فارس	عنوان	کرد:	

حضور	آمریکایی	ها	در	منطقه	خلیج		فارس	به	پایان	رسیده	و	باید	منطقه	را	ترک	کنند.
امیر	دریادار	حسین	خانزادی	در	حاشیه	برگزاری	محفل	انس	با	قرآن	منطقه	یکم	امامت	
نیروی	دریایی	ارتش	در	جمع	خبرنگاران	افزود:	مقام	معظم	رهبری	می	فرمایند	که	سه	
مشخصه	ایمان،	شجاعت	و	دانش	در	نیروهای	مسلح	بارز	است	که	باید	ترتیب	آن	رعایت	
شود.	اگر	ایمان	در	مجموعه	نیروهای	مسلح	نباشد	در	مقابل	جبهه	دشمنان	و	ابزارهای	
مادی	چشم	پرکنی	که	آنها	آورده	اند	دچار	رعب	و	وحشت	می	شود.	ایمان	باید	نشأت	گرفته	
از	آموزه	های	دینی	و	انقلابی	باشد	و	به	همین	خاطر	بر	برگزاری	محافل	انس	با	قرآن	تأکید	
داریم.فرمانده	نیروی	دریایی	ارتش	با	اشاره	به	این	که	اگر	قرار	است	یک	جوان	با	شتاب	و	
انتظارات	مقام	معظم	رهبری	گام	دوم	انقلاب	اسلامی	را	به	جلو	ببرد	و	تمدن	اسلامی	بر	
پایه	آموزه	های	دینی	برقرار	کند،	یکی	از	موضوعات	مهم	و	کلیدی	معنویت	است،	اضافه	
کرد:	معنویت	به	این	حرکت	سلامت	و	شتاب	برای	جلوگیری	از	هرگونه	انحراف	می	دهد.
وی	با	بیان	این	که	در	راستای	تقویت	معنویت	در	مجموعه	نیروهای	مسلح	چند	
گام	اساسی	برداشته	شد،	عنوان	کرد:	توجه	به	مراکز	آموزش	نیروهای	پایه	نیز	به	عنوان	
گام	آغازین	و	کلیدی	است	و	اگر	امروز	به	مراکز	آموزشی	ما	وارد	شوید	نمایشی	جدی	از	
معنویت	دیده	خواهد	شد.امیر	دریادار	خانزادی	با	اشاره	به	این	که	طرح	مصباح	با	تمرکز	بر	
معنویت	برای	نیروهای	وظیفه	و	خانواده	و	پرسنل	نیروهای	مسلح	را	شامل	می	شود،	اظهار	
کرد:	از	مأموریت	های	مهم	و	خطیر	عقیدتی	سیاسی	ارتش	حرکت	در	راستای	ارتقای	
بینش	دینی	و	سیاسی،	ارائه	آموزش	های	مکتبی	برای	کارکنان	و	ترویج	فرهنگ	انقلابی	
برای	خانواده	ها	و	نقش	پررنگ	روابط	عمومی	در	انعکاس	فعالیت	ها	و	مأموریت	های	این	نیرو	
است.وی	در	ادامه	در	خصوص	حضور	ناوهای	آمریکایی	در	منطقه	خلیج	فارس	خاطرنشان	
کرد:	نمی	دانم	چرا	حضور	این	ناوگروه	مورد	توجه	قرار	گرفته	است.	طی	این	چهل	سال	
انقلاب	اسلامی	همواره	این	اشرار	و	شیطان	را	در	اطراف	خودمان	داشته	ایم.فرمانده	نیروی	
دریایی	ارتش	با	بیان	این	که	ویژگی	کشوری	با	مرزهای	جهانی	این	است	که	در	مجاورت	
فرصت	ها	و	تهدیدها	قرار	می	گیرد،	ابراز	کرد:	جمهوری	اسلامی	ایران	تنها	نظامی	است	که	
در	تمامی	دنیا	پنجه	در	برابر	پنجه	استکبار	انداخته	و	به	هیچ	وجه	از	سیاست	های	استکبار	
تبعیت	نمی	کند.وی	با	اشاره	به	این	که	در	مقابل	حرف	زور	استکبار	می	ایستیم،	افزود:	
جمهوری	اسلامی	ایران	پایه	هایش	بر	اساس	آموزه	های	دینی	و	انقلابی	است	و	همواره	مورد	

آماج	تهدیدهای	دشمنان	بوده	ولی	هیچ	بیمی	از	آنها	نداریم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 برخورد با مدیران متخلف ادامه دارد
وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	گفت:	برخورد	با	مدیران	دو	شغله	و	حقوق	بگیران	

نجومی	ادامه	دارد	و	چنانچه	مقاومت	کنند	عزل	می	شوند.
»محمد	شریعتمداری«	در	حاشیه	اولین	کمیسیون	تخصصی	شورای	عالی	اشتغال	
در	جمع	خبرنگاران	درباره	اقدامات	وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	در	زمینه	شفافیت،	
گفت:	یکی	از	مهمترین	اقداماتی	که	در	حکمرانی	مطلوب	باید	انجام	دهیم،	عملیات	شفاف	
سازی	است.	این	عملیات	نظارت	مردم	را	بر	فعالیت	حکمرانان	افزایش	می	دهد	و	مهمترین	
عامل	جلوگیری	از	فساد	در	جامعه	است.عضو	کابینه	دولت	دوازدهم	درباره	دیگر	اقدامات	
وزارت	تعاون	در	امر	شفاف	سازی	گفت:	اسامی	اعضای	هیات	مدیره	تمام	شرکت	های	
تحت	پوشش	سازمان	های	وزارتخانه	منتشر	شد،	در	صورتی	که	تا	کنون	این	اقدام	انجام	
نشده	بود	و	این	اسامی	هر	سه	ماه	یکبار	به	روزرسانی	می	شود	و	این	روند	نیز	ادامه	دارد.	

به	گفته	وی	اجرای	قانون	منع	بکارگیری	دو	شغله	ها	دیگر	اقدام	شفاف	وزارت	تعاون	
بود	که	در	نتیجه	اجرای	آن	همه	کسانی	که	دو	شغله	بودند	استعفا	دادند	و	در	مواردی	
نیز	به	صورت	خیلی	استثنایی	و	کمتر	از	10	مورد	خود	افراد	اظهارنظر	نکردند	و	کار	را	به	
حوزه	بالاتر	محول	کردند.وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	تاکید	کرد:	تصمیم	گیری	درباره	
مدیران	دوشغله	اتخاذ	شده	و	چند	مورد	نیز	اقدام	به	استعفا	نکردند	که	آنها	نیز	عزل	می	
شود.	وی	ادامه	داد:	در	مورد	حقوق	های	نجومی	حرف	و	حدیث	های	زیادی	زده	شده	
بنابراین	وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	موضوع	مربوط	به	دستمزد	برپایه	قانون	و	مقررات	
را	در	دستور	قرار	داده	است.	شریعتمداری	گفت:	در	این	زمینه	هم	دریافت	کنندگان	و	هم	
پرداخت	کنندگان	مقصر	هستند	و	اگر	اضافه	برداشت	دارند	باید	برگردانند	و	چنانچه	تعلل	

کنند	عزل	می	شوند.	این	مسیر	ادامه	دارد	البته	باید	راستی	آزمایی	انجام	شود.	
وی	افزود:	راستی	آزمایی	نیز	توسط	دستگاه	های	نظارتی	انجام	می	شود	البته	بهترین	
روش	نظارت	مردم	است	زیرا	با	توجه	به	اینکه	اسامی	و	نرخ	حقوق	ها	را	اعلام	کردیم	ممکن	

است	افرادی	در	این	زمینه	اطلاع	داشته	باشند.	

محمدرضاعارف:

 تفاهم و همدلی 
ضرورت حیاتی امروز کشور است

رئیس	فراکسیون	امید	با	بیان	این	که	»در	مقطع	فعلی	تفاهم	و	همدلی	ضرورت	حیاتی	
برای	کشور	است«،	گفت:	نمود	این	وفاق	و	همدلی	را	باید	در	انتخابات	آینده	ببینیم.

محمدرضا	عارف	در	توضیح	ضرورت	استفاده	از	همه	ظرفیت	های	نظام	و	سلایق	
مختلف	برای	حل	مشکلات	گفت:	همواره	وفاق	و	همدلی	ضرورتی	برای	کشور	ما	بوده	
چون	سرمایه	اصلی	انقلاب،	مردم	و	جریانات	سیاسی	بودند	و	هر	وقت	انسجام	و	وفاق	بیشتر	
بوده	دستاوردهای	نظام	و	کشور	هم	بیشتر	است.وی	افزود:	قطعاً	در	این	مقطع	تفاهم	و	
همدلی	ضرورت	حیاتی	برای	کشور	است	ما	این	موضوع	را	از	ابتدای	مجلس	دهم	احساس	
کردیم	و	براساس	آن	موضوع	گفت	وگوی	ملی	را	مطرح	کردیم،	خوشبختانه	این	موضوع	در	
روند	خوبی	جلو	رفت	نمی	خواهیم	خیلی	گزارش	کار	دهیم	تا	کار	نهادینه	شود	خوشبختانه	
با	نخبگان	دو	جریان	سیاسی	جلسات	مختلف	داریم	امیدواریم	مسیر	با	شتاب	و	جدیت	
بیشتر	جلو	رود.رئیس	فراکسیون	امید	خاطرنشان	کرد:	معتقدیم	می	توانیم	در	انتخابات	
آینده	نمود	این	وفاق	را	ببینیم	کاری	که	ما	شروع	کردیم	و	جلسه	اخیر	جریانات	سیاسی	
با	رئیس	جمهور	در	راستای	وفاق	بود،	ما	در	ماه	ها	و	سال	های	گذشته	چنین	جلساتی	را	
برگزار	کردیم	به	خصوص	که	از	برکت	ماه	مبارک	رمضان	و	افطاری	های	داده	شده	شاهد	
چنین	حرکت	هایی	هستیم،	پیام	افطاری	های	که	هر	سال	با	حضور	جریانات	سیاسی	و	

نخبگان	برگزار	می	شود،	همدلی	و	وفاق	است.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور اعلام کرد

برگزاری انتخابات مجلس در 208 حوزه انتخابیه
سخنگوی	ستاد	انتخابات	کشور	اعلام	کرد:	انتخابات	یازدهمین	دوره	مجلس	شورای	
اسلامی	با	افزایش	یک	حوزه	انتخابیه	نسبت	به	دوره	گذشته	در	208	حوزه	برگزار	می	شود.

»سید	اسماعیل	موسوی«	اظهار	داشت:	بر	اساس	قانون	مصوب	مجلس	شورای	
اسلامی،	در	سال	1395	حوزه	انتخابیه	میاندوآب،	شاهین	دژ	و	تکاب	به	دو	حوزه	انتخابیه	
مستقل	تقسیم	شد.	وی	افزود:	حوزه	انتخابیه	جدیدی	به	نام	حوزه	انتخابیه	شاهین	دژ	و	
تکاب	ایجاد	شده	تا	تعداد	حوزه	های	انتخابیه	کشور	در	انتخابات	مجلس	شورای	اسلامی	

به	208	حوزه	برسد.
دبیر	و	سخنگوی	ستاد	انتخابات	کشور	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	به	تعداد	نمایندگان	
مجلس	هم	اضافه	می	شود،	گفت:	بر	اساس	اصل	64	قانون	اساسی	هر	10	سال	یک	بار	با	
در	نظر	گرفتن	عوامل	انسانی،	سیاسی،	جغرافیایی	و	نظایر	آنها،	امکان	افزوده	شدن	حداکثر	
20	نماینده	به	تعداد	نمایندگان	موجود	وجود	دارد	که	20	سال	پیش	برای	آخرین	بار	
این	اتفاق	افتاد	و	20	نماینده	به	تعداد	کرسی	های	مجلس	اضافه	شده	است.موسوی	افزود:	
اکنون	نیز	طرح	افزایش	حوزه	های	انتخابیه	و	تعداد	نمایندگان	مربوط	به	آن	در	دستور	کار	

مجلس	قرار	دارد	ولی	هنوز	به	سرانجام	نرسیده	است.

موگرینی:

با تمامی ابزارها واراده سیاسی 
از برجام حمایت می کنیم

مسئول	سیاست	خارجی	اتحادیه	اروپا(خواهان	پرهیز	از	تشدید	تنش	ها	در	روابط	ایران	
و	آمریکا	شد	وتاکید	کرد	که	با	تمامی	ابزارها	و	اراده	سیاسی	از	برجام	حمایت	می	کنیم.

فدریکا	موگرینی	که	پیش	از	دیدار	با	وزیران	امورخارجه	فرانسه،	آلمان	و	انگلیس	در	
بروکسل	در	باره	برجام	با	خبرنگاران	گفت	و	گو	می	کرد،	در	ارتباط	با	روابط	ایران	و	آمریکا	

و	توافق	هسته	ای	گفت:	از	هر	گونه	تشدید	اوضاع	باید	پرهیز	شود.
وی	افزود:	ما	تا	جایی	که	بتوانیم	و	با	تمامی	ابزارها	و	تمام	اراده	سیاسی	از	)برجام(	

حمایت	می	کنیم.
وی	به	سفر	ناگهانی	وزیر	خارجه	آمریکا	به	بروکسل	برای	دیدار	با	مقام	های	اروپایی	نیز	
واکنشی	سرد	نشان	داد	و	گفت	:	دیشب	به	ما	گفتند	که	او)مایک	پمپئو(در	حال	برنامه	
ریزی	برای	تغییر	برنامه	سفر	خود	است	و	در	بروکسل	توقف	می	کند.	ما	امروز	در	این	مکان	
با	دستور	کاری	فشرده	خواهیم	بود	و	در	طول	روز	بررسی	می	کنیم	که	چگونه	می	توان	

ترتیب	یک	ملاقات	را	داد.	
موگرینی	افزود	که	هنوز	زمان	مشخصی	برای	این	ملاقات	تعیین	نشده	است.

وی	'بررسی	نحوه	ادامه	حمایت	از	اجرای	کامل	توافق	هسته	ای	به	بهترین	وجه'	را	
موضوع	اصلی	دیدار	خود	با	وزیران	امور	خارجه	کشورهای	اروپایی	عضو	برجام	دانست.

یک	عضو	شورای	عالی	سیاستگذاری	
خاطر	 به	 نباید	 می	گوید:	 اصلاح	طلبان	
شیطنت	های	آمریکا،	در	داخل	کشور	هم	
محدودیت	ایجاد	کنیم.	اگر	می	خواهیم	
این	است	 منسجم	عمل	کنیم،	راهش	
و	 فراهم	 تفاهم	 و	 اتحاد	 داخل،	 در	 که	

گله	مندی	ها	کنار	گذاشته	شود.
فعال	 میرلوحی،	 محمود	
شورای	 عضو	 و	 اصلاح	طلب	 سیاسی	
می	گوید:	 اصلاح	طلبان	 سیاست	گذاری	
انتخابات	 آستانه	 در	 ما	 در	حال	حاضر	
انتخابات	 شیپور	 در	 خرداد	 و	 هستیم	
دمیده	می	شود.	الان	هم	روز	های	آخری	
برای	 دولتی	 مقامات	 بعضی	 که	 است	
کاندیدا	شدن	باید	استعفا	بدهند	و	برای	
دیگر	 طرف	 از	 شوند.	 آماده	 انتخابات	
بحران	های	بین	المللی	و	مسائل	داخلی،	
سال	جاری	را	برای	کل	نظام،	دولت	و	

مجلس	حساس	کرده		است.

هم	 ما	 می	کند:	 اضافه	 میرلوحی	
به	عنوان	جریان	اصلاح	طلب	باید	با	نگاه	
به	تهدید	های	آشکار	ترامپ،	نظرمان	را	
درباره	برجام	و	بقا	و	دوام	آن	مطرح	کنیم.	
دارد:	 وجود	 حاضر	 حال	 در	 نظریه	 دو	
جریان	دلواپسان	این	روز	ها	انتظار	دارند	
با	توجه	به	تهدید	های	ترامپ	و	تیم	ب،	
همه	سکوت	کنند	و	میدان	را	دست	آنان	
بدهند.	متأسفانه	می	بینید	که	همچنان	
می	کوبند.	 اختلاف	ها	 برخی	 طبل	 بر	
می	گویند	 هم	 اصلاح	طلبان	 برخی	
وقتی	ما	اعتقاد	داریم	برای	اینکه	برجام	
آسیب	نبیند	باید	به	آن	ادامه	دهیم	و	یا	
مذاکره	کنیم،	پس	در	داخل	کشور	هم	با	

گروه	های	دیگر	گفت	وگو	کنیم.
این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	معتقد	
اختلافات	 از	 برخی	گروه	ها	 است	هنوز	
با	 نیستند	 حاضر	 و	 برنمی	دارند	 دست	
برخی	اصلاح	طلبان	مذاکره	و	گفت	وگو	

کنند.	یعنی	همانطور	که	ما	می	گوییم	
با	ترامپ	مذاکره	نمی	کنیم،	آن	ها	هم	در	
داخل	حاضر	به	مذاکره	نیستند.	درحالی	
که	به	نظر	من	این	مسائل	داخلی	باید	حل	
شود	و	این	حرف	ها	و	تهمت	پراکنی	ها	را	

کنار	بگذارند.

* الان زمان تسویه  حساب های 
سیاسی  نیست

او	در	ادامه	تصریح	می	کند	که	الان	
تسویه		 دنبال	 داخلی	 جریانات	 برخی	
فکر	 و	 هستند	 سیاسی	 حساب	های	
شیطنت	های	 که	 همچنان	 می	کنند	
وجود	 بین	المللی	 عرصه	 در	 ترامپ	
دارند،	آن	ها	نیز	شرایط	داخلی	کشور	را	
محدود	کنند.	حتی	ممکن	است	بگویند	
نشود.	 تعدیل	 هم	 استصوابی	 نظارت	
درحالی	که	فضای	کشور	باید	همان	طور	
که	رئیس	جمهور	در	دیدار	با	سیاسون	

عکس	 اگر	 شود.	 باز	 کردند،	 مطرح	
مشارکت	 هم	 مردم	 کنیم،	 عمل	 آن	
نمی	کنند	و	در	روز	انتخابات	خانه		نشین	
می	شوند	و	تنها	افرادی	با	رأی	محدود	
اثری	 دیگر	 که	 می	شوند	 مجلس	 وارد	

نخواهند	داشت.
این	عضو	شورای	عالی	سیاست	گذاری	
به	 نباید	 می	کند:	 تأکید	 اصلاح	طلبان	
داخل	 در	 آمریکا،	 شیطنت	های	 خاطر	
ایجاد	کنیم.	اگر	 کشور	هم	محدودیت	
می	خواهیم	منسجم	عمل	کنیم،	راهش	
این	است	که	در	داخل،	اتحاد	و	تفاهم	
فراهم	و	گله	مندی	ها	کنار	گذاشته	شود.
میرلوحی	در	ادامه	می	افزاید:	ما	به	جز	
حضور	و	مشارکت	مردم	اسلحه	دیگری	
و	 مراکز	 نشده	 دیر	 تا	 بنابراین	 نداریم؛	
کنار	 را	 محدودیت	ها	 مربوطه	 مراجع	
بگذارند	و	به	سراغ	گفت	وگو	و	مذاکره	و	

تفاهم	داخلی	بروند.

محمود میرلوحی:

اتحاد و تفاهم فراهم و گله مندی ها کنار گذاشته شود

گفت:	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
دولت	در	مبارزه	با	فساد	و	رانت	ناشی	از	
توزیع	کالاهایی	که	با	ارز	4200	تومانی	
وارد	شده	اما	در	بازار	به	قیمت	های	آزاد	
فروخته	می	شود	با	هیچکس	تعارف	ندارد.
در	 دوشنبه	 روز	 جهانگیری	 اسحاق	
و	 کاغذ	 واردات	 بررسی	وضعیت	 جلسه	
و	 مطبوعات	 اندرکاران	 مشکلات	دست	
کتاب	کشور،	با	اشاره	به	نگرانی	ها	و	دغدغه	
های	دست	اندرکاران	این	حوزه،	تصریح	
مطبوعات	 و	 کتاب	 دولت	 نظر	 از	 کرد:	
جزو	کالاهای	اساسی	و	ضروری	مورد	نیاز	
جامعه	است	و	باید	تمام	تدابیر	لازم	برای	
تداوم	حیات	و	رشد	این	محصولات	بکار	

گرفته	شود.
معاون	اول	رییس	جمهوری	با	بیان	
قیمت	 افزایش	 به	 نسبت	 دولت	 اینکه	
ملزومات	مورد	نیاز	این	صنعت	نظیر	کاغذ	
برای	صنعت	 آن	 پیامدهای	 و	 زینک	 و	
افزود:	 است،	 واقف	 کشور	 نشر	 و	 چاپ	
نخواهیم	گذاشت	در	حرکت	رو	به	رشد	
تولید	محصولات	فرهنگی	نظیر	کتاب	و	
مطبوعات	خللی	حاصل	شود.جهانگیری	
یادآور	شد:	سال	گذشته	با	وجود	مشکلات	
اقتصادی،	کاغذ	به	عنوان	کالای	اساسی	در	
فهرست	اقلام	ضروری	و	مورد	نیاز	مردم	
قرار	گرفت	و	ارز	لازم	برای	واردات	آن	از	
سوی	بانک	مرکزی	تامین	شد	و	این	روند	

امسال	نیز	ادامه	خواهد	یافت.
ضمن	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
تاکید	بر	ضرورت	حل	مشکلات	پیش	روی	
مطبوعات	و	حوزه	نشر	و	کتاب	در	زمینه	
کاغذ،		بیان	کرد:	به	منظور	حل	مشکل	
کاغذ	باید	علاوه	بر	نظارت	جدی	و	دقیق	بر	

جریان	واردات	و	توزیع	کاغذ،	تلاش	شود	تا	
ظرف	چند	ماه	ظرفیت	تولید	کارخانه	های	
داخلی	به	منظور	مرتفع	کردن	نیازهای	

کشور	در	این	زمینه	افزایش	پیدا	کند.
* دولت در مبارزه با فساد و رانت با 

هیچکس تعارف ندارد
دولت	 کرد:	 خاطرنشان	 جهانگیری	
در	موضوع	فساد	و	رانت	ناشی	از	توزیع	
کالاهایی	که	با	ارز	4200	تومانی	وارد	شده	
اما	در	بازار	به	قیمت	های	آزاد	فروخته	می	
شود	با	هیچکس	تعارف	ندارد	و	وزارت	
فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	و	بانک	مرکزی	
باید	در	زمینه	پرونده	های	واردات	و	توزیع	
کاغذ	به	عنوان	مدعی	همه	ابزارهای	لازم	را	
برای	مسدود	کردن	منافذ	فساد	بکار	گیرند	
و	با	متخلفان	از	طریق	تعزیرات	و	محاکم	
قضایی	برخورد	شود	و	دستگاه	قضایی	نیز	
باید	با	سوء	استفاده	کنندگان	ارز	اختصاص	
یافته	برای	کالاهای	اساسی	از	جمله	کاغذ	

بدون	مماشات	برخورد	کند.
وی	با	تاکید	بر	اهمیت	حفظ	وجهه	و	

سلامت	دستگاه	های	دولتی	نظیر	وزارت	
فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی،	نظارت	بر	کل	
فرایند	واردات	و	توزیع	به	منظور	جلوگیری	
از	ایجاد	هر	نوع	فسادی	را	ضروری	خواند	
و	گفت:	باید	با	همه	کسانی	که	در	شرایط	
برای	 دولت	 از	 کنونی	 دشوار	 و	 سخت	
واردات	کالاهای	اساسی	ارز	گرفته	اما	از	آن	
سوء	استفاده	کرده	اند،	برخورد	جدی	شود	
زیرا	این	کار	بازی	با	حیثیت	و	آبروی	نظام	
و	دولت	است.معاون	اول	رییس	جمهوری	
مسئول	 مدیران	 زحمات	 از	 قدردانی	 با	
این	 در	 که	 کتاب	 ناشران	 و	 ها	 روزنامه	
شرایط	دشوار،	صنعت	چاپ	و	نشر	را	سرپا	
نگه	داشته	اند،	از	آنها	خواست	در	شرایط	
جنگ	اقتصادی	و	عملیات	روانی	و	رسانه	
ای	دشمنان،	با	قدرت	در	دفاع	از	نظام	و	

کشور	به	کار	خود	ادامه	دهند.
جهانگیری	از	مدیران	وزارت	فرهنگ	
برای	 تا	 خواست	 نیز	 اسلامی	 ارشاد	 و	
نظارت	دقیق	تر	بر	جریان	واردات	و	توزیع	
کاغذ	از	توانمندی	و	ظرفیت	نمایندگان	

مطبوعات	و	ناشران	و	تشکل	های	مرتبط	
با	آنها	استفاده	کند.در	این	جلسه	که	وزیر	
رییس	کل	 و	 اسلامی	 ارشاد	 و	 فرهنگ	
بانک	مرکزی	و	جمعی	از	مدیران	مسئول	
های	 اتحادیه	 نمایندگان	 و	 مطبوعات	
مرتبط	با	ناشران	کشور	حضور	داشتند،	
دیدگاه	های	مختلف	در	زمینه	مشکلات	
صنعت	چاپ	و	نشر	و	راه	های	برون	رفت	

از	تنگناهای	موجود	مطرح	شد.
و	 فرهنگ	 وزیر	 صالحی	 سیدعباس	
ارشاد	اسلامی	در	این	جلسه	با	بیان	اینکه	
شرایط	 در	 کشور	 مطبوعات	 و	 ناشران	
میزان	 از	 گزارشی	 دارند،	 قرار	 سختی	
واردات	کاغذ	در	14	ماه	گذشته	ارایه	کرد	
و	از	برنامه	ریزی	و	اتخاذ	تدابیر	لازم	برای	
از	بین	بردن	روزنه	های	فساد	دراین	بخش	

خبر	داد.
بانک	 کل	 رییس	 همتی	 عبدالناصر	
ارز	 میزان	 از	 آماری	 ارایه	 با	 نیز	 مرکزی	
اختصاص	یافته	به	کاغذ	در	سال	1397،	بر	
تلاش	بانک	مرکزی	به	منظور	رفع	مشکل	
ارزی	و	واردات	ملزومات	مورد	نیاز	دست	

اندرکاران	چاپ	و	نشر	تاکید	کرد.
در	این	جلسه	مقرر	شد	ارز	مورد	نیاز	
کالاهای	 سایر	 همچون	 کاغذ	 واردات	
اساسی	کماکان	اختصاص	یابد.	همچنین	
مقرر	شد	کاغذهای	وارداتی	انبار	شده	در	
گمرکات	کشور	ظرف	دو	هفته	به	بازارهای	

مصرف	عرضه	شود.
در	این	جلسه	وزارت	صنعت،	معدن	
و	تجارت	نیز	موظف	شد	تا	با	تامین	مواد	
اولیه	مورد	نیاز	صنایع	تولید	کاغذ	داخل	
کشور،	ظرفیت	تولید	این	کارخانه	ها	را	در	

چند	ماه	آینده	به	حداکثر	برساند.

معاون اول رییس جمهوری:

باید با سوء استفاده کنندگان از ارز دولتی برخورد جدی شود
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

سخنگوی	قوه	قضائیه	ازمحکومیت	عامل	نفوذی	فرهنگی	به	علت	همکاری	با	سرویس	
امنیتی	انگلیس	به	10سال	حبس	خبر	داد.

غلامحسین	اسماعیلی	در	حاشیه	جلسه	دیروز	مسئولان	عالی	قضایی	گفت:	اخیرا	
محاکمه	ای	در	ارتباط	با	یکی	از	عناصر	مهم	نفوذ	فرهنگی	کشور	انگلیس	در	ایران	اسلامی	
داشتیم.	وی	افزود:	از	سالیان	دور،	شورای	فرهنگی	انگلیس	معروف	به	بریتیش	کانسل	
با	نام	اختصاری	)BC(	در	ایران	و	در	تهران	دفاتری	داشت	که	در	این	دفاتر	در	پوشش	
فعالیت	های	فرهنگی	تخلفاتی	را	انجام	می	دادند	و	سعی	در	استحاله	و	نفوذ	فرهنگی	در	

بخش	های	مختلف	ایران	اسلامی	داشت.
سخنگوی	قوه	قضائیه	گفت:	مستندات	مربوط	به	فعالیت	های	غیرقانونی	این	دفتر	
جمع	آوری	شد	و	با	تصمیم	مراجع	ذیصلاح،	دفاتر	مربوط	به	شورای	فرهنگی	انگلیس	
در	تهران	در	سال	1387	تعطیل	شد.وی	افزود:	در	مرحله	دوم	سعی	کردند	با	احیای	
مجدد	فعالیت	های	خود	تحت	عناوین	و	پوشش	های	دیگر	در	کشور	حضور	پیدا	کنند	و	به	
فعالیت	های	به	اصطلاحِ	خودشان	فرهنگی	و	به	تعبیر	ما	استحاله	فرهنگی	و	ضد	فرهنگی	
را	انجام	دهند	که	با	هوشیاری	دستگاه	اطلاعاتی	امنیتی	کشور	این	توطئه	آن	ها	عقیم	ماند	

و	نتوانستند	در	پوشش	عناوین	دیگر	در	کشور	ما	فعالیت	داشته	باشند.
اسماعیلی	گفت:	در	مرحله	سوم	تصمیم	گرفتند	که	با	بهره	گیری	از	دانشجویان	
و	ایرانیان	مقیم	انگلیس	و	جذب	آن	ها	با	حمایت	سرویس	اطلاعاتی	انگلیس،	به	انجام	
برنامه	های	فرهنگی	خود	و	در	ظاهر	به	گفتگو	های	ایرانی-ایرانی	مبادرت	کنند؛	یعنی	از	
ایرانیان	مقیم	انگلیس	و	شهروندان	داخل	کشور	به	اجرای	برنامه	های	فرهنگی	خودشان	
استفاده	کنند.وی	افزود:	در	این	راستا	موفق	شدند	عده	ای	را	جذب	کنند	و	برای	آن	ها	
آموزش	های	مختلفی	را	دیدند	که	سرویس	امنیتی	انگلیس	نیز	از	آن	ها	حمایت	کرد	و	

پوشش	مناسب	برای	فعالیت	ها	ارائه	داد.
سخنگوی	قوه	قضائیه	گفت:	با	گستردگی	این	فعالیت	ها،	چهار	میز	در	شورای	فرهنگی	

انگلیس	تحت	عناوین	مختلف	به	عنوان	میز	های	ایران	تاسیس	شد.
وی	افزود:	یکی	از	کسانی	که	جذب	این	میز	ها	شده	بود،	یک	دانشجوی	دختر	ایرانی	
بود	که	به	دنبال	اقامت	و	اشتغال	در	انگلیس	بود	که	با	فراخوان	BC	مواجه	شد،	به	سمت	

آن	ها	رفت	و	بعد	از	یک	فرآیند	طولانی	به	استخدام	BC	درآمد.
اسماعیلی	گفت:	در	ادامه	با	نظارت	و	اشِراف	سرویس	اطلاعاتی	انگلیس،	آموزش	های	
لازم	در	زمینه	خطرپذیر	و	حساس	به	او	داده	شد	و	بعد	از	اعتمادی	که	به	او	شد	)کسب	
کرد(،	در	انگلیس	توانست	به	عنوان	مسئول	میز	ایران	در	شورای	فرهنگی	انگلیس	موسوم	

به	بریتیش	کانسل	در	بیاید	و	فعالیت	های	مختلفی	را	ساماندهی	کند.
وی	افزود:	مشارالیها	مکررا	با	نام	مستعار	به	کشور	رفت	و	آمد	کرد	و	پروژه	های	مختلف	
فرهنگی	را	در	کشور	طراحی،	مدیریت،	برنامه	ریزی	و	هدایت	کرد	و	این	پروژه	ها	در	راستای	

اهداف	فرهنگی	استعمار	پیر	در	ایران	اسلامی	عملیاتی	و	اجرا	کند.سخنگوی	قوه	قضائیه	
گفت:	این	فرد	با	گروه	های	مختلف	به	ویژه	در	زمینه	هنر	و	تئاتر	ارتباط	گیری	کرد	تا	در	

این	راستا	بتواند	پروژه	های	نفوذ	و	شبیخون	فرهنگی	را	عملیاتی	کند.
وی	افزود:	این	فرد	تحت	رصد	دستگاه	های	اطلاعاتی	و	امنیتی	ایران	قرار	گرفت،	

دستگیر	شد	و	فرآیند	رسیدگی	به	پرونده	وی	در	دادسرا	و	دادگاه	انجام	شد.
اسماعیلی	گفت:	در	فرآیند	رسیدگی	به	پرونده	قضایی،	این	فرد	اعترافات	صریحی	را	در	
موضوعات	مختلف	از	قبیل؛	نحوه	جذب،	همکاری	با	این	شورای	باصطلاح	فرهنگی،	تعالیمِ	
داده	شده	توسط	سرویس	امنیتی	انگلیس	به	وی	و	همچنین	ماموریت	های	ویژه	فرهنگی	
که	درداخل	کشور	به	وی	داده	بودند	اقرار	و	اعتراف	کرد.وی	افزود:	بغیر	از	آن	اطلاعات	
خوبی	را	در	زمینه	سایر	افراد	جذب	شده	به	این	مجموعه	در	فرآیند	دادرسی	و	تحقیقات	
ارائه	کرد	و	نهایتا	به	موجب	حکم	دادگاه،	به	تحمل	ده	سال	حبس	محکوم	شد.اسماعیلی	
گفت:	این	فرد	بیش	از	یکسال	است	که	در	بازداشت	است	و	تاکنون	به	دلیل	اینکه	پرونده	

در	مرحله	تحقیقات	و	صدور	حکم	بود،	آن	را	اعلام	نکرده	بودیم.

* کیس های دیگری هم تحت رصد و اِشراف اطلاعاتی هستند
سخنگوی	قوه	قضائیه	با	بیان	اینکه	اتهام	این	فرد	اقدام	علیه	امنیت	داخلی	کشور	است،	
افزود:	استعمار	پیر	انگلیس	جنایتکار،	مجدّانه	به	دنبال	نفوذ	فرهنگی	در	کشور	ماست	و	
دستگاه	های	اطلاعاتی	و	امنیتی	ما	اشِراف	خوبی	به	موضوعات	دارند	و	تمام	فعالیت	های	
آن	ها	را	رصد	می	کنند.وی	گفت:	دستگاه	قضایی	با	صلابت	و	اقتدار	با	این	قبیل	اقدامات	
که	درصدد	تحت	الشعاع	قرار	دادن	فرهنگ	اصیل	ایرانی	و	اسلامی	ماست،	برخورد	کرده	

و	در	آینده	برخورد	خواهد	کرد.
اسماعیلی	افزود:	در	این	پرونده	همین	یک	فرد	را	داریم؛	اما	افراد	مختلفی	دیگری	نیز	
در	حوزه	های	نفوذ	و	در	بخش	های	مختلف	تحت	رصد	و	اشِراف	اطلاعاتی	هستند	که	هر	

کدام	از	آن	ها	در	موقع	خود	اطلاع	رسانی	می	شود.
وی	گفت:	باید	توجه	داشت	که	دشمن	همیشه	با	ما	دشمنی	دارد	و	ارتباط	و	تعامل	
و	رفت	و	آمد	با	سایر	کشورها،	با	حفظ	شان	و	صلابت	یک	ایرانی	ممنوع	نیست؛	اما	
تمام	کسانی	که	به	کشور	های	مختلف	سفر	می	کنند،	به	ویژه	آن	هایی	که	به	دنبال	
اقامت	و	شغل	در	کشور	های	بیگانه	هستند،	خصوصا	کشور	هایی	که	کینه	و	عداوت	
دیرینه	با	جمهوری	اسلامی	دارند،	باید	بدانند	که	این	کشورها،	کشور	های	هدف	برای	
فعالیت	سرویس	های	مختلف	امنیتی	و	اطلاعاتی	هستند	و	سعی	می	کنند	در	قالب	
بورس	تحصیلی،	اقامت	و	اشتغال،	هموطنان	ما	را	فریب	دهند	و	آن	ها	را	به	فعالیت	های	
جاسوسی	جلب	کنند	که	در	این	رابطه	لازم	است	در	هرکجا	هستیم،	عزت	اسلامی	و	

ایرانی	خود	را	لحاظ	کنیم.

سخنگوی قوه قضائیه خبرداد

محکومیت عامل نفوذی فرهنگی به ۱0 سال حبس

احمد جعفری چمازکتی

رئیس	قوه	قضاییه	از	وزارت	صمت	و	سازمان	های	
تعزیرات	و	حمایت	مصرف	کنندگان	خواست	تا	اقدامات	

فوری	را	برای	کنترل	بازار	صورت	دهند.
آیت	الله	سید	ابراهیم	رئیسی	روز	دوشنبه	در	جلسه	
و	 ها	 قوا،	دستگاه	 قضایی	گفت:	همه	 عالی	 مسئولان	
مسئولان	از	اختیارات	کافی	و	قانونی	برای	انجام	وظایف	
خود	برخوردار	هستند	و	کوچکترین	سستی	در	عمل	به	
تکالیف	نباید	وجود	داشته	باشد.	در	همین	راستا،	اولویت	
اصلی	تلاش	در	جهت	بهبود	وضعیت	معیشت	مردم	است.	
وی	افزود:	لازم	است	وزارت	صنعت،	معدن	و	تجارت،	
سازمان	حمایت	مصرف	کنندگان	و	تولید	کنندگان	و	
سازمان	تعزیرات	حکومتی،	اقداماتی	عاجل	برای	کنترل	
بازار	صورت	دهند	تا	دست	سوداگران	برای	بازی	با	معیشت	

مردم،	باز	نباشد.
*  امروز نوبت مسئولان است

رئیسی	با	بیان	اینکه	کشور	ما	از	نظر	منابع	مادی	و	
معنوی	هیچ	کمبودی	ندارد،	مدیریت	و	کنترل	منابع	
را	امری	ضروری	برای	ساماندهی	به	وضعیت	اقتصادی	
دانست	و	گفت:	انتظار	مردم	از	مسئولان	نظام،	کنشگری	
فعال	در	عمل	به	وظایف	قانونی	است.	مجموعه	دستگاه	
قضایی	نیز	قطعا	تمام	تلاش	خود	را	برای	گره	گشایی	از	
کار	مردم	به	کار	می	گیرد	و	به	وظایف	خود	به	بهترین	نحو	

عمل	خواهد	کرد.
ای  بهانه  انقلاب هیچ  اتمام حجت رهبر  با   *

پذیرفته نیست
وی	با	بیان	اینکه	با	اراده	پولادین	می	توانیم	بر	اراده	
پلید	دشمن	فائق	بیاییم،	این	امر	را	در	گرو	دارا	بودن	حضور	
فعال	مردم	و	مسئولان	و	دوری	از	حرکت	های	منفعلانه	
دانست	و	گفت:	امروز،	کنشگران	فعال	در	این	میدان	پیروز	
خواهند	بود.	با	اتمام	حجت	مقام	معظم	رهبری	به	همه	
مسئولان	نظام،	روسای	قوا	و	کارگزاران	کشور	به	ویژه	
در	حوزه	های	اقتصادی،	میدان	حاضر،	میدان	عمل	و	

اجراست	و	هیچ	بهانه	ای	پذیرفته	نیست.
* ماه رمضان فرصتی برای تقویت اراده است

رئیس	دستگاه	قضا	ازماه	مبارک	رمضان	به	عنوان	
ماه	عبادت،	کسب	معنویت،	خودسازی	و	توجه	به	وجود	
پروردگار	یاد	کرد	و	گفت:	همه	آنچه	در	لحظات	معنوی	
این	ماه	بزرگ	بر	انسان	تکلیف	شده،	برای	خودسازی	و	
کسب	تقوای	الهی	است	که	این	تقوا،	انسان	را	در	مقابل	
همه	هجمه	های	شیاطین	صیانت	می	کند	و	موجب	
تقویت	مقاومت	انسان	در	برابر	انواع	هواهای	نفسانی	و	

مشکلات	می	شود.
وی	با	بیان	اینکه	ماه	رمضان	بهترین	فرصت	برای	
تقویت	اراده	است،	افزود:	آنچه	امروز	پیش	روی	ماست،	

جنگ	اراده	هاست.	اراده	هایی	با	اتصال	به	خدا	و	ارزش	
های	الهی،	راه	ایستادگی	و	مقاومت	را	طی	می	کنند	و	اراده	
هایی	نیز	با	فزون	خواهی،	استکبار	و	فتنه	انگیزی	در	صدد	
پیشبرد	اهداف	شیطانی	خود	هستند	اما	تردیدی	نداریم	
که	پیروز	این	میدان،	اراده	های	متصل	به	خدا	خواهند	بود.

* پیروزی ملت ایران در گرو مقاومت 
رئیسی	با	اشاره	به	پیروزی	های	مردم	غزه	و	یمن	با	
دستان	خالی	در	برابر	رژیم	صهیونیستی،	آل	سعود	و	آمریکا	
و	به	استیصال	کشاندن	حکومت	های	مستکبر	اظهار	کرد:	
آنچه	امروز	با	آن	مواجهیم،	شیطنت	ها،	فتنه	ها	و	جنگ	
اقتصادی،	روانی	و	سیاسی	است	که	دشمن	به	راه	انداخته	
و	در	مقابل	این	اقدامات	خصمانه،	آنچه	موجب	پیروزی	
ملت	بزرگ	ایران	خواهد	شد،	نه	مذاکره،	نه	تسلیم	و	نه	پیام	
های	نادرستی	است	که	متضمن	هر	گونه	عقب	نشینی	یا	
استقبال	از	مذاکره	با	متجاوزان	به	حقوق	مردم	باشد.وی	
افزود:	پیروزی	ما	صرفا	در	گرو	همان	آموزه	های	والایی	
است	که	از	معلم	بزرگ	خود	حضرت	امام	خمینی	و	رهبر	
بصیر	و	فرزانه	انقلاب	اسلامی	حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	
در	طول	40	سال	گذشته	آموخته	ایم	و	آن	چیزی	نیست	
جز	ایستادگی،	مقاومت،	اتکال	به	خدا،	اعتماد	به	داشته	
های	مادی	و	معنوی	و	در	یک	کلام،	اعتقاد	عمیق	به	شعار	

راهبری	»ما	می	توانیم«.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد

ضرورت اقدامات عاجل برای کنترل بازار
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روزه داران دیابتی مواد قندی را حذف کنند

 یک متخصص تغذیه گفت: روزه داران مبتلا به دیابت باید در این ایام مواد قندی را 
حذف و نشاسته ها را جایگزین آن کنند.

برلیانت بزرگمهردرباره تغذیه روزه داران مبتلا به فشار خون بالا توضیح داد: این افراد 
باید با نظر پزشک روزه بگیرند و در صورت روزه گرفتن نیز حتماً باید از مصرف غذاهای 

شور و چرب پرهیز کنند.
بزرگمهر افزود: روزه داران دارای فشار باید مصرف موادی ازجمله سالاد، نان سبوس دار 

و سبزی را به منظور تنظیم قند خون در برنامه غذایی خود قرار دهند.
وی ضمن اشاره بر لزوم ورزش یا پیاده روی برای این افراد، اظهار داشت: به علاوه این 
دسته از روزه داران لزوماً از خوردن مواد شیرین، شور و گوشت قرمز تا حد امکان پرهیز 
کنند. این متخصص تغذیه در خصوص افراد دیابتی نیز توضیح داد: بیماران دیابتی ابتدا 
به پزشک مراجعه کنند و در صورت نبود مشکل روزه بگیرند. در صورت نبود مانعی برای 
روزه گرفتن نیز مواد نشاسته ای را جانشین مواد قندی و شیرین کنند تا قند آنها در طول 
روز متعادل باشد. مصرف قند برای این افراد در ماه مبارک رمضان باید به حداقل برسد و 

سعی شود از مواد شیرین همچون خرما استفاده شود.
بزرگمهر درباره مصرف مایعات نیز عنوان کرد: در این ایام بهتر است چای کمتر مصرف 
شود چون موجب دفع مواد مغذی از بدن می شود. به علاوه متأسفانه برخی در فاصله 
افطار تا سحر از نوشابه های گازدار به جای آب استفاده می کنند اما این امر بسیار برای 

بدن مضر بوده و باید از آن پرهیز شود.
وی ضمن اشاره بر لزوم مصرف وعده سحری افزود: مصرف مواد دارای نشاسته از 
جمله برنج، نان، ماکارونی، گندم و جو به دلیل اینکه قند بدن را به تدریج بالا می برند و 
از گرسنگی جلوگیری می کنند در وعده سحر ضروری است. به همین منظور بهتر است 

روزه داران وعده سحری را به طور خلاصه میل نکنند.

آیا محصولات سفید کننده به دندان ها 
آسیب می زنند؟

به گفته پژوهشگران در دانشگاه استاکتون در نیو جرسی، پراکسید هیدروژن که در 
محصولات سفیدکننده دندان وجود دارد می تواند به عاج دندان یا دنتین، لایه ای زیر 

مینای دندان، آسیب وارد کند.
امروزه، به لطف محصولات مختلف سفید کننده دندان که بدون نسخه قابل خریداری 
هستند، بهره مندی از دندان هایی سفید و لبخندی زیبا راحت تر از گذشته شده است، 
اما بنابر نتایج مطالعه ای جدید این محصولات ممکن است به لایه های عمیق دندان ها 

آسیب برسانند.
به گفته پژوهشگران در دانشگاه استاکتون در نیو جرسی، پراکسید هیدروژن که در 
محصولات سفیدکننده دندان وجود دارد می تواند به عاج دندان یا دنتین، لایه ای زیر 
مینای دندان، آسیب وارد کند. آنها دریافتند که پراکسید هیدروژن در غلظت های مشابه 
با آنچه در محصولات سفید کننده وجود دارد به پروتئین های کلاژن در عاج دندان آسیب 

وارد می کنند.
یافته های تیم پژوهشی دانشگاه استاکتون متفاوت از پژوهش های پیشین است که 
بر چگونگی آسیب رساندن پراکسید هیدروژن به پروتئین کلاژن در عاج دندان متمرکز 

نبودند.
اما این نتایج برای مصرف کنندگان عادی چه معنایی دارد که هزینه های زیادی را صرف 

خرید محصولات سفید کننده دندان می کنند؟
به گفته دکتر جان گربیک، استاد دندانپزشکی و مدیر بخش علوم پایه در دانشگاه 
کلمبیا، احتمالا معنای خاصی نخواهد داشت. به گفته گبریک که در مطالعه دانشگاه 
استاکتون نقشی نداشته است، پژوهشگران از پیش می دانستند که پراکسید هیدروژن به 
عاج و مینای دندان آسیب وارد می کند. اما تا زمانی که از دستورالعمل محصولات سفید 

کننده دندان بدون نسخه پیروی کنید، استفاده از آنها خطری به همراه نخواهد داشت.
یکی از مشکلاتی که درباره محصولات سفید کننده دندان وجود دارد این است که افراد 
انتظارات غیر واقعی از آنها دارند. مردم اغلب امیدوارند تا با استفاده از محصولات سفید 
کننده دندان صاحب دندان هایی به سفیدی دندان های هنرپیشه های سینما و چهره 
های مشهور دیگر شوند. و زمانی که این اتفاق رخ نمی دهد، مصرف کنندگان محصول 

دیگری را خریداری کرده و دوباره تلاش می کنند.
به گفته گربیک، بیشتر دندانپزشکان ترجیح می دهند بیماران خدمات سفید کننده 
دندان در مطب دندانپزشکی را انتخاب کنند، اما کیت های خانگی نیز بی خطر بوده و 
دستورالعمل های لازم را ارائه می کنند. استفاده از خمیردندان حاوی فلوراید نیز هرچه 

بیشتر دندان ها را تقویت می کند.

سحری چای نخورید
یک متخصص طب سنتی با تاکید بر این که به هیچ عنوان چای های وارداتی و دارای 
اسانس و رنگ را مصرف نکنید، گفت: حتی چای طبیعی هم برای سحری گزینه مناسبی 

نیست و منجر به دفع آب از بدن و عطش می شود.
رضا منتظر، متخصص طب سنتی، گفت: در مورد چای که یک نوشیدنی شایع در 
کشور است باید تاکید کنیم که ما فقط نوشیدن چای ایرانی را تأیید می کنیم. چای 
وارداتی و چایی که اسانس و رنگ دارد را توصیه نمی کنیم و اصلًا استفاده نکنید و این ها 

عامل سودا در بدن هستند.
منتظر درباره نوشیدن چای هنگام سحری برای رفع عطش تصریح کرد: در وعده 
سحری حتی چای ایرانی را هم توصیه نمی کنیم چون حتی چای طبیعی هم ادرارآور 
است و حجم زیادی از مایعات را از بدن دفن می کند و این ممکن است در طول روز باعث 

عطش بشود.
وی ادامه داد: برخی به اشتباه فکر می کنند اگر چند لیوان چای در هنگام سحر بخورند 
آب بدنشان تأمین می شود و تشنه نمی شوند در حالی که برعکس است و آب زیادی از 

بدن شما دفع خواهد کرد.
منتظر در پاسخ به اینکه چه نوشیدنی هایی را جایگزین مناسب چای برای رفع عطش 
می داند گفت: از مایعاتی که عطش را برطرف می کند یکی خاکشیر با شربت آبلیمو است 
و همچنین عرق کاسنی. در فاصله افطار تا سحر بیشتر نوشیدنی هایی همچون شربت 
آبلیمو، خاکشیر، شربت سکنجبین و عرق کاسنی باشد نه چای که مایعات بدن را دفع 

می کند.
وی افزود: افرادی که علیرغم رعایت همه توصیه ها دچار عطش می شوند و اغلب افراد 
جوان و گرم مزاج هستند به آن ها توصیه می کنیم آب یخ مصرف نکنند. آب یا مایعی که 
می خواهید مصرف کنید، یک مقدار آبلیمو یا سرکه به آن اضافه کنید. این باعث می شود 
با حجم کمتری از مایعات یا آب عطش شما فروکش کند. اگر بخواهید آب تنها مصرف 
کنید باید حجم زیادی آب بنوشید و همزمان با غذا آب بخورید که این باعث می شود معده 

نفاخ بشود و دچار سو هاضمه شوید.

گنجاندن گردو در رژیم غذایی بهترین راهکار 
کاهش کلسترول

گردو به خاطر داشتن میزان بالا امگا ۳ و سایر اسیدهای چرب ضروری برای فعالیت  
بدن و افزایش سوخت و ساز مفید است.

مغز گردو به دلیل دارا بودن درصد بالا اسیدهای چرب ترانس و میزان بالا منیزیم نسبت 
به سایر دانه ها در تنظیم ضربان و عملکرد قلب بسیار مفید است.

مغز گردو حاوی مقادیر سرشاری ویتامین E است که این ویتامین در شادابی و شفافیت 
پوست نقش اساسی دارد.

تحقیقات نشان داده است که افرادی که همراه یک رژیم پایین آورنده کلسترول گردو 
مصرف می کنند میزان کلسترول خون شأن کاهش می یابد و مصرف روزانه یک تا دو عدد 

گردو در طول روز می تواند برای بدن مفید باشد.
نتایج مطالعات نشان می دهند مصرف منظم گردو می تواند از سیستم ایمنی بدن 
از  به راحتی دفع کند. همچنین رژیم غذایی سرشار  را  محافظت کند و سموم بدن 

ویتامین های گروه E نقش مهمی در حفاظت از پوست و مو دارد.

برخی کارهایی که هنگام نشستن پشت میز انجام می دهید 
نیز می توانند به کمر درد منجر شوند. به عنوان مثال، نگه داشتن 
گوشی تلفن معمولا در یک سمت، بالا نگه داشتن دست ها برای 
کار با صفحه کلید یا نگاه کردن به نمایشگر ستون فقرات را به طور 
مکرر در وضعیتی قرار می دهند که طبیعی در نظر گرفته نمی 
شود. کمردرد شرایطی نسبتا شایع است و می تواند فوق العاده 
ناراحت کننده و حتی ناتوان کننده باشد. اگرچه آسیب دیدگی 
می تواند کمردرد را تشدید کند، اما حتی زمانی که اخیرا تجربه 
یک آسیب دیدگی نداشته اید نیز ممکن است با این شرایط مواجه 

شوید.
*10 دلیل کمردرد بی ارتباط با آسیب دیدگی

از  "اینسایدر"،  از  به نقل  ایران  به گزارش گروه سلامت عصر 
شرایط آب و هوا تا سلامت روانی در ادامه با برخی دلایل شایع 
کمردرد که ارتباطی با آسیب دیدگی ندارند بیشتر آشنا می شویم.

*مدتی طولانی در وضعیتی یکسان باقی مانده اید
باقی ماندن طولانی مدت در وضعیتی یکسان می تواند موجب 

فشرده شدن ستون فقرات و کمر شود.
دیسک های بین مهره ها برای دریافت مواد مغذی مورد نیاز خود 
به حرکت وابسته هستند و زمانی که برای چند ساعت در وضعیتی 
یکسان باقی می مانید، این شرایط اثر منفی بر اعصاب اطراف آنها 
را به همراه دارد. اگر مدتیست که در وضعیتی یکسان باقی مانده 
اید به خود یک وقت استراحت کوتاه داده و چند حرکت کششی 
سبک انجام داده یا کمی پیاده روی کنید. این حرکات ساده می 

توانند فشار را از روی اعصاب بردارند.
*زمانی زیادی را صرف کار با رایانه یا صحبت با تلفن می 

کنید
فقرات  به ستون  تواند  میز می  نشستن طولانی مدت پشت 

استرس وارد کند و موجب درد ناگهانی یا پایدار شود.
برخی کارهایی که هنگام نشستن پشت میز انجام می دهید 
نیز می توانند به کمر درد منجر شوند. به عنوان مثال، نگه داشتن 
گوشی تلفن معمولا در یک سمت، بالا نگه داشتن دست ها برای 
کار با صفحه کلید یا نگاه کردن به نمایشگر ستون فقرات را به طور 
مکرر در وضعیتی قرار می دهند که طبیعی در نظر گرفته نمی 
شود. هر از چند گاهی از پشت میز بلند شده و کمی قدم بزنید. 
در حالت ایده آل، هر یک ساعت یک بار از جای خود بلند شده و 
کمی پیاده روی کنید تا از بروز کمردرد به واسطه نشستن طولانی 

مدت پشت میز پیشگیری شود.
*نگاه کردن رو به پایین به دستگاه ها تنها به گردن فشار 

نمی کند

»گردن فناوری« یک مشکل واقعی و فزاینده برای افرادیست که 
طی روز چندین ساعت روی دستگاه های مختلف مانند گوشی 

هوشمند یا تبلت خم شده و با آنها کار می کنند.
نگاه کردن رو به پایین به یک دستگاه کوچک روشی ساده برای 
ایجاد تنش و درد ماهیچه ای در گردن است و این می تواند موجب 
کمردرد نیز شود. هنگام استفاده از دستگاه هایی مانند گوشی 
هوشمند یا تبلت افراد معمولا خم می شوند که معمولا شامل خم 
کردن 90 درجه ای گردن می شود. این شرایط می تواند موجب 
تنش در ماهیچه ها، تاندون ها و رباط ها شود. همچنین، این 
شرایط به سیستم عصبی تنش وارد می کند که می تواند موجب 
احساس ناراحتی در فرد شود. نزدیک و بالاتر نگه داشتن گوشی 
هوشمند به جای خم شدن به سمت آن یکی از بهترین اقداماتی 

است که می توانید مد نظر قرار دهید.
*بلند کردن اشیا سنگین می تواند موجب کمردرد شود

زمانی که شی که برای شما بیش از حد سنگین است را بلند 
می کنید، مغز ماهیچه هایی را به خدمت می گیرد که برای هدف 
خاص بلند کردن طراحی نشده اند. این شرایط می تواند موجب 
احساس درد در نتیجه تحمل فشار بیش از حد شود. همچنین، 
بلند کردن و نگه داشتن اشیایی با شکل عجیب می تواند ماهیچه 
ها و مفاصل را در وضعیتی غیر معمول قرار دهد تا امکان انجام 
این کار فراهم شود که این شرایط نیز به شکل گیری درد منجر 

می شود.
*کفش مورد علاقه شما ممکن است عامل کمردرد باشد

پوشیدن برخی انواع کفش می تواند موجب کمردرد شود، به 
ویژه اگر کفش هایی که استفاده می کنید پشتیبانی خوبی ارائه 

نکرده یا به طور منظم از آنها استفاده می کنید.
اگر کف کفش بیش از حد صاف باشد، فشار بیش از حد به پا 
وارد می شود. قوس کف پا به عنوان یک ضربه گیر عمل می کند. 
زمانی که پا به صورتی قرار بگیرد که قوس پا صاف شود، نیروی 
وارده در پا به سمت بالا حرکت کرده و در نقطه بعدی جذب می 
شود که می تواند زانوها، ران ها یا کمر باشد. کفش های پاشنه 
بلند نیز یک عامل نگران کننده دیگر هستند زیرا بدن را مجبور 
می کنند اندکی رو به جلو خم شود. بدن تلاش می کند تا با ایجاد 
قوس به سمت عقب در کمر این شرایط را جبران کند که می تواند 

موجب درد و التهاب در مفاصل کوچک بین مهره ها شود.
*درد قاعدگی می تواند به کمر سرایت کند

پیش یا طی دوره قاعدگی، کمردرد شرایطی شایع برای زنان 
پروستاگلاندین ها که طی دوره قاعدگی  بالای  است. سطوح 
شایع است، اغلب با اسپاسم های کمر یا حتی سرایت درد از شکم 
به کمر به واسطه مسیر عصبی انتقال دهنده سیگنال های درد 
مرتبط است. نفخ و احتباس وزن آبی اضافه طی دوره قاعدگی نیز 

می تواند موجب احساس ناراحتی و درد در کمر شود.

*کمردرد حین و پس از بارداری تجربه ای شایع است
کمردرد طی دوره بارداری، به ویژه در سه ماه پایانی بارداری 

بسیار شایع است.
همان گونه که پیشتر اشاره شد، هورمون ها می توانند موجب 
انقباض های ماهیچه ای دردناک شوند. اما کمردرد طی دوره 
بارداری می تواند به واسطه حمل وزن اضافه در ناحیه شکم یا 

حتی به واسطه موقعیت خود نوزاد نیز شکل بگیرد.
*این درد می تواند پس از تولد نوزاد نیز ادامه یابد.

افسردگی و اضطراب به واسطه وضع اندامی نامناسب ممکن 
است به کمردرد منجر شوند. خم شدن به سمت جلو و قوز کردن 
یا سفت کردن بدن هنگام اضطراب می تواند به این شرایط منجر 
شود. بی تحرکی نیز می تواند موجب کمردرد شود. افراد بسیاری 
که از اضطراب و افسردگی رنج می برند، از موقعیت های اجتماعی 
دوری می کنند که می تواند تغییراتی در میزان تحرک و کاهش آن 
را موجب شود. بدن انسان به گونه ای تکامل یافته که به حرکت 
تمایل دارد و زمانی که این کار را متوقف می کنید، درد گاهی 

اوقات یک نشانه هشدار دهنده از نیاز به تحرک بیشتر است.
*شرایط آب و هوایی ممکن است بر کمر درد شما تاثیرگذار 

باشد
احساس درد در آسیب دیدگی های قدیمی هنگام بارش باران 
واقعیت دارد، اما دلیل آن تغییرات فشار در اتمسفر و نه قطره های 
آب است. زمانی که فشار اتمسفری تغییر می کند، بدن ما تلاش 
می کند تا با این شرایط سازگار شود. به عنوان مثال، زمانی که فشار 
هوا در بیرون کاهش می یابد و افزایش شرایطی مانند بارش باران یا 
برف را در پی دارد، فشار در بدن انسان نیز افت می کند. به واسطه 
کاهش فشار هوا در بیرون هنگام بارش باران، بدن تلاش می کند 
فشار داخل خود را متعادل کند که کاهش فضا بین استخوان ها را 
در پی داشته و در صورت وجود هر گونه آسیب دیدگی در مفصل، 

التهاب یا آرتریت، فرد می تواند درد را تجربه کند.
*لوازم خواب شما می تواند دلیل کمردرد باشد

خواب خوب شبانه از جهات مختلف برای سلامت کلی بدن 
انسان اهمیت دارد، از این رو، لوازم خواب نامناسب می توانند 

موجب بیدار شدن شما همراه با کمر درد شوند.
بیشتر وزن ما روی بالاتنه و لگن قرار می گیرد. لوازم خواب 
نامناسب می تواند ستون فقرات را از وضعیت طبیعی خود خارج 
کند و اگر هفت تا هشت ساعت خواب را هدف گذاری کرده اید، 
صبح روز بعد بدن با ارائه نشانه هایی مانند کمردرد از این وضعیت 
بد شکایت خواهد کرد. لوازم خواب مانند تشک و بالش باید به 

خوبی از وضعیت طبیعی بدن پشتیبانی کنند.

10 دلیل کمردرد بی ارتباط با آسیب دیدگی

علمی و سلامت 

کبد یکی از اعضای حیاتی بدن است که سالم نگه داشتن آن اهمیت زیادی دارد؛ از 
همین رو دانستن نکاتی برای بهبود عملکرد این عضو ضروری است.

  کبد با حذف سموم نقش مهمی را در بدن ایفا می کند. علاوه بر این افزایش سطح 
انرژی، پاکسازی پوست، تقویت سیستم ایمنی، کاهش مشکلاتگوارشی، کاهش عفونت و 

بهبود تنفس از جمله عملکردهای کبد به حساب می آید.
از همین رو نوع سبک زندگی افراد می تواند بر عملکرد این عضو حیاتی تاثیر بگذارد؛ 
به گونه ای که مصرف غذاهای فرآوری شده، الکل و داشتن سبک زندگی بدون تحرک 

می تواند منجر به مشکلات کبدی از جمله کبد چرب، هپاتیت و سرطان کبد شود.
البته راه هایی برای جلوگیری از چنین مشکلاتی وجود دارد و شما می توانید با تغییر در 

رژیم غذایی و فعالیت روزانه خود کبد سالمی داشته با شید.
نکاتی برای بهبود علمکرد کبد

کبد باعث شکستن چربی ها، تولید پروتئین و قند و پاکسازی مواد مضر از خون می شود 
اما اگر رژیم غذایی ناسالمی داشته باشید اختلالاتی در عملکرد این عضو از بدن رخ 

می دهد.
مصرف سبزیجات و میوه ها و غذاهایی که حاوی میزان زیادی آنتی اکسیدان و فیبر است 

به جلوگیری از آسیب کبد و بیماری ها کمک می کند.
مصرف برخی گیاهان دارویی

گیاهان زیادی وجود دارند که می توانند به بهبود کارایی کبد برای تبدیل مواد مغذی و 
حذف سموم بدن، کمک کنند. چتر گندمی، شیرین بیان، قاصدک، ریحان مقدس از 

جمله گیاهانی هستند که منجر به بهبود عملکرد کبد می شوند.
با باکتری ها وعفونت ها مبارزه و از کاهش گلوتاتیون در کبد جلوگیری  این گیاهان 

می کنند و منجر به کاهش مشکلات گوارشی می شوند.

زندگی بدون استرس
استرس مزمن منجر به تغییراتی در هیپوتالاموس-هیپوفیز-آدرنال می شود که این امر 
پاسخ التهابی را افزایش داده و آسیب به کبد را بدتر می کند. از طرفی عملکرد ضعیف کبد با 
استرسمرتبط است و منجر به تورم مغزی، سرگیجه، تاری دید و اختلالات گوارشی می شود

کبد خود را به روز رسانی کنید

 

توسط محققان دانشگاه خواجه نصیر؛

ربات نقاش ایرانی طراحی شد

محققان دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی موفق به طراحی رباتی شدند که قادر است 
در کوتاه ترین زمان ممکن عکس را به نقاشی تبدیل کند.

احمد خلیل پور از گروه رباتیک ارس دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: با رباتی که طراحی کرده ایم هنر و رباتیک تلفیق شده اند.

وی با بیان اینکه هدف از طراحی این ربات نقاش، نقاشی چهره افراد با وضوح مناسب و 
دلخواه است، بیان کرد: در این ربات نرم افزاری تعبیه شده که می تواند در کوتاه ترین زمان 

که البته به کیفیت تصویر بستگی دارد، عکس را به نقاشی تبدیل کند.
خلیل پور با اشاره به روند کار این ربات گفت: ابتدا تصویری که گرفته ایم تبدیل به تصویر 
بُرداری می شود؛ تصویر بُرداری تصویری خوانا و قابل فهم برای رایانه است؛ سپس این نرم 

افزار بر اساس یک سری فرامین عکس را روی کاغذ طراحی می کند.
وی با بیان اینکه کاغذ مورد نیاز این ربات، کاغذ گلاسه است، بیان کرد: این ربات 
می تواند نقاشی را با کیفیت بالایی روی کاغذ پیاده کند؛ زمان طراحی آن بستگی به 
کیفیت و وضوح تصویر دارد. همچنین این ربات با ماژیک معمولی که در لوازم التحریری 
ها موجود است می تواند نقاشی کند. به گفته این محقق، این ربات سبک، کم هزینه 
و مقرون به صرفه است که با کارآمدی بالا می تواند نقاشی را در اختیار قرار دهد. خلیل 
پور افزود: دانش فنی این طرح بدست آمده ولی در حال حاضر یکی از برندهای لوازم 
صوتی تصویری این ربات را طراحی کرده و با قیمت بالا و وزن زیاد به بازار عرضه می کند. 
وی ادامه داد: ما سعی کردیم در این ربات بحث سختی و سرعت ربات را افزایش دهیم تا 

نقاشی با دقت و سرعت بیشتری انجام شود.

یک ماشین جادویی را تصور کنید که بتواند اعتیاد را 
در مغز خاموش کند. این دستگاه همان چیزی است 
که محققان چینی برای اولین بار از آن برای درمان 
تریاک  مشتقات  و  مت آمفتامین)شیشه(  به  اعتیاد 
دنبال  به  نیز  و دکتر علی رضایی  استفاده می کنند 

عملی کردن آن در آمریکا است.
پزشکان  تک تایمز،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
بیمارستان "رویجین")Ruijin( در چین با استفاده از 
تحریک عمیق مغز که یک دستگاه فلزی است که در 
مغز کاشته می شود یک آزمایش بالینی بر روی بیماران 

مبتلا به اعتیاد به مواد مخدر انجام دادند.
این روش بحث برانگیز قبلًا نیز برای درمان اختلالات 

حرکتی مثل بیماری پارکینسون استفاده شده است.
این درمان قرار  بیمار در چین که تحت  نخستین 
تولد  از  پس  او  است.  "یان"  نام  به  مرد  یک  گرفت، 

پسرش در سال ۲0۱۱ به شیشه معتاد شده بود.
اعتیاد یان به مواد مخدر به قیمت از دست رفتن 
خانواده، دارایی و سلامتی اش تمام شد. همسرش از 
او طلاق گرفت و به ندرت پسرش را می دید و طی این 
سال ها حداقل ۱۵0 هزار دلار به دلیل قمار از دست 

داد.
در مقطعی خود را برای بازپروری به یک بیمارستان 
معرفی کرد و به مکان جدیدی رفت تا از تأثیرات بد 
محیط فرار کند. حتی طب سنتی چینی را نیز فرا 
گرفت اما هیچکدام از این کارها جواب نداد و دوباره به 

سمت مواد مخدر کشیده شد.
با روش تحریک عمیق  تا  سرانجام تصمیم گرفت 
مغزی درمان شود. دکتر "لی دیان یو" جراح بیمارستان 
دو  و  کرد  حفر  یان  جمجمه  در  سوراخ  یک  رویجین 
الکترود در قسمت "نوکلئوس اکیومبنس" مغزش قرار 
داد که یک ساختار کوچک در نزدیکی پیشامغز است. 

این قسمت از مغز به اعتیاد مربوط است.
پس از انجام عمل اول، یان تحت جراحی دوم قرار 
کار  سینه اش  قفسه  در  باتری  یک  آن  در  که  گرفت 
گذاشته شد تا الکترودهای موجود در سرش را تأمین 

کند.
جراح یان تبلتی دارد که می تواند دستگاه کاشه شده 
در مغز یان را تنظیم کند. وی می تواند احساسات یان 
را به وسیله این دستگاه کنترل کند و با فشار یک دکمه 

موجب ایجاد حس هیجان یا اضطراب در یان شود.
یان گفت: این دستگاه جادویی است. جراحم آن را 
تنظیم می کند تا من را شاد کند و شاد می شوم. تنظیم 

می کند تا مضطرب شوم و مضطرب می شوم.
یان پس از شش ماه گفت که از مواد مخدر پاک شده 
است و دیگر اعتیاد ندارد. هنگامی که او ابتدا درمان 
را شروع کرد لاغر و بیمار بود و چهره تکیده ای داشت. 
اما حالا پوست او روشن شده و 9 کیلو وزن اضافه کرده 
اما  بازگردد  سابقش  همسر  به  کرد  سعی  وی  است. 
همسرش مجدداً ازدواج کرده بود و یک بچه هم در راه 

داشت.
چین به دلیل قوانین سختگیرانه ضد مواد مخدر، 

معتادان را به درمان اجباری و توانبخشی وادار می کند. 
مبتلا  بیماران  از  وسیعی  جمعیت  دارای  کشور  این 
به اعتیاد است و دولت از بودجه خود به شرکت های 

تحریک عمیق مغزی کمک می کند.
تحریک  بالینی  آزمایشگاه  شش  حاضر  حال  در 

عمیق مغزی در چین وجود دارد.
دانشمندان در اروپا در حال بحث درباره انجام چنین 
روشی هستند، در حالی که ایالات متحده به دلیل 
مسائل اخلاقی و اجتماعی پیچیده آن به این درمان 

چراغ سبز نشان نداده است.
البته این بدان معنا نیست که آمریکا هیچ تلاشی در 
این راه انجام نداده است. در واقع محققان دانشگاه 
ویرجینیای غربی در انتظار تأیید سازمان غذا و دارو 
با  را  کوچک  بالینی  آزمایش  یک  بتوانند  تا  هستند 
استفاده از تحریک عمیق مغزی برای درمان اعتیاد به 

مواد مخدر آغاز کنند.
دکتر "علی رضایی" سرپرست این آزمایش گفت: 
مردم به خاطر اعتیاد جان خود را از دست می دهند. 
زندگی آنها ویران شده است. این یک مشکل مغزی 

است. ما باید همه گزینه ها را بررسی کنیم.
مختلف،  مطالعات  در  چین  در  درمان  این  نتایج 
متفاوت است. یک گزارش نشان داد که بیماران مبتلا 
به اعتیاد هروئین پس از دریافت درمان تحریک عمیق 
دیگر  گزارش  یک  که  حالی  در  کردند.  فوت  مغزی 
می گوید که پنج نفر از هشت بیمار مبتلا به اعتیاد 
هروئین پس از این جراحی موفق به ترک اعتیاد شدند.
تحریک عمیق  از روش  پزشکان چینی  نهایت  در 
استفاده  مخدر  مواد  به  اعتیاد  درمان  برای  مغزی 
می کنند. درمان تحریک عمیق مغزی نیاز به استفاده 
از ایمپلنت های مغز دارد که یک روش بحث انگیز است 

که هنوز در ایالات متحده محل مناقشه است.

تلاش دانشمند ایرانی برای استفاده از ایمپلنت ترک اعتیاد در آمریکا

رونوشت آگهی حصر وراثت 
شرح  به   0۳۱  –  ۱9۱4۵6۱ شماره  شناسنامه  دارای  زاده  حسن  علیرضا  آقا 
دادخواست به کلاسه 980۱۱۲/7 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده 
و چنین توضیح داده که شادروان سرانگیز واثقی بشناسنامه شماره 0۳06066 – ۱6۱ 
در تاریخ ۱۳97/۳/۱۱ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن 

مرحوم منحصر است به : 
۱ – علیرضا حسن زاده متولد ۱۳77/۱۱/۲4 ش ش ۱9۱4۵6۱ – 0۳۱ فرزند یوسف 

پسر متوفی 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا 
هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
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گزارش: سید محمد ابراهیم جنابان 

شایعه به عنوان سلاح دشمن درجنگ اقتصادی 
همچون صاعقه ای سوزان برسر خرمن بازار فرود می 
آید و دامان آن را به آتش می کشد که برای مقابله با 
آن هیچ عاملی همچون افزایش اعتماد عمومی به 

ظرفیت های داخلی موثر نیست.
اطلاعی  بی  روز  از  یا  و  آگاهانه  برخی  روزها  این 
درقالب سرباز دشمن، به دنبال نشر شایعه وایجاد 
برایشان  و  هستند  کشور  بازار  در  کاذب  هیجانات 
اهمیتی ندارد که با این کار مردم در تهیه مایحتاج 

خود با چه مشکل هایی مواجه می شوند. 
گرفتار  دشمن  فریب  دام  در  که  افراد  دسته  این 
شدند، تنها منافع خود را می بینند و نمی اندیشند که 
اگر اقتصاد ملی بر اساس طمع کاری آنان تضعیف 
آتش می  به  نیز  را  دامن خودشان  آن  شود، جرقه 

کشد. 
این در حالی است که اقشار مختلف مسئولین و 
مردم به دنبال مقابله با توطئه های اقتصادی دشمن 
هستند و کشور با عبور از چالش های دشوار ناشی 
از تحریم ها و شرایط خاص پس از خروج آمریکا از 
برجام طی 12 ماه گذشته، در حال حرکت به سمت 

شرایط پایدار است. 
ترویج شایعات میان مردم از طریق فضای مجازی 
در  بازار،  در  آفرینی  التهاب  برای  امکانات  سایر  و 
شرایطی انجام می شود که بارها مسئولان اقتصادی 
بر توانایی ایران برای تولید و توزیع کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم تاکید کرده اند و همه ظرفیت های 

کشور در این راستا بسیج شده است. 
همچنین کشور ما از ظرفیت های علمی و فناوری 
بسیار خوبی برخوردار است که با پشتیبانی آن می 
با وجود  را  تولید کارخانجات داخلی  توان خطوط 
تحریم های ظالمانه و ندادن برخی لوازم مورد نیاز 
صنایع، سر پا نگه داشت و به همین دلیل باید گفت 
جنگ روانی دشمن برای ترس از تعطیلی کارخانه ها 
در ایران و نبود کالا در بازار هیچ گاه محقق نخواهد 

شد. 
در همین رابطه خبرنگار ایرنا با شماری از مسئولان 
گو  و  گفت  به  قم  استان  اقتصادی  کارشناسان  و 
برای  نقشه دشمن  پیرامون  را  آنان  نظر  و  پرداخت 
برهم زدن بازار ایران و ضرورت اعتماد به ظرفیت های 

داخلی جویا شد. 
* تلاش دشمن برای ایجاد التهاب در بازار ایران 

بی نتیجه است 
دشمنان  تلاش  گفت:  رابطه  دراین  قم  فرماندار 
و  صهیونیستی  رژیم  آمریکا،  شوم  مثلث  جمله  از 
عربستان برای ایجاد التهاب در بازار ایران به جایی 
نمی رسد و همه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم در 

کشور تولید و توزیع می شود. 
از  دشمنان  هدف  کرد:  بیان  حیدری  مرتضی 
التهاب افکنی در بازار، ایجاد اختلاف میان مردم و 
مسئولان نظام است و می خواهند از این راه برای 

کشور هزینه ایجاد کنند. 
کشور  امور  درجریان  خوبی  به  مردم  افزود:  وی 
هستند و می دانند آمریکا بعد از خروج از برجام، 
بخش اقتصادی ایران را مورد تهدید قرار داده است. 

وی ادامه داد: استکبار جهانی با دانستن این نکته 

که با حمله نظامی قادر به شکست ملت ایران نیست 
مدت هاست جهت فعالیت های خود را تغییر داده و 
آن را در جنبه های اقتصادی دنبال می کند که تحریم 

شاخصه اصلی این توطئه است. 
حیدری بااشاره به لزوم داشتن آرایش جنگی در 
برابر این تهاجم دشمن، ادامه داد: در داخل کشور 
هم افرادی طمع کار هستند که با احتکار و قاچاق 

اجناس آب به آسیاب دشمن می ریزند. 
وی با بیان اقدامات دولت برای مقابله با این تهاجم 
از  بسیاری  قیمت  ما  کشور  در  افزود:  اقتصادی، 
کالاهای اساسی برای منافع مردم پایین نگه داشته 
برخی  طمع  موجب  مساله  همین  که  است  شده 
تا این کالاها را به کشورهای  سودجویان می شود 
دیگر قاچاق کنند؛ به همین دلیل دولت با گسترش 
اقدامات خود برای مقابله با قاچاق کالاهای مورد نیاز 
مردم، به دنبال تعادل بخشی به قیمتها نیز است تا 

کشور را از توطئه اقتصادی دشمنان نجات دهد. 
وی ادامه داد: به خاطر تلاش گسترده مسئولان 
و حمایت مردم، ایران امروز در زمینه های مختلف 
شرایط  کشور،  اساسی  مایحتاج  تامین  و  تولیدی 
اهداف خود  به  تواند  و دشمن نمی  مطلوبی دارد 

دست یابد. 
فرماندار قم گفت: دشمنان با استفاده از فضای 
مجازی به دنبال التهاب آفرینی در بازار کشور هستند 
و می خواهند آرامش رااز جامعه ما بگیرند اما در این 
راه ناکام خواهند ماند چرا که همه نیازهای اساسی 

مردم امروز در بازار موجود است. 
وی افزود: در این شرایط سخت جنگ اقتصادی 
با مسئولان  آنان  با یکدیگر و همراهی  اتحاد مردم 
کشور بیش از هر عاملی می تواند موجب موفقیت 

نظام و شکست دشمنان باشد. 
* ترساندن مردم از نبود کالا توطئه دشمن در 

جنگ اقتصادی است 
نیز  درقم  مقاومتی  اقتصاد  مدرس  و  پژوهشگر 
پیرامون این موضوع گفت: ترساندن مردم از نبود کالا 
در بازار و تحریک آنان برای خرید بیش از نیاز، توطئه 

و ابزار دشمن در جنگ اقتصادی است. 
رسانه های  بیان کرد: مدت هاست  ابدالی  اکبر 
به نظام  وابسته  خارجی و شبکه های ماهواره ای 
استکبار در حال دنبال کردن خط فکری هستند که 
به موجب آن باید مردم ایران از شرایط اقتصادی پیش 

روی خود هراس داشته باشند. 
وی افزود: به طور مداوم در این شبکه ها این گونه 
القا می شود که قرار است مشکلات اقتصادی بدتر 
شود و امکان وقوع جنگ وجود دارد تا با ایجاد ترس 
را  اقتصادی کشور  مردم، شرایط  میان  در  دلهره  و 

نابسامان کنند. 
وی ادامه داد: البته این توطئه سال گذشته نیز 
از طرف رسانه های بیگانه با تمام توان دنبال شد و 
آنان سعی داشتند مردم را از آمدن قحطی و نبود کالا 
در بازار بترسانند که البته در رسیدن به اهداف خود 

شکست خوردند. 
ابدالی گفت: در این میان متاسفانه برخی از رسانه 
های داخلی نیز ناآگاهانه به این توطئه دشمن دامن 
می زنند و رسانه های انقلابی و قدرتمند نظام نیز 
آنچنان که توقع هست، اطمینان بخشی لازم را به 

مردم ارائه نمی دهند. 

کشور  امروز  اقتصادی  وضعیت  کرد:  بیان  وی 
نسبت به سال گذشته رو به بهبود است و ما بسیاری 
از مشکلاتی که دشمنان با ابزار تحریم برای کشور 
ایجاد کرده بودند را سپری کردیم و در حال عبور از 
این فضا و از بین بردن تاثیرگذاری تحریم ها هستیم 
که این مساله باید به خوبی برای مردم تبیین و به آنان 

اطمینان لازم داده شود. 
روانی  عملیات  فضای  کنترل  با  داد:  ادامه  وی 
دشمن و همچنین نظارت بیشتر بر روند تولید و توزیع 
کالاهای مورد نیاز مردم در بازار کشور می توانیم تمام 
فشارهای موجود را خنثی و از شرایط تحریم برای 
ایجاد فرصت های جدید در اقتصاد ملی استفاده 

کنیم. 
این کارشناس اقتصاد مقاومتی درقم گفت:بسیاری 
ازصنایع ما درهمین شرایط تحریم با همت بیشتر 
توانسته اند کمبودهای بازار را جبران کنند و با افزایش 
سطح تولید محصولشان، میزان اشتغالزایی خود را 

نیز گسترش دهند. 
* تولید داخلی کشور قادر به پاسخگویی 

نیازهای مردم است 
رابطه  این  در  نیز  قم  صنعتی  دانشگاه  رئیس 
گفت: توان تولید داخلی کشور قادر به پاسخگویی 
مایحتاج مردم است و بخش صنعت با همکاری مراکز 

دانشگاهی می تواند نیازهای بازار را تامین کند. 
جلال رضایی نور ضمن تاکید بر این که مردم نگران 
تامین کالاهای مورد نیاز خود از بازار نباشند، افزود: 
توان صنعتی و علمی کشور در حد قابل قبولی قرار 
دارد و این دو بخش با همکاری یکدیگر می توانند 
محصولات مورد نیاز مردم را تولید و به بازار عرضه 

نمایند. 
وی ادامه داد: همکاری متقابل صنعت و دانشگاه 
و اعتماد بیش از پیش این 2 نهاد به یکدیگر، موجب 
خودکفایی در تولید بسیاری از محصولات صنعتی 
نخواهد  دشمن  اقتصادی  فشارهای  و  شود  می 
توانست خللی در روند تولید محصولات مورد نیاز 

مردم و عرضه آن در بازار داخلی ایجاد نماید. 
و  علمی  توانمندیهای  بیان  گفت:  نور  رضایی 
صنعتی کشور برای مردم، مانع از تاثیرگذاری جنگ 
روانی دشمن و ایجاد التهابات کاذب در بازار داخلی 
می شود و اعتماد عمومی به سرمایه های ملی برای 

تولید محصولات مورد نیاز کشور را تقویت می کند. 
* شرکت های دانش بنیان برای تولید نیازهای 

بازار آماده اند 
این  در  کشور  نمونه  قمی  پژوهشگران  از  یکی 
بهره  با  بنیان  دانش  های  شرکت  گفت:  خصوص 
رفع  برای  فناوری  و  علمی  های  توانایی  از  مندی 
نیازهای بازار در بخش های مختلف آمادگی کامل 
دارند و می توانند نمونه داخلی کالاهای تحریم شده 

را تولید کنند. 
علیرضا باباخان بیان کرد: حضور شرکت های دانش 
بنیان در عرصه های اقتصادی عاملی برای شکست 
فشار تحریم هاست و بیان دستاوردهای کشور در این 
زمینه علاوه بر مقابله با جنگ روانی دشمن، موجب 
افزایش اعتماد مردم به کارایی اقتصاد ملی و کنترل 

هیجانات رفتاری در بازار می شود. 
قم  کریمه  فناوری  و  پژوهش  صندوق  مدیرعامل 
گفت: جوانان فعال در شرکت های دانش بنیان با 
رصد نیازهای کشور، راهکارهای رفع این نیازها را 
بررسی و بهترین راهکار را ارائه می دهند؛ برای نمونه 
اکنون که کشور با مشکل تامین گوشت قرمز مواجه 
است، گروهی از محققان جوان، در حال اصلاح ژن 
گوسفند ایرانی هستند که حداقل درهر زایمان دو قلو 
زایی داشته باشد و با این روش مشکل تامین گوشت 

قرمز کشور به زودی رفع خواهد شد. 
وی با اشاره به این که دامنه فعالیت شرکت های 
دانش بنیان بسیار زیاد و متنوع است، ادامه داد: با 
توجه به سطح توانمندی شرکت های دانش بنیان، 
امروز صنایع خودروسازی و پتروشیمی های فعال 
در کشور نیز به سمت استفاده از ظرفیت این شرکت 
ها حرکت می کنند و با انعقاد قراردادهای کلان، به 
دنبال تولید محصولات و قطعات مورد نیاز خود از این 

طریق هستند. 
اثر  در  که  نیست  معنا  بدان  این  گفت:  باباخان 
تحریم ها هیچ مشکلی در بازار کشور نخواهیم داشت 
بلکه بر این موضوع تاکید می کند که می توانیم این 
مشکلات را سپری کنیم و مساله غیرقابل حلی در 

مقابل خود نخواهیم داشت. 

آیت الله اراکی در دیدار فرمانده انتظامی استان قم: 

اصحاب رسانه حرمت قانون را ترویج کنند
دبیرکل مجمع تقریب مذاهب اسلامی گفت: یکی از وظایف مهم رسانه ها، فراهم کردن 
فضای پاک در جامعه است و اصحاب رسانه باید حرمت قانون و هویت قانونی را بدانند و 

در ترویج آن بکوشند.
آیت الله محسن اراکی در دیدار فرمانده انتظامی استان قم افزود: مردم ما خیلی خوب 
هستند، با همه اقدام هایی که در سطح کشور و جهان برای شکستن حرمت قانون و 
مجریان قانون کشور ما صورت گرفته است، اگر در هر مملکتی صورت می گرفت فاجعه 
اتفاق می افتاد. وی اظهار داشت: نیروهای نظامی کشور برای آسایش و امنیت مردم از 
جان خود مایه می گذارند، هیچ مسئولی حق ندارد در سخنرانی هایش آن ها را تضعیف 
کند، مشکل ما شکستن هیبت نظام و نیروهای نظامی و انتظامی است. وی در ادامه 
گفت: نیروی انتظامی در درون کشور مرزدار است، مرز فقط مرز جغرافیایی نیست، مرزهای 
الهی همان مکان هایی است که ماموران ناجا پست می دهند و انجام وظیفه می کنند، یک 
امر به معروف و نهی از منکر پلیس برابر با صدها نماز خوانده شده است. اراکی با اشاره به 
این که جرم در جامعه ما زیاد نیست، تجاهر به جرم زیاد است و دشمن نیز متجاهر به جرم را 
تشویق می کند گفت: در جوامع منضبط این جرم ها زیاد علنی نمی شود و جامعه آرامش 
دارد، پلیس باید با تجاهر به جرم برخورد جدی کند. وی اضافه کرد: یک تخلف کوچک 
می تواند روحیه بی انضباطی را در جامعه بوجود آورد، ارزش قانون را در جامعه از بین ببرد، 
تخلف از قانون، حرمت قانون را می شکند، تخلف در فضاهای عمومی با تخلف در فضای 
شخصی تفاوت دارد، مسئولیت حاکمیت این است که فضای عمومی جامعه را پاک نگه 
دارد، فضاهای های عمومی در خدمت حاکمیت است و در اختیار افراد نیست. دبیرکل 
مجمع تقریب مذاهب اسلامی گفت: نیروی انتظامی جمهوری اسلامی با نیروهای نظامی 
کشورهای دیگر تفاوت زیادی دارد، هر نظامی در حال خدمت، نماد امام زمان)عج(، ائمه 
اطهار)ع( و نماد مجریان حقیقی احکام الهی است. وی ادامه داد: حضرت امیر)ع( 
خودش کار پلیس را انجام می داد و در بازار با متخلفان برخورد می کرد؛ کار شما، کار ائمه 
)ع(است، چون امام زمان نمی تواند به طور مستقیم وارد کار شود، نیروهای نظامی مشغول 
انجام وظیفه می شوند. اراکی تاکید کرد: کارکنان ناجا نمایندگان حضرت ولی عصر)عج( 
و نایب برحقش رهبر معظم انقلاب هستند، فرمان رهبر، فرمان امام زمان است و شما 

نماینده رهبر فرزانه انقلاب و امام زمان هستید.
وی در بخش دیگری از سخنانش گفت: ارتقاء معنویت در کارکنان پلیس خیلی با اهمیت 
است، یکی از مواردی که در دل مردم اثر روحی و روانی دارد این است که بدانند نیروی 
انتظامی یک نیروی متدین و منضبط است، انضباط نیروی انتظامی به مردم این پیام را می 
رساند که در کارش جدی است و برعکس، بی انضباطی پلیس، مردم را به رعایت نکردن 

قانون سوق می دهد.
* بیش از هشت هزار پرونده به صلح و سازش ختم شد

فرمانده انتظامی استان قم نیزدر این دیدار اظهار داشت: بحمدالله وضعیت امنیتی 
استان یک وضعیت مطلوبی است و مجموعه پلیس در سال گذشته در زمینه پیشگیری و 
مقابله با جرایم کارنامه قابل قبولی از خود بر جای گذاشت و این مهم به وسیله تلاش همه 

همکاران رقم خورده است.
سردار عبدالرضا آقاخانی افزود: نیروی انتظامی سال گذشته در بحث امنیت اخلاقی 
و ناهنجاری های اجتماعی حساسیت ویژه ای داشت و کارهای زیادی نیزصورت گرفت، 

انتظار است سایر دستگاه های دخیل نیز وارد شوند و با جدیت کار کنند.
وی ادامه داد: با توجه به تاکیدهای رهبر معظم انقلاب و دغدغه فرمانده ناجا در این 
مسائل، ما با همین بضاعت، امکانات و تجهیزاتی که داشتیم مجدانه اقدام کردیم، البته 
از توان نیروهای مردمی و بسیج نیز استفاده می کنیم و اقدام های مناسبی نیز صورت 
گرفته است. وی تصریح کرد: در کنار این اقدام ها، خدمات اجتماعی پلیس قم نیز قابل 
ذکر است، در سال 97 بالغ بر هشت هزار پرونده به وسیله کارشناسان مرکز مشاوره معاونت 
اجتماعی و دوایر مشاوره کلانتری ها به صلح و سازش ختم شد و از ارسال این پرونده ها به 
دستگاه قضایی جلوگیری بعمل آمد که امر بسیار با اهمیتی است، البته خدمات مشاوره 
ای پلیس رایگان است و وجهی از مردم در قبال این خدمت رسانی اخذ نمی شود. وی 
همچنین با اشاره به کشف حدود هفت تن مواد مخدر در سال97 گفت:پارسال مقابله 
و مبارزه با مواد مخدر نسبت به سال 96 بالغ بر 11 درصد افزایش داشته و مقابله جدی 
صورت گرفت و این در حالی است که گنجایش کمپ های ترک اعتیاد استان محدود می 
باشد. آقاخانی در ادامه با اشاره به اجرای طرح سراسری ناظر یک گفت: این طرح برای 
برخورد با خودروهایی که راننده یا سرنشینان آن کشف حجاب کرده باشند، تدارک دیده 
شده و در حال اجراست. وی ادامه داد: در این طرح پیامکی به مالک خودرویی که در آن 
کشف حجاب صورت گرفته ارسال می شود تا در اسرع وقت به پلیس مراجعه کند، برای 
بار اول تعهد گرفته می شود در صورت تکرار خودرو توقیف و برای بار سوم پرونده تشکیل 
و به مرجع قضایی معرفی می شود. وی همچنین به وضعیت نامطلوب و نابسامان فضای 
مجازی اشاره کرد و گفت: وضعیت فضای مجازی، وضعیت مناسبی نیست، آمار جرایم در 
این حوزه نسبت به سال گذشته افزایش زیادی داشته و تهدیدی بالفعل و بالقوه در جامعه 

امروزی ما است.
 

سرپرست راهداری و حمل ونقل جاده ای آزادراه و جاده قدیم قم تهران خبرداد

احداث سه باب پارکینگ اضطراری درقطعه 
یک محور قدیم قم – تهران 

سرپرست راهداری و حمل ونقل جاده ای آزادراه و جاده قدیم قم تهران گفت :درقالب 
طرحهای امانی، پروژه آرامسازی ) اصلاح شیب شیروانی ، رفع افتادگی شانه و تسطیح 
حریم راه ( درقطعه یک محور ترانزیتی قدیم قم – تهران به طول 12 کیلومتر ) طرفین ( 

درحال اجرا می باشد .
حسین برقراری  افزود  : این پروژه در قالب اصلاح شیب شیروانی ، رفع افتادگی شانه 
راه و تسطیح حریم جاده ای درحال اجرا می باشد .  برقراری بازه زمانی این پروژه را سه 
ماهه برآورد کرد و افزود :این طرح صرفا بااستفاده از ظرفیتهای اداره متبوع ) اعم از عوامل 
انسانی و ماشین آلات ( از نیمه دوم فروردین ماه سالجاری آغاز شده که با عنایت به نقش 
این محور در مبادلات جاده ای ، امید است تا پایان خرداد ماه سالجاری تکمیل گردد .  وی 
طول مسیر اجرایی پروژه را بالغ بر 12 کیلومتر )در طرفین ( دانست و عنوان کرد : جهت 
اجرای این طرح افزون بر 15 نفر عوامل راهدار با بهره مندی از 11 دستگاه انواع ماشین 
آلات راهداری شامل بولدزر ، گریدر ، لودر ، غلطک ، آب پاش ) هرکدام یک دستگاه ( ، 
کمپرسی ) 4 دستگاه ( و خودرو سبک ) دودستگاه ( درحال فعالیت می باشند . سرپرست 
راهداری و حمل ونقل جاده ای آزادراه و جاده قدیم قم – تهران اجرای طرح آرامسازی را 
درسطح راهها آیتمی مهم دربحث تامین ایمنی جاده ای و نگهداری راهها برشمرد و توضیح 
داد : دراین طرح مواردی همچون اصلاح شیب شیروانی ، رفع افتادگی و تعریض شانه راه 
و تسطیح وپاکسازی حریم راه مورد توجه قرار میگیرد . برقراری با عنوان مجدد آنکه طول 
قطعه یک که درحال حاضر عملیات آرامسازی در آن جریان دارد افزون بر 12 کیلومتر می 
باشد خاطر نشان ساخت : با توجه به شیب این قطعه از محور و همچنین تعدد پلهای 
آبرو واقع درآن ، بهنگام ریزش نزولات جوی ، شاهد آبشستگی درشانه و گاها انسداد دهانه 
پلهای آبرو موجود درآن می باشیم .  وی ادامه داد : طی مدتی که از اجرای طرح آرامسازی 
دراین قطعه میگذرد افزون بر 20دهانه پل آبرو نیز که به دلیل سیلابهای بهاری گاها مسدود 

شده بودند بازگشایی گردید . 
 

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم ا:

طرح همای رحمت با حمایت خیرین قم 
اجرایی می شود

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم از اجرای طرح همای رحمت با 
همکاری اتاق اصناف قم همزمان با ماه مبارک رمضان خبر داد.

 امیر حسین علیمردانی پیش از ظهردیروز در جلسه ای که با حضور نمایندگان اتاق 
اصناف و معاون داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم برگزار شد، با اشاره به اجرای 
طرح همای رحمت در ماه مبارک رمضان اظهار کرد: طرح همای رحمت همچون سنوات 
گذشته با حضور پرشور اعضای اتاق اصناف قم اجرایی می شود. معاون داوطلبان جمعیت 
هلال احمر استان قم اظهار کرد: باید با برنامه ریزی دقیق و منسجم از ظرفیت خیرین 
استان و آحاد مردم در اجرای طرح همای رحمت استفاده شود. وی به شرکت حداکثری 
مردم با هر توان مالی در اجرای طرح همای رحمت تاکید کرد و افزود: حضور پر شور عموم 
مردم و بهره مندی از برکات اجرای این طرح در ماه مبارک رمضان از اهداف عالی این طرح 
به شمار می رود. علیمردانی ادامه داد: صنف نانوایان قم در طرح همای رحمت شرکت 
فعالی دارند. آنها در این طرح خیر که به همت اتحادیه نانوایان شکل گرفته است ۳0 

نانوایی در هر روز ۳0 عدد نان را به مددجویان اهدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: در این طرح سنت حسنه افطاری دادن به روزه داران تا پایان ماه 

مبارک رمضان در قالب طرح همای رحمت اجرایی می شود.
 

فرمانده انتظامي شهرستان قم  خبرداد

کشف گوشت مرغ فاسد در قم
فرمانده انتظامي شهرستان قم از کشف 5 هزار کیلوگرم گوشت مرغ فاسد خبر داد.

مراد حسین جعفریان اظهار کرد: برابر اخبار رسیده مبنی بر استفاده از گوشت غیر 
بهداشتی در یکی از دامداری ها، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران انتظامی 
کلانتری 25 قرار گرفت. وی ادامه داد: طی هماهنگی انجام شده با مقام قضایی، ماموران 
با حضور نماینده دامپزشکی به محل مورد نظر اعزام و در بررسی ها موفق به کشف 5 هزار 

کیلوگرم گوشت مرغ فاسد و غیربهداشتی شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: گوشت های فاسد کشف شده برای 

کارشناسی بیشتر تحویل اداره دامپزشکی استان شد.
جعفریان بیان کرد: در این ارتباط 2 متهم دستگیر و با تشکیل پرونده تحویل مراجع 

قضائی شدند.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم :

36درصد از متوفیان هنوزداخل شهرقم 
دفن می شوند 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم در خصوص دفن اموات در داخل شهر 
گفت: به دلایل بهداشتی، روانی و زیست محیطی مخالف دفن اموات در داخل شهر قم 

هستیم.
عبدالحمید وکیلی افزود: برای حل این قضیه سال هاست تلاش کرده ایم و طی جلسات 
مختلف و استفتاء مراجع گرفته و نظر همکاران محیط زیست و شبکه بهداشت بر این بوده 
است که همه مخالف دفن در داخل شهر هستند ولی در حال حاضر حدود 14 آرامستان 
در داخل شهر قم وجود دارد که هنوز دفن اموات در داخل آنها صورت می گیرد. امامزاده 
ابراهیم)ع(، امامزاده احمد)ع(، امامزاده جمال الدین )ع(، بقیع، شیخان، باغ بهشت و 
گلزار شهدا برخی از آرامستان های داخل شهر هستند که متاسفانه دفن اموات در داخل 
آنها هنوز صورت می گیرد و عمده آنها زیر نظر اداره کل اوقاف و امور خیریه و تعدادی نیز 

خصوصی هستند.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خاطرنشان کرد: در تعداد قابل توجهی 
از آرامستان ها دفن ممنوع شده ولی کماکان دفن در آنها صورت می گیرد. ۳6 درصد از 
متوفیان پذیرش شده بهشت معصومه، در داخل شهر دفن می شوند که به نظر می رسد 
مسؤولان استان باید به این نتیجه برسند که دفن درداخل شهر مشکلاتی به شهر آسیب 
وارد می کند و البته کمک های خود مردم هم برای جلوگیری از این قضیه باید همراه باشد.

قبل  از  قبور  این  از  تعدادی  قم گفت:  آرامستان های شهرداری  مدیرعامل سازمان 
وجودداشته اند و برخی را نیز به صورت جدید به قبرها اضافه می کنند و به قیمت های 
بسیار بالا به مردم می فروشند. قیمت قبر با هزینه های بالا تا حدود ۳0 میلیون تومان برای 
قبرهای سه طبقه در آرامستان های داخل شهر خرید و فروش می شود و به نظر می رسد 

خود مردم هم خواهان این مسئله هستند.
وی با بیان اینکه خرید قبر، به فرهنگی در بین مردم تبدیل شده است ادامه داد: رزرو 
قبر بخشی از فعالیت اصلی همکاران بهشت معصومه است و بسیاری از اموات در قبرهای 
از قبل خریداری شده دفن می شوند. به عنوان مثال قطعه ۳6 که قطعه عمومی در حال 
حاضر هست طبقه اول که به متوفی اختصاص داده می شود رایگان است و طبقه دوم برای 
اقوام درجه یک تا قبل از چهلم متوفی با 20 درصد تخفیف به مبلغ یک میلیون و 200 
هزار تومان واگذار می شود و اگر بعد از آن اقدام کنند مبلغ یک میلیون و 500 هزار تومان 

باید بپردازند.
وکیلی در خصوص قیمت قبر در بهشت معصومه گفت: حداقل و حداکثر قیمت رزرو 
قبر در بهشت معصومه از یک میلیون و 500 هزار تومان تا قطعات خاص به مبلغ 5 میلیون 
تومان هم می رسد. در قطعات خانوادگی شرایط متفاوت است و از 4 نفره تا 12 نفره در 

محوطه و اتاقی ها تا حدود 50 نفره است.
وی در خصوص دفن اموات در قطعات قدیمی که بیش از ۳0 سال از دفن در آنها گذشته 
باشد گفت: در حال حاضر بسیاری از مردم مراجعه می کنند که در شهر این کار انجام 
می شود ولی در بهشت معصومه این کار انجام نمی شود زیرا نبش قبر میت مسلمان شرایط 
خاصی دارد و بنابراین برای دفن میت جدید باید هیچ گونه آثاری از میت قبلی باقی نمانده 
باشد در صورتی که این یقین کاملا حاصل نمی شود و در استفتاء از مراجع نیز همه آنها 
نظرشان بر این بود که تا یقین حاصل نشده است که آثاری از میت باقی نمانده نبش قبر 

محسوب می شود.
 

با حضور استاندار قم:

جشن گلریزان آزادسازی زندنیان جرائم 
غیرعمد در قم برگزار شد

سومین جشن گلریزان آزادسازی زندانیان نیازمند جرائم غیرعمد استان قم، یکشنبه شب 
با حضور بهرام سرمست استاندار و جمعی از مسئولان و خیرین در تالار وتوس برگزار شد.

استاندار قم دراین مراسم با اشاره به لزوم اشتغال و حمایت از زندانیان آزاد شده اظهار 
داشت: بازگشت زندانیان به کانون گرم خانواده، سبب افزایش نشاط فردی و اجتماعی در 

جامعه می شود و این یک اقدام بسیار ارزشمند و فرهنگی است. 
بهرام سرمست با بیان اینکه دستگاههای اجرایی باید برای آزادسازی زندانیان جرائم 
غیرعمد و حمایت از آنها برای بازگشت به محیط اجتماع مشارکت داشته باشند، خاطرنشان 
کرد: گسترش این امور خیر و حسنه در جامعه، آثار و برکات بسیار ارزشمندی به دنبال دارد. 
مدیرکل زندان های قم نیز در این مراسم با بیان اینکه 156 زندانی جرائم غیرعمد در 
استان حضور دارند که امیدواریم با کمک مسئولان و خیرین هرچه زودتر از زندان آزاد 
شوند، تصریح کرد: در سال 96 بیش از ۳۳7 میلیون تومان کمک های خیرین جمع آوری 

شد که حدود یک میلیارد و 200 میلیون تومان بدهی زندانیان پرداخت گردید.
حجت الاسلام سید علی تهامی با بیان اینکه بدهی زندانیان توسط خانواده آنها، ستاد 
دیه، خیرین و گذشت شاکیان تأمین و پرداخت می شود، خاطرنشان کرد: در سال گذشته 
نیز بیش از یک میلیارد و 200 میلیون تومان توسط خیرین جمع آوری شد که توانستیم 

حدود 15 میلیارد و 400 میلیون تومان از بدهی زندانیان را پرداخت کنیم. 
در این مراسم همچنین استاد و خطیب حوزه علمیه قم با اشاره به جایگاه بسیار ارزشمند 
احسان و انفاق به دیگران در مکتب والای اسلام، گفت: در قرآن کریم در رابطه با نماز که 
ستون دین است، کمتر از 100 آیه وجود دارد، اما درباره انفاق، احسان، قرض الحسنه 
و کار خیر بیش از 500 آیه وجود دارد.  حجت الاسلام و المسلمین حبیب الله فرحزاد 
با بیان اینکه لذت های دنیوی همگی زودگذر هستند، جز لذت انجام کارهای خیر که 
پایدار و ماندگار است، تصریح کرد: هنگام کمک به دیگران و کارهای خیر، شیطان دل و 
جان انسان را وسوسه کرده و از آن بازمی دارد، اما انسان باید ایمان و اعتقاد خود را راسخ و 
مستحکم بسازد.  وی در پایان بر ضرورت برخورد نیکو و برطرف کردن دغدغه های خیرین 
و نیکوکاران از سوی مسئولان تأکید کرد و گفت: کمک به آزادسازی زندانیان، هم آنها و 
خانواده هایشان را شاد و خوشحال کرده و هم هزینه های دولت را در این بخش کاهش می 

دهد، از این رو همه مردم باید در این عرصه حضور و مشارکت جدی داشته باشند. 
در جشن گلریزان جمعی از مسئولان ، نمایندگان اصناف و خیرین مبالغ زیادی را در 

جهت انجام این کار حسنه اختصاص دادند. 
 

فرماندار خرم آباد:

باید درشیوه توزیع کالا بازنگری شود 
آباد - ایرنا - فرماندار خرم آباد گفت: کلاهای اساسی در شهرستان ذخیره و تامین شده 

اما باید در شیوه توزیع بازنگری شود.
اسد عبداللهی در جلسه ستاد تنظیم بازار افزود: دشمنان نظام برای ضربه زدن به کشور، 
از اهرم فشارها و تحریم های اقتصادی بهره می گیرند و ما برای مقابله با نقشه های آنان باید 
در قالب یک برنامه ریزی دقیق و مدون، تامین کالاها و مایحتاج اساسی مردم را تضمین و 

مدیریت کنیم.
وی با تاکید بر اینکه سهم خرم آباد از کالاهای اساسی وارد شده به استان باید مشخص 
باشد، افزود: خوشبختانه کالاهای اساسی مورد نیاز مردم شهرستان به میزان کافی تامین 
و ذخیره سازی شده که باید تلاش شود ضمن بازنگری در شیوه های توزیع کالا، این اقلام 
به خوبی و در زمان مناسب در اختیار مردم قرار گیرد. فرماندار خرم آباد با بیان اینکه 7 
هزار فقره بازدید از ابتدای امسال توسط ناظران و بازرسان از سطح بازار شهرستان انجام 
شده، تصریح کرد: درر صورت مشاهده هرگونه تخلف طی این نظارت ها با فروشندگانی که 
قیمت های مصوب را رعایت نکنند برخورد شده و این روال ادامه دارد. عبداللهی ادامه داد: 
در شرایط فعلی، وجود نظارت و بازرسی های متعدد و مستمر بسیار لازم و ضروری است 
که برای تقویت این مهم، یک تیم کارشناسی متشکل از اداره کل صنعت، معدن و تجارت، 
فرمانداری و تعزیرات حکومتی تشکیل خواهد شد تا با دقت نظر بیشتری بر توزیع کالاها در 
سطح شهرستان نظارت داشته باشد. فرماندار شهرستان خرم آباد گفت: با تاکیدات صورت 
گرفته، وضعیت میدان میوه و تره بار خرم آباد نسبت به گذشته بهبود یافته اما همچنان 
نیازمند اقدامات بیشتر است که شهرداری خرم آباد و سازمان های رتبط با این موضوع باید 

اقدامات جدی تری انجام دهند. 17 هزار واحد صنفی در خرم آباد فعال است.
  

فرماندار کرمانشاه :

سطح برخورداری بافت فرسوده متناسب با 
محلات برخوردار باید بالا رود

فرماندار کرمانشاه با بیان اینکه در بازآفرینی پایدار شهری به دنبال احیای بافت های 
فرسوده هستیم، گفت: درصدد هستیم سطح خدمات در محلات فرسوده و حاشیه ای را 

به سطح خدمات در محلات برخوردار برسانیم.
فضل اله رنجبر روز یکشنبه در جلسه ستاد بازآفرینی پایدار شهری که در محل فرمانداری 
کرمانشاه برگزار شد، اظهار داشت: برای تحقق این هدف به مشارکت و مداخله مردم محله 
نیاز داریم و بهترین کاری که در این راستا صورت گرفته دفاتر تسهیل گری است که در میان 

مردم جای گرفته است.
وی افزود: کارشناسان این دفاتر به خوبی با مردم ارتباط برقرار کرده تا پروژه های متناسب 
با نیاز محله را با مشارکت مردم تامین شود. رنجبر ادامه داد: ستاد بازآفرینی پایدار شهری 
یکی از جلسات مهم در حوزه شهرستان کرمانشاه است و انتظار دارم شهرداری کرمانشاه 
نگاه ویژه تری به این ستاد داشته باشد. وی با تاکید براینکه حضور مسوولان شهرداری و راه 
و شهرسازی در این جلسه کمک بیشتری به پیشبرد امور می کند، گفت: بیش از نیمی از 
جمعیت استان در کرمانشاه قرار دارند از این رو این جلسه اهمیت دارد و باید بدان اهمیت 

بیشتری داد تا نقش آفرینی بیشتری داشته باشیم.
رنجبر با تاکید براینکه درصدد توسعه دفاتر تسهیل گری هستیم، گفت: اگر بتوانیم همه 
دفاتر تسهیل گری را در بافت های فرسوده و حاشیه ای فعال کنیم بسیاری از بافت ها با 

مشارکت مردم تغییر می یابد.
مطالعات نشان می دهد حدود ۳00 هزار نفر از جمعیت یک میلیون نفری شهر کرمانشاه 

هم اکنون در سکونتگاه های غیررسمی اسکان دارند.

ترساندن مردم از نبود کالا توطئه دشمن در جنگ اقتصادی  

آتشی که دشمن با شایعه بر خرمن بازار می زند
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باید بخش خصوصی جهت تقویت عرضه مسکن ترغیب شود

بازار مسکن و معادلات عرضه برای شکستن 
رکود تورمی

بازار مسکن به طور مشخص از نبود میزان کافی عرضه رنج می برد. تجربه مسکن مهر 
نیز نشان داد ورود مستقیم دولت به این بخش چه تبعاتی به همراه دارد. در این شرایط، 
دولت با طرح های گوناگون به دنبال ترغیب بخش خصوصی جهت تقویت عرضه است.
رونق نسبی در بازار مسکن پس از گذشت چهار سال رکود از پاییز سال 96 آغاز شد. 
هر چند که انتظار می رفت قیمت ها متناسب با شرایط بازار با شیب ملایم تغییر کند 
اما با رها شدن فنر تورم و افزایش قیمت دلار، بخشی از نقدینگی های سرگردان به بازار 

مسکن هجوم آورد.
با کاهش ارزش ریال، مردم به سمت تبدیل پول خود به دارایی و کالاهای با دوام تمایل 
پیدا کردند. در نهایت هجوم تقاضا در بازار مسکن که همواره با کمبود عرضه مواجه است 
باعث افزایش جهشی قیمت ها شد به طوری که قیمت واحدهای مسکونی در تهران تا 

صد درصد افزایش پیدا کرد. 
ادامه التهابات ارزی باعث ادامه دار شدن افزایش قیمت ها در بازار مسکن شد و پس 
از گذشت بیش از یک سال هنوز هم رشته افزایش قیمت ها در بازار پاره نشده و قیمت 
مسکن بدون منطق باز هم در حال افزایش است. هر چند که وزیر راه وشهرسازی برنامه 
هایی برای تعادل بخشی به بازار مسکن در دست اجرا قرار داده اما این برنامه ها در کوتاه 
مدت تاثیری در بازار ندارد و به دنبال افزایش بهای ملک، اجاره بها هم روند صعودی در 
پیش گرفته است که به طور مستقیم معیشت مردم به ویژه اقشار کم درآمد را هدف قرار 

می دهد. 
کارشناسان اقتصادی بر این باورند که بازار مسکن چه در بخش خرید و فروش و چه در 
بخش اجاره بها قابل کنترل نیست و تا زمانی که تقاضا تاب افزایش قیمت ها را داشته 
باشد، این شرایط ادامه پیدا می کند و تنها راهکار کنترل بازار مسکن افزایش عرضه است 

تا انبوه عرضه بتواند منجر به شکستن قیمت ها شود. 
* آرامش بازار مسکن در گرو ثبات شرایط اقتصای و سیاسی 

»محمدمهدی مافی« کارشناس اقتصاد مسکن درگفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره 
وضعیت بازار مسکن اظهار داشت: بازار مسکن کشورمان دچار رکود تورمی شده و به 
همین خاطر در شرایطی که قدرت خرید مردم بسیار کاهش پیدا کرده همچنان افزایش 
قیمت ها ادامه دارد. طبق قاعده بازار، با کاهش تعداد معاملات مسکن ناشی از افول 
قدرت خرید مردم در برابر رشد قیمت ها، بازار باید نسبت به تعدیل و تنظیم قیمت ها 
اقدام کند اما در حال حاضر تحت تاثیر جو روانی حتی با افت معاملات هنوز شاهد ادامه 
افزایش قیمت مسکن هستیم. این شرایط که نه تنها بازار مسکن بلکه اقتصاد کشور به 

آن مبتلا شده به دلیل برداشت مردم از آینده اقتصادی کشور است. 
مافی با تاکید بر اینکه این واکنش بازار در شرایط اضطراری شکل می گیرد،  گفت: 
اگر شرایط سیاسی به ویژه سیاست خارجی و شرایط اقتصادی رو به بهبود باشد به طور 
قطع قیمت ها در بازارهای مختلف از جمله بازار مسکن به سمت ثبات پیش خواهد کرد 

و حتی ممکن است شاهد افت اندک قیمت مسکن هم باشیم. 
وی با بیان اینکه بخشی از افزایش قیمت مسکن به دلیل افزایش قیمت مصالح 
ساختمانی است،  ادامه داد: در حال حاضر هزینه ساخت هر متر مربع واحد مسکونی 
از دو میلیون تومان تا 10 میلیون تومان برآورد می شود. این در حالی است که سال های 

گذشته این رقم از حدود یک میلیون تا یک میلیون و 200 هزار تومان آغاز می شد. 
به گفته مافی، زمین هم سهم و نقش پررنگ و قابل توجهی در قیمت تمام شده یک 
واحد مسکونی دارد به طوری که چیزی حدود 50 تا 70 درصد قیمت یک واحد مسکونی 
را تشکیل می دهد.   وی با بیان اینکه بازار مسکن متاثر از شرایط کلان اقتصادی و 
سیاسی است، گفت: یکی از موضوعات مهم و تاثیر گذار در بازار مسکن میزان عرضه 
است. درسال های گذشته تولید مسکن قابل توجه نبوده و به همین دلیل امروز در برابر 
انبوه تقاضای مصرفی و غیر مصرفی با کمبود عرضه در بازار مسکن مواجهیم. همین 

موضوع به شدت افزایش قیمت ها دامن زده است. 
مافی با تاکید بر اینکه در هر شرایطی ورود دولت به ساخت و ساز مسکن بسیار سخت 
است، اظهار داشت: کنترل بازار مسکن از طریق عرضه و تولید قابل انجام است و دولت 

می تواند با ارایه مشوق هایی سرمایه های بخش خصوصی را وارد این حوزه کند. 
به گفته این کارشناس اقتصادی، سرمایه و نقدینگی که به طور عمده از طریق بهره 
 های بانکی در اختیار مردم قرار گرفته تناسبی با موجودی مسکن ندارد و اگر این سرمایه 
به بازار مسکن حمله کند، عرضه در برابر تقاضا بسیار کم است واین شرایط باعث ادامه 
رشد قیمت ها می  شود. بنابراین موثرترین راهکار ممکن این است که عرضه  های کلان را 

در میان مدت و بلند مدت تعریف کنیم. 
* تعادل بخشی به بازار مسکن از طریق تقویت عرضه 

به طور قطع دخالت و ورود مستقیم دولت در ساخت و ساز و بازار مسکن یک روش 
مطرود و منسوخ است که البته کشورمان یک بار برای امتحان این روش در قالب پروژه 
مسکن مهر هزینه های بسیار زیادی را متحمل شد. هر چند در شرایط اقتصادی مشابه 
با اواسط دهه 80 تا ابتدای دهه 90 قرار داریم اما دولت دیگر زیر بار پروژه های هزینه 
بر و ناکارآمدی مانند مسکن مهر نمی رود. این بار سیاست دولت تقویت طرف عرضه از 

طریق ارایه بسته های تشویقی به سازندگان مسکن و انبوه سازان است. 
در این طرح قرار شده تا دو سال دیگر 400 هزار واحد مسکونی به دست بخش 
خصوصی ساخته شود. مهم ترین مشوق دولت برای ورود سرمایه گذاران به حوزه عرضه 
مسکن، حذف سهم زمین از سبد سازندگان است و قیمت زمین به صورت مشارکتی 
با بخش خصوصی در پروژه اعمال می شود. از سوی دیگر دولت از سال گذشته طرح 
کارت اعتباری مسکن را کلید زده است که در این طرح مصالح ساختمانی بدون واسطه 
و به صورت انبوه به دست سازندگان مسکن می رسد. در این جریان تخفیف هایی در 
فروش مصالح ساختمانی ارایه خواهد شد که این موضوع به کاهش قیمت تمام شده 

مسکن منجر می شود. 
مسوولان معتقدند که با این سازو کار می توانند بازار مسکن را کنترل کنند و در عین 
حال به صنعت ساختمان به عنوان صنایع پیشران اقتصاد رونق بخشند. از همه مهم 
تر این است که اجرای این دو سیاست متکی به منابع دولتی نیست و در این شرایط 

اقتصادی با ایجاد رونق و اشتغال باری را هم از روی دوش دولت برمی دارد. 

عضو هیات مدیره خانه معدن:

صادرات صنایع معدنی ایران ادامه دارد
عضو هیات مدیره خانه معدن ایران معتقد است: اعمال تحریم بر روی صنایع معدنی 
ایران پیش از این توسط آمریکا به اجرا گذاشته شده بود و تحریم های جدید، موضوع 
تازه ای نیست؛ در این شرایط، صنایع معدنی همچنان نقش خود را در صادرات غیر 

نفتی ایفا می کند.
»بهرام شکوری« با اشاره به اینکه مواد معدنی و صنایع مربوط به آن، بیشتر محل 
فعالیت بخش خصوصی است، گفت: بخش خصوصی در گذشته راه های فعالیت خود 

را شناسایی کرده و در شرایط فعلی نیز همان راه ها را ادامه می دهد.
وی با اشاره به سهم 25 درصدی مواد معدنی و صنایع مرتبط با آن در صادرات غیرنفتی 
کشور، گفت: در شرایط تحریم، صادرات مواد معدنی و صنایع مرتبط به آن دارای 
مخاطره )ریسک( و هزینه بالاتر خواهد بود اما امکانپذیر است و در گذشته نیز این مهم 
انجام می شد. شکوری گفت: آمارهای پیشین گویای آن است که معدن و صنایع معدنی 

تا ارقام 12 تا 15 میلیارد دلار هم سابقه ارزآوری داشته است.
رئیس کمیسیون معدن وصنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: دولت باید به 

بخش خصوصی اعتماد کند، تا شرایط گذر از این وضع فراهم شود.
مجموع صادرات غیرنفتی پارسال به وزن 117 میلیون و 228 هزار تن به ارزش 44 
میلیارد و 310 میلیون دلار بود، سال 96 نیز 132 میلیون و 882 هزار تن به ارزش 46 
میلیارد و 982 میلیون دلار بود، مقایسه عملکرد سال گذشته با سال 96 از نظر وزن و 

ارزش به ترتیب 12 و 5.7 درصد کاهش نشان می دهد.
رئیس جمهوری آمریکا در ادامه رفتارهای خصمانه با مردم ایران، 18 اردیبهشت با 
صدور فرمان اجرایی، بار دیگر تحریم هایی را علیه بخش آهن، فولاد، آلومینیوم و مس 

ایران اعمال کرد.

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی:

وضعیت عرضه شکر در بازار متعادل می شود
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی با بیان اینکه روزانه 8 هزار تن شکر در کشور توزیع می 

شود، گفت: تا 10 روز آینده عرضه شکر در بازار متعادل می شود.
» یزدان سیف« افزود: در تهران روزانه بین 200 تا 500 تن شکر در میادین میوه و تره 

بار و 510 تن نیز در فروشگاه های زنجیره ای توزیع می شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: مصرف شکر در کل کشور ماهیانه حدود 180 
هزار تن است اما هم اکنون به طور متوسط هر ماه 240 هزار تن شکر در کشور توزیع 

می شود.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی تاکید کرد: به علت شرایط اقتصادی این روزها قیمت 
هر کالایی افزایش یابد، عده ای سودجود تلاش می کنند روند عرضه آن را در بازار مختل 
کنند تا قیمت ها افزاشی یابد. سیف با اشاره به ضرورت تامین شکر مورد نیاز هیئت 
های مذهبی در ایام ماه مبارک رمضان اظهار داشت: در تهران هیئت های مذهبی به 
هر میزانی که شکر نیاز داشته باشند با معرفی اوقاف می توانند به شرکت غله و خدمات 

بازرگانی منطقه یک مراجعه کنند.
معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: در شهرستان ها نیز متقاضیان می توانند برای 
دریافت شکر مورد نیاز هیئت های مذهبی خود به شرکت غله و خدمات بازرگانی استان 

ها مراجعه کنند تا نسبت به تحویل شکر مورد نیاز آنها اقدام شود.
سیف در پایان از تشکیل پرونده 119 میلیارد تومانی دو شرکت کشت و صنعت در 
خوزستان به جرم احتکار شکر خبر داد و گفت: این پرونده به علت عدم عرضه و احتکار 

شکر هم اکنون در دست رسیدگی است.

اقتصاد    ی

گزارش از حامد حیدری

سال 1396  اردیبهشت  در  می گوید:  ارز  بازار  تحلیلگر  یک 
قیمت دلار باید حدود 5700 تومان می شد. از آنجایی که با تزریق 
زیاد، قیمت را در طول این سال 3700 تومان نگاه داشتند. در 
سال 1397 فنر قیمتی از کنترل خارج شد و قیمت دلار به شدت 
بالا رفت. حباب قیمتی و ارزش ذاتی دو عبارتی است که آن ها 
را هنگام نوسانات قیمتی در بازار های مالی از زبان مسئولان و 
یک  واقعی  ارزش  به  ذاتی  ارزش  می شنویم.  زیاد  کارشناسان 
ابعاد  بررسی  با  که  می شود  گفته  شرکت  یک  سهام  یا  دارایی 
مختلف محاسبه می شود. در رابطه با دلار معمولًا برای محاسبه 
ارزش ذاتی، قیمت آن در یک سال را مبنا قرار داده و مابه التفاوت 
نرخ تورم و سود بانکی در ایران و آمریکا را در هر سال نسبت به 
عدد اولیه اعمال می کنند. البته باید بدانیم که ارزش ذاتی لزوماً 
مساوی با ارزش یک دارایی یا سهم در بازار نیست. در مقابل 
ارزش ذاتی یا قیمت واقعی، حباب قیمتی مطرح می شود. حباب 
قیمتی زمانی شکل می گیرد که یک سهم یا دارایی با حجم و 
نرخی بیشتر از ارزش واقعی خود معامله شود. یکی از ویژگی های 
حباب، موقتی بودن آن است. اما دیده شده که در کشور ما سکه 
بهار آزادی در طول سال های اخیر تقریباً همیشه دارای حباب 
بوده و تنها میزان آن کم و زیاد شده است. علی اصغر سمیعی 
زفرقندی، رئیس هیئت مؤسس کانون صرافان و تحلیلگر بازار ارز 
درباره نحوه تعیین قیمت واقعی دلار به ایرناپلاس می گوید: برای 
رسیدن به قیمت واقعی یا ارزش ذاتی دلار، لازم است ابتدا سال 
پایه ای برای این کار در نظر بگیریم. مثلًا اگر سال پایه را 1357 در 
نظر بگیریم، در این سال قیمت دلار 70 ریال بوده است. سپس 
باید نرخ سود بانکی و تورم ایران را که از سوی بانک مرکزی اعلام 
می شود و تفاضل آن با نرخ سود و تورم آمریکا را سنجید و آن را 
به طور منظم روی قیمت دلار اعمال کرد. این کار باید در رابطه 
با هر سال انجام شود تا مشخص شود قیمت واقعی دلار اکنون 
چقدر است. زفرقندی اظهار می کند: برای نمونه اگر در یک سال 
نرخ سود بانکی 22 و نرخ تورم 18 درصد باشد، میانگین آن که 
20 درصد است در نظر گرفته می شود. فرضاً در همین سال نرخ 
سود بانکی آمریکا چهار و نرخ تورم در آن کشور دو درصد است که 
میانگین آن سه درصد در نظر گرفته می شود. مابه التفاوت معدل 
نرخ ها در ایران و آمریکا در این سال، 17 درصد می شود و هیچ 
راهی وجود ندارد غیر از اینکه این نرخ روی قیمت دلار اضافه 
شود. وی در این رابطه می افزاید: تنها می توان به ضرب تزریق دلار 
بیش از تقاضا، فنر قیمت را نگاه داشت که آن هم برای همیشه 

ممکن نیست. حتی اگر برای چند سال موفق به انجام این کار 
شویم، بعد از چند سال فنر قیمت از دستمان در می رود و به طور 

ناگهانی و با حالت هیجانی، قیمت دلار بالا می رود.
*ثبات قیمت: آری! تثبیت قیمت: خیر!

این فعال قدیمی بازار ارز می گوید: از آنجایی که 80 درصد 
تزریق در بازار ارز از سوی بانک مرکزی صورت می گیرد، بانک 
را  قیمت ها  سال ها  و  ماه ها  برای  می توانند  دولت ها  و  مرکزی 
پایین نگاه دارند، همچنین هیجاناتی که در بازار ایجاد می کنند و 
گفته های سیاستمداران هم می تواند قیمت ها را به طور مصنوعی 
بالا نگاه دارد. وظیفه ذاتی بانک های مرکزی این است که از هر دو 
این ها جلوگیری کنند. یعنی نباید اجازه دهند قیمت بدون علت 

قابل قبول، افزایش یا کاهش زیادی را تجربه کند.
وی تأکید می کند: بانک مرکزی نباید اجازه دهد بازار از حالت 
تعادل خارج شود. بازار باید متعادل باشد، اما این حرف به معنای 

ثابت نگاه داشتن قیمت نیست.
*اکنون دلار چقدر می ارزد؟

زفرقندی در پاسخ به این سؤال که اکنون قیمت واقعی دلار 
چقدر است، می گوید: پایه قیمت باید مشخص باشد، هر چند ما 
معتقدیم که قیمت ارز در سال 1357، 70 ریال بوده، اما برخی 
معتقدند در همان زمان نیز با تزریق بیش از تقاضا، فنر قیمت را 
پایین نگه داشته بودند و قیمت واقعی 95 ریال بوده است. قیمت 
پایه را هر کدام از این اعداد در نظر بگیریم، محاسبه ما به شدت 
تغییر پیدا می کند. وی در ادامه اظهار می کند: اگر فرض کنیم 
که 70 ریال صحیح است، طبق محاسباتی که من انجام دادم، 
در اردیبهشت سال 1396 قیمت دلار باید حدود 5700 تومان 
می شد. متأسفانه از آنجایی که با تزریق زیاد، قیمت را در طول 
این سال 3700 تومان نگاه داشتند. در سال 1397 که اخباری 
همچون خروج آمریکا از برجام منتشر شد، فنر قیمتی از کنترل 
خارج شد و قیمت دلار به شدت بالا رفت.دزفرقندی می افزاید: 
داده  تخفیف  دلار  هر  ازای  به  تومان  هزار  دو  سال  این  در  اگر 
نشده بود، در سال 1397 با توجه به نرخ سود بانکی و تورم، دلار 
می توانست 6200 تومان قیمت بخورد، اگر میزان ارزان فروشی 
دلار در سال پیش از آن را نیز مدنظر قرار دهیم، این عدد به 8200 
تومان می رسد. از این عدد هم تمکین نشد و نرخ 4200 تومانی را 
برای دلار اعلام کردند. حدود 30 میلیارد دلار نیز با این نرخ توزیع 
شد و این مابه التفاوت باید روی نرخ دلار در بازار آزاد اعمال می شد 

و آن را به حدود 12 هزار تومان می رساند.
این تحلیلگر بازار ارز می گوید: البته حباب هایی ایجاد شد و 
بالاتر از این عدد هم دیده شد. هر چند در نهایت بانک مرکزی 

نوسانات را کنترل کرد، اما، چون نرخ نیمایی به ارزش 8000 
تومان ایجاد شد، باز هم نرخ بازار آزاد بیش از 12 هزار تومان 
شد. نرخ فعلی می تواند برای امسال متعادل باشد، به شرط اینکه 
ارزان فروشی دلار را کنار بگذاریم و دیگر نرخ های 4200 تومانی و 
8000 تومانی نداشته باشیم و با نرخ بازار آزاد کار کنیم. در صورت 
ناچار بودن به افزایش نرخ ها ناشی از وجود تورم، شیب تغییر 

نرخ ها باید ملایم باشد و روزانه بیش از یک تا دو درصد نباشد.
*لزوم افزایش نرخ ارز متناسب با تورم

وی یادآوری می کند: اگر نرخ فعلی بازار آزاد را صحیح بدانیم، به 
این معنی نیست که در انتهای سال نیز این نرخ صحیح باشد، زیرا 
تورمی داریم که با تورم آمریکا تفاوت جدی دارد. باید مابه التفاوت 
این تورم روی نرخ دلار اعمال شود و افزایش نرخ از این منظر 

طبیعی است.
زفرقندی با اشاره به اینکه بانک مرکزی می تواند با تزریق بیش 
از تقاضا، نرخ را در کانال هایی پایین تر نگاه دارد، تأکید می کند: 
این یک کار غیراقتصادی است که گاهی هم انجام شده است. 
مانند سال های 1382 تا 1389 یا از سال 1392 تا 1397 که 
این کار انجام شد. وی اضافه می کند: تک نرخی بودن ارز که در 
دولت آقای خاتمی انجام شد کار صحیحی بود، منتها با توجه به 
نرخ تورم و سود بانکی، نگه داشتن قیمت روی یک پایه اشتباه 
بوده است. قیمت باید با توجه به عوامل یاد شده تعدیل می شد 
که متأسفانه این کار صورت نگرفت. سال 1392 نیز آقای سیف 
گفت: قیمت واقعی دلار 3200 تومان است، اما با این حال شروع 
به کاهش دادن این نرخ و رساندن آن به 2800 تومان کردند که 
این کار نیز اشتباه بود. هر چند تک نرخی کردن کار مبارکی است، 

اما تثبیت قیمت یک کار غیراقتصادی است.

زفرقندی البته یادآوری می کند: همیشه بهترین حالت این 
است که با جلوگیری از چاپ اسکناس و خلق پول، از بالا رفتن 
نرخ تورم و پیرو آن، نرخ سود جلوگیری شود. از یاد نبریم که 
اصلاح ساختار ارز در کشور الزاماً اقتصاد را اصلاح نمی کند و 
لازم است به سایر اجزای اقتصاد از جمله قیمت های غیرواقعی 

حامل های انرژی و مالیات ها هم توجه شود.
*قیمت فعلی دلار حباب دارد

فرشید یوسف پور، تحلیلگر بازار ارز نیز در رابطه با ارزش ذاتی 
دلار به ایرناپلاس می گوید: اقتصاددان ها در محاسبه ارزش ذاتی 
دلار با یکدیگر اختلاف نظر دارند و هر کدام با مدل خاصی این کار 
را انجام می دهند. حباب قیمتی نیز به رفتار گذشته برمی گردد. 
اینکه مثلًا در دولت های قبلی رشد قیمت چقدر بوده و چه میزان 
از آن حباب مثبت بوده است. هنگامی که یک حالت بحرانی 
پیش می آید، قیمت ها دچار حباب مثبت می شوند و اکنون نیز 
مستثنی نیست و به احتمال زیاد، دلار حباب مثبت دارد و اگر 
قیمت آن افزایش یابد، حباب آن نیز بیشتر می شود. وی تأکید 
می کند: البته حباب داشتن قیمت دلار به این معنا نیست که 
لزوماً دیگر قیمت آن رشد نکند یا حتی کاهش یابد. شاید بتوان 
زمان آن را پیدا کرد و گفت: تا انتهای تابستان، قیمت دلار مستعد 
داشتن حباب مثبت است. یوسف پور با اشاره به اینکه حساب 
کردن قیمت واقعی دلار کار راحتی نیست، می گوید: فکر می کنم 
قیمت تعادلی همین نرخ های فعلی باشد و اگر بالاتر هم برود، 
باز می تواند به همین محدوده برگردد. حتی تا سال 1400 نیز 
قیمت می تواند در همین نرخ ها باقی بماند. البته ممکن است در 
سال 1398 بالاتر برود، زیرا شرایط سیاسی خاصی حاکم است و 

همچنین مشکلات اقتصادی نیز مشخص است.

بررسی قیمت واقعی دلار و حباب آن در گفت وگو با کارشناسان

دلارواقعاًچقدرمیارزد؟

عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: وجود سازمان حمایتی که به وظایف خود عمل نکرده و با عدم نظارت 
واقعی، دست گران فروشان را برای گران فروشی باز گذاشته و مردم را متحمل ضرر کرده است؛ سودی نداشته و عملا نبودش بهتر از بودنش 

است.
امرالله امینی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به وظایف نظارتی خود در بازار کالا و 
خدمات به درستی عمل نمی کند و می بینیم که عملًا این سازمان اطلاع رسانی درستی درباره عملکرد خود در شرایط فعلی که بازارهای 

مختلف با افزایش قیمت و گران فروشی روبه رو هستند، نداشته است.
وی ادامه داد: نمونه بارز این موضوع بازار خودرو است. وقتی که خودروسازان می بینند سازمان حمایت هست اما به عنوان نهادی که 
مسئول نظارت بر عملکرد خودروسازان در تمامی موارد این صنعت شامل قیمت ها، گران فروشی ، بدعهدی در تحویل ها و… است اما به 

وظایف خود عمل نمی کند، در افزایش قیمت و سایر تخلفات هر کاری که دلشان می خواهد می کنند.

عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی افزود: در این شرایط مردم نیز با این تصور که سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان در اسم وجود داشته و جایگاه قانونی نیز دارد و بر عملکردها نظارت می کند؛ به دلیل اینکه سازمان حمایت با گران فروشی ها 
برخورد نکرده و حرفی نمی زند، قیمت ها را می پذیرند. امینی تصریح کرد: بنابراین با وجود سازمان حمایت مردم دو طرفه متحمل ضرر 
می شوند زیرا خودروسازان به هر شیوه که می خواهند، عمل می کنند. از آن سو مردم نیز گمان می کنند که این سازمان وجود داشته و اقدام 

قانونی می کند اما در حقیقت اقدامی از جانب این سازمان صورت نمی گیرد؛ لذا نبود آن بهتر از بودنش است.
وی اظهار کرد: در این شرایط بهتر است سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان منحل شود تا با این کار همه متوجه شوند که 
در عمل هیچ سازمانی برای نظارت بر بازار کالا و خدمات وجود ندارد. در آن صورت مسؤولان به ضرورت ایجاد یک سازمان قوی نظارتی پی 
خواهند برد و یک سازمان نظارتی قوی برای کنترل بازار و مقابله با گران فروشی شکل خواهد گرفت و از گران فروشی و تضییع حقوق مردم 

جلوگیری خواهد شد.

عضو هیأت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی :

سازمان حمایت را منحل کنید!

یک اقتصاددان معتقد است: جنگ با تمام ابزارهای نظامی که آمریکا در خلیج فارس 
مستقر کرده، چندان محتمل به نظر نمی رسد، اما در جنگ اقتصادی، برد با کشوری 

است که از عقلانیت مدد بگیرد.
محمود در پاسخ به این پرسش که آیا ابرتورم در راه است؟ اظهار داشت: ما سال هاست 
که دچار تورم هستیم. تورم، افزایش سطح عمومی قیمت ها را به دنبال دارد و می تواند 

دلایل مختلفی داشته باشد از ناحیه افزایش تقاضا و از ناحیه عرضه.
وی افزود: مساله ای که منجر به افزایش تقاضا می شود، بیشتر به کسری بودجه دولت 
مربوط می شود که از بانک مرکزی استقراض می کند و پایه پولی را بالا می برد و پول 
پرقدرت وارد چرخه پولی کشور می شود که تقاضا را بالا می برد، در حالی که عرضه ثابت 

می ماند.
این اقتصاددان با بیان این که این جاست که با عقب افتادن عرضه از تقاضا، سطح 
قیمت ها بالا می رود، تصریح کرد: یک چنین مساله ای در تمام ادوار وجود داشته است. 
وقتی تورم بالا می رود، قدرت خرید مردم پایین می آید؛ ضمن این که ارزش پول ملی در 

برابر ارزهای خارجی کاسته می شود.
جام ساز با بیان این که یک زمانی هم شوک های ارزی به اقتصاد کشور وارد می شود و 
این شوک ها ارزش پول ملی کشور را پایین می آورد و به تورم دامن می زند، عنوان کرد: 
مساله دیگر، ارتباط بین قیمت ها و درآمدها است. این دو مولفه یک مقداری با تورم 
متفاوت است. وی ادامه داد: تورم در اثر افزایش نقدینگی و افزایش سطح عمومی 
قیمت ها ایجاد می شود و قدرت خرید را پایین می آورد، اما گرانی در ارتباط مستقیم 
با سطح دستمزدها و حقوق هاست. ما در حال حاضر در کشور دچار هر دو معضل 
هستیم، یعنی هم دستمزدها و هم ارزش پول ملی پایین است. ارزش پول ملی در 

عرض 4 سال به بیش از یک سوم خود رسیده است.
این کارشناس اقتصادی متذکر شد: از بهمن 89 تا الان که اردیبهشت 98 است، 
یعنی تقریبا 9 سال، دلار از 1093 تومان به نزدیک 15 هزار تومان رسیده است. 
شما ببینید چند درصد با افزایش قیمت دلار یا کاهش نرخ ریال روبه رو شدیم. این 

نشان دهنده سیاست های اقتصادی غلطی است که اتخاذ شده است.
سیاست های  می شده،  روبه رو  تورم  با  کشور  اقتصاد  گاه  هر  شد:  یادآور  جام ساز 
مقطعی برای کنترل تورم اعمال می شده، اما چون این سیاست ها مطابق با علم اقتصاد 
نبوده و چارچوب مشخص علمی نداشته، مجددا برای مدت کوتاهی قیمت ها ثابت و 

دوباره افزایش می یافته است.
*ظرفیت های کشور زیاد است

وی متذکر شد: در حال حاضر در شرایط خاصی قرار داریم و هنوز با ابرتورم مواجه 
نشدیم، چون ظرفیت های کشور زیاد است و از این رو امکان ایستادگی در برابر تحریم و 
تابآوری در جنگ اقتصادی بالاست اما در رابطه با افزایش گرانی، هر چقدر هم که دولت 
بخواهد دستمزدها را افزایش دهد تا قدرت خرید بالا رود، عملی نیست، زیرا دولت در 

وضعیت بحرانی کمبود ارز قرار دارد که منجر به کاهش درآمد مالیاتی می شود.
این اقتصاددان افزود: بر این اساس، دولت هم از لحاظ ارز و هم از نظر ریال کمبود 
خواهد داشت؛ مگر این که ریال را از طریق بانک مرکزی تامین کند که باز هم افزایش 
تورم اتفاق می کند و مردم تحت فشار تورمی خواهند بود. جام ساز گفت: وزیر تعاون 
چند وقت پیش اعلام کرد که به 50 درصد از مردم بسته های حمایتی برای معیشت 
می دهیم و بنا به این تعبیر می توان گفت 50 درصد مردم زیر خط فقر هستند. البته 
برخی از آمارها جمعیت زیر خط فقر را بالاتر از 50 درصد اعلام کرده، اما اگر مساله 
جمعیت زیر خط فقر را کنار بگذاریم، این است که طبقه متوسط به قدری کاهش پیدا 
کرده که به جمعیت فقیر نزدیک شده است و از لحاظ معیشتی تحت فشار هستند 
و بیشتر اجاره نشین شده اند. وی با بیان این که مسکن یکی از بزرگ ترین دغدغه های 
طبقه متوسط است، افزود: افزایش حقوقی هم که منظور شد، به هیچ وجه کفاف 
افزایش گرانی ها را نمی دهد. ما در سبد مصرفی شاهد افزایش هر روز قیمت ها هستیم 
و درآمدهای ثابت واقعا معضل بزرگی برای بخشی از جامعه است. این اقتصاددان با بیان 
این که در حال حاضر با یک جنگ روانی با آمریکا از یک طرف و یک جنگ اقتصادی 
روبه رو هستیم، عنوان کرد: جنگ اقتصادی بین ایران و غرب آغاز شده است. علتش 
هم این است که اروپایی ها نتوانستند به تعهدات خود در برجام پایبند بمانند و دلیل آن، 

ارتباط تنگاتنگ شان با آمریکا و مبادلات سنگین اقتصادی با این کشور است.
*اقتصاد دولتی رشد اقتصادی بالا را تامین نمی کند

جام ساز متذکر شد: دولت در وضعیتی قرار ندارد که بتواند کنترل قوی و هوشمندانه 
در مورد قیمت ها داشته باشد. در واقع اقتصادهای دولتی در وضعیتی نیستند که هم 
بتوانند رشد اقتصادی بالا و هم بتوانند رفاه مردم را تامین کنند، زیرا هزینه های دولت 
بالا است. در صورتی که درصد کمی از جامعه که به رانت اطلاعاتی دسترسی دارند، با 
انباشت سرمایه روبه رو می شوند. وی خاطرنشان کرد: ما از نظر اقتصادی بسیار تحت 
فشار هستیم و به همین دلیل مسایل اقتصادی را باید به نحوی تنظیم کنیم که بتوانیم 
در مقابل تحریم ها بایستیم.این اقتصاددان تاکید کرد: جنگ با تمام ابزارهای نظامی 
که آمریکا در خلیج فارس مستقر کرده، چندان متحمل به نظر نمی رسد، اما در جنگ 

اقتصادی، برد با کشوری است که از عقلانیت مدد بگیرد.

محمود جام ساز: سیاست های مقطعی کنترل تورم کارایی ندارد

در جنگ اقتصادی برد با کدام
 کشور است؟
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 فوتبال پاک است اگر ما قهرمان شویم!

این روزها اتفاقاتی در فوتبال ایران رخ می دهد و صحبت هایی مطرح می شود که جای 
تأمل دارد.

این داستان مربوط به امروز و دیروز نیست، سال هاست که این ماجرا را می  شنویم و 
می بینیم. سال هاست گوش مان عادت کرده به شنیدن اینکه »دست های پشت پرده 
نمی خواهند قهرمان شویم«، »می خواهند فلان تیم را قهرمان کنند«، »اراده ای هست 
که جام را به ما ندهند« و... چقدر این جملات آشناست. از  16ــ15  سال پیش که لیگ 
برتر تازه راه افتاده بود از این حرف ها می زدند و اکنون با گسترده شدن شبکه های 

اجتماعی راحت تر این صحبت ها را انجام می دهند.
حکایت فوتبال ایران این روزها حکایت عجیبی است، همه از همه چیز ناراضی 
هستند و همه می گویند که همه چیز علیه آنهاست. هر 16 تیم لیگ برتری می گویند 
از داوری ضربه خورده اند و اگر اشتباهات داوری نبود الآن جایگاه بهتری داشتند. 

مشخص نیست چگونه هر 16 تیم ضرر دیده اند و هیچ تیمی هم سود نکرده است!
لیگ برتر که به هفته های پایانی اش می رسد بیشتر شاهد چنین مسائلی هستیم. 
و  پرسپولیسی  از  از دست های پشت پرده، صحبت  فریاد، صحبت  و  داد  اعتراض، 
استقلالی بودن فلان مسئول، صحبت از اینکه می خواهند یک تیم خاص قهرمان 
شود، صحبت از شرط بندی های میلیون  دلاری. دیگر حالمان را بد کرده اند با این 
حرف ها! وقتی پیروز می شوند حتماً بر اساس شایستگی های فنی شان بوده و ارتباطی 
هم به مسائل داوری و پشت پرده ندارد اما کافی است که در یک بازی بازنده باشند، آن 

وقت است که زمین و زمان را به هم می دوزند.
در اینکه اشتباهات داوری در فوتبال ایران وجود دارد، شکی نیست، در اینکه در 
فوتبال ایران فساد وجود دارد و مسائلی مانند تبانی و شرط بندی هم هست شکی 
وجود ندارد اما چگونه است که وقتی پیروز می شویم و اتفاقاً در آن بازی اشتباه داوری 
به سودمان است هیچ کدام از این مسائل مطرح نمی شود؟ چطور وقتی می بریم و از 
داوری سود می کنیم، حرفی از شرط بندی و پشت پرده و داوری نیست اما به محض 

اینکه می بازیم پای همه این موارد به میان کشیده می شود؟
واقعیت این است که تمام تیم ها، هم از داوری سود کرده اند و هم ضرر دیده اند که 
البته مقدار آن کم و زیاد است و ممکن است ضررها بیشتر باشد یا بالعکس، آن چیزی 
که اهمیت دارد نحوه برخورد ما با این اتفاقات است. شرایط طوری شده که فوتبال پاک 

است به شرط اینکه ما موفق و قهرمان شویم.

احمدی: 

مقابل پرسپولیس شرافت خودمان را 
زیر پا نمی گذاریم

دروازه بان تیم فوتبال پارس جنوبی گفت: امیدوارم در هفته آخر تیمی قهرمان شود که 
لیاقتش را دارد. رحمان احمدی با اشاره به تساوی تیمش برابر تراکتورسازی در تبریز 
گفت: ما چند هفته نتایج خوبی گرفته بودیم و از طرفی مشکلات مالی هم در روحیه 
بازیکنان تاثیر گذاشته بود. با این حال مقابل تراکتورسازی یک فوتبال خوب را به نمایش 
گذاشتیم و این بازی باعث شد تا پارس جنوبی به شرایط خوب گذشته برگردد. ما حتی 
می توانستیم برنده از زمین بیرون بیاییم و مسئله مهم این بود که خوب فوتبال بازی 
کردیم. حالا هم خودمان را برای بازی با پرسپولیس آماده می کنیم. وی با اشاره به تقابل 
پارس جنوبی و پرسپولیس گفت: بدون شک این حساس ترین بازی لیگ در این فصل 
است، ما برای این مسابقه انگیزه زیادی داریم و می خواهیم از اعتبار و شخصیت خودمان 
در این مسابقه دفاع کنیم. حتی بعد از بازی در تبریز دیگر به تهران نرفتیم و مستقیم به 
جم آمدیم تا آماده این بازی شویم. بچه ها هم انگیزه زیادی برای این بازی دارند و مطمئن 
باشید با قدرت کامل برابر پرسپولیس قرار خواهیم گرفت. احمدی درباره حضور مربیان و 
بازیکنان پرسپولیسی در پارس جنوبی تصریح کرد: این مسائل طبیعی است که بازیکنان 
یا مربیان مقابل تیم های سابق خودشان قرار بگیرند. مطمئن باشید بازیکنان و مربیان 
پارس جنوبی مقابل پرسپولیس شرافت  شان را زیر پا نمی گذارند و در این بازی دنبال نتیجه 
گرفتن هستیم. ما در بازی رفت هم شکست بدی خوردیم و می خواهیم آن باخت را جبران 
کنیم.  دروازه بان پارس جنوبی در پاسخ به این پرسش که آیا دوست ندارد پرسپولیس 

قهرمان شود، خاطرنشان کرد: امیدوارم تیمی قهرمان شود که لیاقتش را دارد.

برانکو منتظر روشن شدن وضعیت مالی اش
 در پرسپولیس

سرمربی کروات پرسپولیس خواهان روشن شدن وضعیت مالی اش در این باشگاه 
شده است.  باشگاه پرسپولیس اخیرا بخش عمده ای از مطالبات برانکو ایوانکوویچ را 
به وی پرداخت کردند اما طرفین در مورد مشخص شدن مسائل مالی به نتیجه لازم 
نرسیدند. برانکو مدت هاست که از مسئولان باشگاه پرسپولیس خواهان روشن شدن 
دقیق مطالباتش شده است و این خواسته او هنوز اجرایی نشده است. با توجه به همین 
مسئله سرمربی پرسپولیس از مسئولان این باشگاه خواسته هر چه زودتر حسابرسی 

کامل قرارداد  را انجام دهند تا دقیقا مشخص شود چقدر طلبکار است.

بررسی شرایط 1۳ بازیکن استقلال و احتمال جدایی از جمع آبی ها

پای چند آبی پوش روی پوست موز
گرچه فصل جاری برای استقلال هنوز به پایان نرسیده و آنها 
دو بازی در پیش دارند، اما بررسی عملکرد چند بازیکن نشان 
می دهد به احتمال زیاد در لیست فصل آینده آبی پوشان حضور 

ندارند.
 لیگ برتر به هفته پایانی خود رسید و تیم استقلال که در هفته 
بیست و هشتم لیگ برتر عملًا شانس قهرمانی را از دست داد، 
در هفته پایانی باید برای کسب سهمیه آسیا و حتی المقدور 

عنوان نایب قهرمانی لیگ تلاش کند.
طبیعی است که باشگاه استقلال هم مثل همه باشگاه های 
و  آغاز کند  را  انتقالاتش  و  نقل  دیگر مراحل مقدماتی فصل 

دورنمای خود را ترسیم نماید.
را  بعد  فصل  خروجی های  بیش  و  کم  استقلالی ها  قطعاً 
می شناسند و کاملًا منطقی و طبیعی است که تا پایان آخرین 
عملکرد  بررسی  با  اما  نشود.  اعلام  لیست  این  فصل،  بازی 
بازیکنان این تیم در فصل رو به اتمام می توان با گمانه زنی نزدیک 
به واقعیت لیست خروجی آبی ها برای فصل بعد را مشخص کرد.

وضعیت نامشخص رحمتی
دو دروازه بان بزرگسال استقلال در این فصل بیشترین کلین 
حسین  سید  نه  اما  داشتند.  را  خورده  گل  کمترین  و  شیت 
حسینی و نه سید مهدی رحمتی هیچکدام برای فصل بعد 
باشگاه  مسئولان  می شود  شنیده  ندارند.  قرارداد  تیم  این  با 
استقلال تمایل دارند حتی المقدور قرارداد هر دو دروازه بان را 

تمدید کنند. اما برای این منظور مشکلاتی هست.
سید مهدی رحمتی پس از دربی آنقدر مورد هجمه انتقادات 
هواداران قرار گرفت که بعد از آن هرگز فرصت حضور در میدان 
را پیدا نکرد. ممکن است تمدید قرارداد با رحمتی تبعاتی برای 
خود وی و مجموعه مدیریتی استقلال داشته باشد. در مورد 
رحمتی هنوز تصمیم قطعی گرفته نشده و این تصمیم گیری به 

پایان فصل و روزهای نقل و انتقالات موکول شده است.
خسرو حیدری

احتمال اینکه مدافع باتجربه فصل بعد هم در لیست این تیم 
قرار بگیرد زیاد نیست. حیدری مرز ۳5 سالگی را رد کرده، میزان 
مصدومیتش زیاد شده و کارایی دوران جوانی اش را ندارد و این 

شرایط سال به سال کار را برای او سخت تر می کند.
حیدری در این فصل تنها ۷ بار برای تیمش در لیگ به میدان 

رفته و مجموع دقایق حضور وی در میدان ۴۳۳ دقیقه است. 
این آمار و شرایطی که در بالا ذکر شد نمی تواند ضامن ادامه 
حضور وی در استقلال باشد. به خصوص که قرارداد حیدری 

هم در پایان فصل به اتمام می رسد.
میثم تیموری

تیموری از جمله خریدهایی بود که از ابتدا هم مورد انتقاد 
قرار گرفت و یکی از پاشنه آشیل های پر تعداد شفر در نقل و 
انتقالات بود. وی در این فصل تنها ۳ بار برای استقلال بازی 
کرد و مجموع دقایق او نیز 1۰۰ دقیقه است. این آمار می گوید 
تیموری فاصله بسیار نزدیکی به لیست خروجی آبی ها برای 

فصل بعد دارد.
روح الله باقری

مهاجمی که ابتدای فصل جاری از لیگ یک به استقلال آمد 
و صاحب پیراهن شماره 1۰ این تیم شد، در مجموع نتوانست 
انتظارات را برآورده نماید. احتمال اینکه استقلالی ها به فکر این باشند 
که جای وی را با مهاجمی گلزن تر برای فصل بعد پر کنند کم نیست.

فرشاد محمدی مهر
محمدی مهر در بهترین حالت می تواند یک ذخیره خوب 
برای استقلال باشد. این بازیکن هم فقط ۹ بار در این فصل به 
میدان رفته و شاید تصمیم سازان مجموعه هنوز تصمیم قطعی 
را در خصوص او نگرفته باشند. محمدی مهر از جمله بازیکنانی 
است که احتمال حضورش برای فصل بعد در بین آبی پوشان 

5۰-5۰ است.
اللهیار صیادمنش

صیاد منش تنها بازیکنی است که به صورت رسمی جدایی اش 
برای فصل بعد از جمع آبی پوشان توسط خود باشگاه اعلام 

شده و دلیل آن را هم همه می دانند. ترانسفر به لیگ ترکیه.
روزبه چشمی

جدا از اینکه قرارداد چشمی به پایان می رسد و نظرات مختلفی 
هم در خصوص وی وجود دارد، اما شنیده می شود چشمی 
پیشنهاداتی هم از لیگ های عربی دارد که این موضوع احتمال 

جدایی اش برای فصل بعد از استقلال را افزایش می دهد.

طارق همام
اظهار نظر اخیر فرهاد مجیدی در خصوص طارق همام تأثیر 
زیادی روی روند همکاری وی با استقلال در فصل آینده گذاشته 
است. مجیدی رسماً اعلام کرده تا زمانی که در استقلال هست، 
طارق نباید باشد. طارق دو فصل دیگر با آبی پوشان قرارداد 
دارد، اما از جمله بازیکنانی است که احتمال جدایی اش از این 

تیم برای فصل بعد زیاد است.
اسماعیل گونکالوس

»ایسما« هم نتوانست در خط حمله آبی پوشان انتظارات را 
بر آورده کند. این مهاجم در اولین سال حضورش در استقلال 
کمتر از انتظار حاضر شد و حالا هم با مصدومیتی نسبتاً جدی 
که  است  گونه ای  به  گونکالوس  شرایط  است.  شده  مواجه 
حضورش برای فصل بعد در جمع آبی پوشان را تهدید می کند.

گادوین منشا
قرارداد منشآ در پایان فصل به اتمام می رسد و تصمیم جدی 
در خصوص تمدید این قرارداد گرفته نشده است. مهاجم اهل 
کشور نیجریه استقلال نیز این پتانسیل را دارد که در لیست 

خروجی آبی ها قرار بگیرد.
آیاندا پاتوسی

پاتوسی حتی باوجود افتی که در هفته های اخیر داشته هنوز 
هم با اختلاف بهترین خرید و حتی بهترین بازیکن این فصل 
آبی پوشان است. بدیهی است که استقلالی ها پاتوسی را در 
لیست خروجی قرار ندهند اما قرضی بودن قرارداد وی به منزله 
تهدید برای جدایی از این تیم است. اتفاقی که استقلالی ها 

دوست ندارند روی دهد.
امید نورافکن

نورافکن هم با قراردادی قرضی در نیم فصل دوم به استقلال 
پیوست و شرایط او هم مثل پاتوسی است. گرچه استقلالی ها 
تمایل به ادامه همکاری با او دارند، اما فراهم کردن شرایط این 

همکاری چندان هم ساده نیست.
محسن کریمی

تیم  این  از  جدایی  خطر  با  هم  پوشان  آبی  سرعتی  وینگر 
تهدید می شود. کریمی جدا از توانایی های فنی اش با مشکل 
مصدومیت های پی در پی مواجه است و این موضوع ممکن 

است به قیمت جدایی وی از استقلال در فصل بعد تمام شود.

ورزشی

جدایی  درباره  شایعات  درحالیکه 
به  انتقالش  و  چلسی  از  هازارد  ادن 
رئال مادرید به اوج رسیده، ماتوریتزیو 
می گوید  چلسی  سرمربی  ساری، 
احترام  بگیرد  هازارد  که  تصمیمی  به 

خواهد گذاشت.
برتر،   لیگ  پایانی  هفته  در  چلسی 
آخرین بازی خود مقابل لسترسیتی را 
با پیروزی ۰-۰ به پایان برد تا این فصل 
را با کسب مقام سوم به پایان رسانده و سهمیه حضور در فصل آینده چمپیونزلیگ را 
بدست آورد. اما بعد از بازی مهم ترین نکته ای که خبرنگاران در کنفرانس مطبوعاتی 
ماتوریتزیو ساری، سرمربی چلسی خواهان کسب اطلاعات بیشتر درباره آن بودند 
شایعات درباره جدایی قریب الوقوع ادن هازارد و پیوستن او به رئال مادرید بود. 
ساری در پاسخ به این سوالات خبرنگاران ابتدا گفت که  شخصاً مایل است هازارد 
در چلسی ماندگار شود. ساری سپس گفت:" هازارد هفت سال است که در چلسی 
بازی کرده. او در هر بازی تمام تلاشش را می کند که بهترین عملکرد را داشته باشد 
و به نظر من حالا وقت آن رسیده که باشگاه به تصمیم او احترام بگذارد ولی من 
امیدوارم هازارد در چلسی بماند". چلسی آخرین بازی امسال خود را در فینال لیگ 
اروپا در مقابل آرسنال برگزار خواهد کرد. بازی ای که در شهر باکو برگزار خواهد شد. 
هازارد امیدوار است در باکو بتواند با پیروزی مقابل آرسنال ششمین جام قهرمانی 

خود با پیراهن چلسی را بالای سر ببرد.

ستاره  کوتینیو،  فیلیپ  آسیب دیدگی 
برزیلی بارسلونا مقابل ختافه ممکن است 
باعث عدم حضور او در فینال کوپا دل ری 
شده و فصل او در بارسا را به پایان رسانده 
دیروز  بازی  در  کوتینیو  باشد.فیلیپ 
بارسلونا مقابل ختافه که با پیروزی ۰-2 
کاتالان ها به پایان رسید ازناحیه پای چپ 
مصدوم شد و پزشکان بارسا اعلام کردند 
او حدوداً ده روز قادر به حضور در میادین 

نخواهد بود. به این ترتیب حضور کوتینیو در بازی بارسا در فینال کوپا دل ری با ابهام 
مواجه شده است.

بارسلونا که پیش از این قهرمانی اش در لالیگا را قطعی کرده روز بیست و پنجم ماه 
می در فینال جام حذفی اسپانیا به مصاف والنسیا می رود تا به رکورد نهمین دبل در 

فوتبال اسپانیا دست یابد.
مصدومیت کوتینیو از آن رو باعث نگرانی کادر فنی بارسلونا شده که حضور لوئیس 
سوارز در این بازی هم در هاله ای از ابهام قرار دارد. سوارز چند روز پیش از ناحیه 
زانو تحت عمل جراحی قرار گرفته و عثمان دمبله هم به دلیل مصدومیت از ناحیه 

همسترینگ فعلا قادر به بازی نیست.
باشگاه بارسلونا در توئیتی درباره وضعیت کوتینیو نوشت:" انجام معاینات پزشکی 
روی فیلیپ کوتینیو نشان داده که او از ناحیه پای چپ دچار آسیب دیدگی شده  و انتظار 

می رود تا ده روز دیگر قادر  به همراهی تیم نباشد".

بنجامین پاوارد، مدافع ملی پوش فرانسوی که 
تابستان پیش رو به بایرن مونیخ خواهد پیوست 
می گوید به خاطر تجربه کردن چمپیونزلیگ با 

پیراهن بایرن مونیخ هیجان زده است.
بنجامین پاوارد مدافع جوان فرانسوی که از 
فصل آینده با پیراهن بایرن مونیخ فوتبال بازی 
می کند می گوید بی صبرانه منتظر حضور در 
اردوی غول بزرگ باواریا است و تجربه حضور 
بسیار  را  او  اروپا  قهرمانان  لیگ  رقابتهای  در 

هیجان زده کرده است.  پاوارد که بعد از درخشش در جام جهانی روسیه با پیراهن تیم ملی 
فرانسه مورد توجه چندین باشگاه بزرگ اروپایی قرار گرفته بود سرانجام با قراردادی به ارزش 
۳5 میلیون یورو از باشگاهش اشتوتگارت به بایرن مونیخ پیوست. پاوارد از فصل تابستان 

پیش رو رسما به اردوی بایرن خواهد پیوست.
 پاوارد در این باره گفت:" بایرن مونیخ بازیکنان بزرگی دارد و شک ندارم من در آن تیم 
حسابی پیشرفت می کنم. تمرین کردن با فوتبالیست های بزرگ و بازی در چمپیونزلیگ به 

من این امکان را می دهد که پیشرفت کنم و فوتبالیست بهتری بشوم".
 مدافع ملی پوش فرانسوی در ادامه گفت:" من می توانم در پست های مختلف بازی کنم، 

دفاع وسط، دفاع راست و دفاع چپ.
 فکر کنم در بایرن از من در هر دو پست دفاع راست و دفاع چپ استفاده کنند. در طول 
فصل بازی های زیادی وجود دارد و شک ندارم که به من هم بازی خواهد رسید و بایرن از 

من استفاده خواهد کرد".

 ساری: وقت آن است به تصمیم هازارد 
احترام بگذاریم

 نگرانی از نرسیدن کوتینیو به فینال
 کوپا دل ری

 پاوارد: بازی در چمپیونزلیگ با پیراهن بایرن 
عالی است

پرسپولیس  پیراهن شماره 5  با  بشار رسن  بازگشت  احتمال 
به جمع شاگردان برانکو ایوانکوویچ نزدیک به صفر پیش بینی 

می شود.
به گزارش "ورزش سه"، بشار رسن یکی از خریدهای جالب 
توجه پرسپولیس در فصل هفدهم محسوب می شد؛ بازیکنی که 
با توجه به شرایط سنی و کیفی اش می توانست روزهای خوبی 
برای این تیم هم از حیث مالی و هم فنی شکل دهد. رسن خیلی 
زود توانست با نمایش کیفی خود هواداران پرسپولیس را به اعتماد 
بالایی از خود نزدیک کند و اوج درخشش او در جدال با الاهلی 
عربستان در همان روزهای ابتدایی حضورش بود. رسن با پیراهن 
شماره 55 پرسپولیس به ستاره مرحله یک چهارم و نیمه نهایی 
این تیم در آن مقطع تبدیل شد و در ادامه نیز با درخشش خود 
باعث شد تا نگرانی کمی بابت جدایی زودهنگام سروش رفیعی 

شکل گیرد.
اکنون اما شرایط کاملا علیه این بازیکن شده است؛ مشکلات 
مالی و گرانی ارز از یک طرف و مصدومیت او از ناحیه کتف که 
در تمامی این مدت به همراهش بوده از سوی دیگر باعث شد تا 

پرسپولیس تمایل چندانی برای ادامه همکاری با او از خود نشان 
ندهد و این مساله شایعه پایان همکاری او با سرخپوشان را بعد از 

دو فصل پررنگ تر کند.
بشار رسن که پیش از جدال با نفت مسجد سلیمان در هتل 
اوین با انتشار عکسی از خود در کنار سیدجلال حسینی در حال 
امضای تمدید قرارداد خبرساز شده بود، اکنون با گمانه زنی های 
بزرگی همراه شده است. اواخر فصل بود که زمزمه پیشنهادات 
خارجی این بازیکن تکنیکی مطرح شد و مقصد او لیگ ستارگان 
قطر اعلام شد. این در حالی بود که هواداران پرسپولیس با اتکا 

به عکس مربوط به تمدید قراردادش این مساله را باور نداشتند.
اکنون اما صحبت هایی جدید در این خصوص شنیده می شود 
و گفته شده آن قرارداد با بندهایی همراه بوده که اعم آنها مسائل 
مالی و دریافتی این بازیکن برای اجرایی شدن آن است. بشار 
با  رسانده  امضا  به  پرسپولیس  با  را  خود  مالی  توافق  که  رسن 
توجه به مشکلات ارزی اکنون با بی اعتنایی باشگاه برای تامین 
خواسته هایش همراه شده است. مساله ای که می تواند او را به 

نزدیکی در خروجی و پایان همکاری نزدیک کند.

همانطور که رسانه های عربی طی چند وقت اخیر صحبت هایی 
در خصوص آینده او مطرح کرده اند، بعید نیست این بازیکن بعد 
از عمل جراحی کتف که دوری دو ماهه او را در پی خواهد داشت 
و بعد از آن حضور در کمپ اسپایر برای پیگیری مراحل درمانی، 
برای بازگشت به پرسپولیس و پوشیدن دوباره پیراهن شماره 5 به 

توافق دست نیابد.
اما سیاست باشگاه پرسپولیس در این رابطه عجیب به نظر 
می رسد؛ باشگاه پرسپولیس در شرایطی تمایلی به ادامه همکاری 
با این بازیکن با توجه به ترافیک در خط میانی و بازگشت سروش 
رفیعی و البته مشکلات ارزی نشان نمی دهد که این بازیکن اکنون 
ویترین نقل و انتقالاتی این باشگاه قرار دارد و مطمئنا پیشنهادات 
مناسبی دارد که می تواند باشگاه به آن به عنوان یک سودآوری 
مالی مناسب چشم داشته باشد. در صورتی که بخشی از مطالبات 
مالی این بازیکن برآورده شود و قرارداد به شکل رسمی معتبر 
شود، آنها قادر خواهند بود با قبول پیشنهادی از خارج از کشور 
به مبلغ مناسب رضایتنامه این بازیکن که حداقل بین ۳۰۰ هزار 
دلار می توان پیش بینی کرد، به منبع مناسبی برای جایگزینی و 

اندوخته باشگاه تبدیل شود.
مساله ای که البته از سوی باشگاه جدی نگرفته نمی شود و 
آنها به دنبال این هستند در شرایط فعلی و با توجه به مشکلات 

اقتصادی و ارزی قید ادامه همکاری و تمدید قرارداد او را بزنند.

 وقتی قرارداد هافبک عراقی روی هواست

پرسپولیس پول تمدید قرارداد بشار رسن را ندارد

امیرحسین صادقی، بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال از وزیر ورزش ورزش و جوانان 
و رئیس فدراسیون فوتبال خواست که سوپرجام را برگزار کنند.

جاری  فصل  در  استقلال  فوتبال  تیم  قهرمانی  عدم  درباره  صادقی  امیرحسین 
اظهار داشت: تیمی که اول فصل بسته شد، مشخص بود که قهرمان نمی شود. امید 
ابراهیمی، مامه تیام و سرور جپاروف را از دست دادند. تیمی که می خواهد قهرمان شود 
نباید داشته هایش را از دست بدهد. رضا افتخاری مدیرعامل پیشین استقلال در این 

موضوع بسیار کم کار بود و مشاوران خوبی نداشت.
نمی دانم چطور سر و کله شفر در استقلال پیدا شد

وی در مورد عملکرد وینفرد شفر در استقلال تصریح کرد: قضیه انتخاب شفر مانند 
خرید کت و شلوار است. وقتی می خواهی کت وشلوار بخری در نظر می گیری برای 
مراسم عروسی است یا یک میهمانی معمولی. برای استقلال باید شرایط انتخاب مربی 
لحاظ می شد. نمی دانم معیار انتخاب شفر چه چیزی بود و چطور سر و کله  اش پیدا 
شد. دلال ها و مدیربرنامه های دور و اطراف باشگاه باید قوی باشند اما آدم های دور و بر 
استقلال خیلی ضعیف و زیر خط فقر هستند. برای این آدم ها، استقلال مهم نیست. 
در باشگاه های دیگر از 1۰ نفر آدم های دور و اطراف باشگاه، 5 نفر دل شان برای باشگاه 

می سوزد، اما در استقلال همه دل شان برای خودشان می سوزد.
نتیجه گرفتن شفر صدقه سری منصوریان بود

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: من اسم شفر را تنها در العین 
امارات شنیده بودم. در امارات مربی تأثیرگذار نیست و حضور بازیکنان خارجی تأثیرگذار 
است. معیار انتخاب شفر را نمی دانم و اگر سال گذشته نتیجه گرفت، صدقه سری 
کارهای علیرضا منصوریان بود. کاری به برخی مشکلات منصوریان ندارم، اما بازیکنانی 
گرفت که در تیم جا افتادند، ضمن اینکه وقتی تغییراتی در یک تیم ایجاد می شود، 
در چند هفته های اول نتیجه مثبتی می دهد، اما بعد از مدتی همه چیز به خود مربی 
بازمی گردد. تیمی که فصل گذشته قهرمان جام حذفی شد، تیم علیرضا منصوریان بود.

دوره لب خط ایستادن و داد و بیداد کردن تمام شده است
وی با بیان اینکه عیار یک مربی خوب در شرایط سخت مشخص می شود، تصریح 
کرد: من فکر نمی کنم الکس فرگوسن در تمرینات لخت می شده و خودش به بازیکنان 
می گفته سانتر کنید و فلانی ضربه بزن. یک تیم باید روانشناس خوب داشته باشد تا 
افکار تاکتیکی را طراحی کند. لب خط ایستادن و ادا در آوردن عوام فریبی است و دوره 
این کارها گذشته است. مگر پلی استشین است که مدام به بازیکن کنار خط بگوییم برو 
عقب، برو جلو. یک مربی باید هر چند دقیقه یک  بار مسائل تاکتیکی را به بازیکنانش 
گوشزد کند. وقتی مربی کنار خط گلویش را پاره می کند، یعنی با تیم خوب کار نکرده 
است. این مشکل را همه تیم ها دارند. سر و صدا کردن دیگر تمام شده است. وقتی در 
ورزشگاه آزادی 1۰۰ هزار نفر حضور دارند، صدا به گوش بازیکنان نمی رسد که بخواهند 

کنار خط داد و بیداد  کنند.
مربی باید به حضورش در استقلال افتخار کند

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال افزود: دم مدیربرنامه شفر گرم که او را به استقلال 
آورد! یکی از دلایل دیگر نتیجه گرفتن استقلال حضور سانیاک مربی اهل چک در 
کادر فنی شفر بود. آنطور که از بازیکنان شنیده بودم، سانیاک باعث پیشرفت تاکتیکی 
و تکنیکی شده و تیم را خوب تمرین می داد. شفر نتوانست مسائل حاشیه ای تیم را 
مدیریت کند. در فوتبال ایران سه، چهار تیم بزرگ هستند و مربی وقتی به این تیم ها 
می آید باید جام بگیرد، نه اینکه دنبال پول گرفتن باشد. وقتی مربی به استقلال می آید، 
باید افتخار کند که به بزرگترین تیم ایران آمده است. او باید بداند بزرگترین افتخار 
فوتبالی اش حضور در استقلال بوده است. وقتی یک نفر در استقلال ماساژور هم 

می شود، افتخاراتش بالا می رود.
استقلال سالم بازی می کند و سالم جام می گیرد

بازیکن پیشین استقلال در ادامه گفت وگوی خود با تسنیم در رابطه با اظهارات فرهاد 
مجیدی که از معاون وزیر امور خارجه انتقاد کرده و مدعی شد که برخی ها دنبال قهرمانی 
پرسپولیس هستند، گفت: حرف های مجیدی کاملا درست است. ما در مملکتی زندگی 
می کنیم که یارانه ۴5 هزار تومانی می گیریم. فرهاد تنهاست و فقط می تواند داد بزند. 
من به مسئولان استقلال نمی گویم که در فدراسیون فوتبال یا جای دیگر لابی کنید، 
چون استقلال عقبه اش این نیست. ما سالم بازی می کنیم و سالم جام می گیریم و دنبال 
حرف و حدیث نیستیم. مجیدی مگر بد حرفی زده است؟ او می گوید هواداران استقلال 
را خون به جگر کرده اید. اگر اشتباه داوری نبود و استقلال برنده بازی با صنعت نفت 
آبادان می شد، شانس زیادی برای قهرمانی داشت، چون بازی آخر استقلال در تهران 

بود و پرسپولیس در جم.
پیشکسوتان پرسپولیس حرمت مجیدی را حفظ کنند

پرسپولیس  امتیازی  دو  به  می شد،  برنده  استقلال  اگر  کرد:  خاطرنشان  صادقی 
می رسید و باورها و امیدها اینجا مشخص می شد. پیشکسوتان پرسپولیس که از مجیدی 
انتقاد کردند، کمی منطقی فکر کنند. آنها باید احترام پیشکسوتان استقلال و مجیدی را 
نگه دارند. پسر وزیر ورزش علنی گفته طرفدار چه تیمی است. خود طرفداران پرسپولیس 
یکسری چیزها را می دانند. مجیدی اطلاعات کامل دارد که حرف می زند، البته ما باید به 
استقلال بچسبیم تا از این حواشی بیرون بیاید. استقلال باید بدون دخالت وزارت ورزش 
تیم ببندد. استقلال اصلا نیازی به وزارت ورزش ندارد. علی فتح الله زاده مگر چه کار 
می کرد؟ خودم شاهد بودم که وزارتخانه ۷،8 میلیارد تعهداتش را نمی داد اما فتح الله زاده 

استقلال را قهرمان می کرد.
استقلال در وزارت ورزش برای آقایان محله عبور و مرور شده

وی ادامه داد: آقایان در وزارت ورزش وقتی حرف از استقلال می زنند، باید سلام 
و صلوات بفرستند، نه اینکه چهار نفر بچه بایستند و کمیته و هیئت مدیره تشکیل 
بدهند. مگر می شود در طول دو سال 8 نفر از اعضای هیئت مدیره گرفته تا مدیرعامل 
باشگاه تغییر کند؟ چرا در پرسپولیس این اتفاقات نمی افتد؟ استقلال برای وزارتخانه 
شده محله عبور و مرور افراد! آقایان حرف از دو شغله بودن افراد می زنند، پس چرا اینها 

انتخاب شدند؟ استقلال نیازی به احدی ندارد و پشتیبانش هواداران هستند. کسی که 
با مجیدی مخالفت کرده، وجدان داشته باشد. برانکو مشکل خروجی داشت و گفت 
نمی آیم اما خیلی زود مشکل مالیاتی اش را حل کردند. این مسائل مشخص است که 

در آن چه می گذرد.
آقای سلطانی فر، آقای تاج، سوپرجام را برگزار کنید!

صادقی با انتقاد از عملکرد وزارت ورزش تصریح کرد: وزارت ورزش باید ثابت کند 
که طرفدار هیچ تیمی نیست. اگر چه نظرم این است که وزارتخانه خدمتی به ورزش 
نمی کند. کسانی آمده اند که ورزشی نیستند. آقایان وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال، 
آقای تاج و آقایان سازمان لیگ و دپارتمان داوری، اگر می گویید مشکلی با استقلال 
ندارید، لطفا سوپرجام را برگزار کنید. کمی وجود داشته باشید، کمتر حرف بزنید و 
عمل کنید. قانون من در آوری نداشته باشید و سوپرجام را برگزار کنید. مگر نمی گویید 
پرسپولیسی نیستید و بی طرف هستید، وجود دارید و ادعا دارید، سوپرجام را برگزار 

کنید. لطفا گند کار را در نیاورید.
فردوسی پور را کنار گذاشتید، اما دهان ما را نمی توانید ببندید

وی خاطرنشان کرد: آقای سلطانی فر که نمی دانم عقبه کاری تان چیست، لطفا عدالت 
داشته باشید. عادل فردوسی پور را کنار گذاشتد تا گند آقایان بالا نیاید. شاید بتوانید 
فردوسی پور را کنار بگذارید، اما نمی توانید دهان ما را ببندید، مگر اینکه ما را به زندان 
اوین ببرید. بهانه تراشی نکنید و نگویید فلان مسئول استقلال گفته که در سوپرجام بازی 
نمی کنیم. آقای وزیر ورزش، آقای تاج، لطفا سوپرجام را برگزار کنید تا این مسائل برای 

همیشه جمع شود.

حرف های مجیدی درست است

صادقی: آقای سلطانی فر، آقای تاج، سوپرجام را برگزار کنید!

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره 1۳۹۷6۰۳16۰۰1۰۰5552 
مورخ 1۳۹۷/1۰/2۷هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  خانم شمس اله امیری فرزند ماشاله  ش ش 
۷65۰ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۰11.۹8 
متر مربع پلاک در محدوده قطعه 2 سهم زارعین از پلاک 1۴۳ اصلی واقع در بخش 
یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه سرخه لیژه بلوار رازی کوچه باشگاه خریداری 
از مالک رسمی آقای علی اصغر رحیمی سرخه لیژه محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/01/26
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/02/11
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده 1۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره 1۳۹۷6۰۳16۰۰1۰۰5188 
مورخ 1۳۹۷/1۰/12هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی منوچهر خوش صفت فرزند صحبت اله ش 
ش 212 صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان ) گاراژ ماشین شویی ( به 
مساحت ۳5۹.21 متر مربع در محدوده پلاک ۷5۴ فرعی از 5۹1 فرعی از ۴6 فرعی 
از ۹۳ اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه میدان مرکزی اخر 
بلوار نوبهار سمت شرقی بلوار مقابل بنگاه خریداری از مالک رسمی آقای علی سیستانی 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/01/26
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/02/11

جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه
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دشمنان ایران در قامت دولت آمریکا در پی توطئه هستند 

دولت آمریکا کانون تجمع ایران ستیزان
تنش سیاسی بین ایران و غرب در یک سالگی خروج آمریکا از برجام به اوج خود 
رسیده است. به باور تحلیلگران سیاسی اکنون که دشمنان جمهوری اسلامی ایران در 
قامت دولت آمریکا در پی توطئه هستند، سیاست خارجی ایران باید همچنان براساس 

عزت، حکمت و به طریق اولی مصلحت مسیر خود را طی کند.
بررسی روابط ایران و غرب به ویژه آمریکا، در شرایط کنونی و همزمان با اعلام کاهش 
تعهدات برجامی ایران از مهم ترین سوژه های خبری و تحلیلی در رسانه های داخلی و 
خارجی است. ایران روز چهارشنبه 18 اردیبهشت در بیانیه ای که از سوی شورای عالی 
امنیت ملی منتشر شد اعلام کرد دیگر خود را متعهد به رعایتِ محدویت های مربوط به 
نگهداری ذخائر اورانیوم غنی شده و ذخائر آب سنگین نمی داند.اعلام مهلت 60 روزه به 
اروپا و تشریح گام های ایران برای حراست از حقوق و منافع خود از سوی رییس جمهوری 
هم نشان داد ایران یک سال پس از خروج آمریکا از برجام و انفعال اروپا و طرف های دیگر 
توافق هسته ای عزم خود را برای تغییر شرایط جزم کرده است. درباره این تصمیم دولت 
و نتایج و تبعات آن با »علی صوفی« وزیر تعاون دولت اصلاحات و فعال سیاسی و نیز 

»اسماعیل گرامی مقدم« سخنگوی حزب اعتماد ملی گفت و گو کرده ایم. 
* دولت آمریکا تجمعی از دشمنان قسم خورده ایران است

علی صوفی در این گفت و گو به نحوه شکل گیری توافق هسته ای اشاره کرد و گفت: 
برجام یک تعهد بین المللی و مستحکم چند جانبه بود که با حضور ایران و 1+5 صورت 
گرفت. ضمانت هایی هم از طریق شورای امنیت سازمان ملل داده شد و قطعنامه ای 
هم به عنوان پشتوانه تهعد صادر شد.وی افزود: بر همین اساس نباید از کنار این تعهد با 
تساهل و تسامح بگذریم بلکه باید بسیار جدی با توجه به مفاد برجام با آن برخورد کنیم، 
مفاد این تافق یک دسته تعهداتی است که طرفین دارند و یک دسته تضامینی است که 
نشان می دهد در صورت تخلف از سوی هریک از طرفین چه واکنشی باید نشان داده 
شود. این فعال سیاسی ضمن تشریح بدعهدی برجامی آمریکا و اروپا خاطرنشان کرد: 
تاکنون شاهد بودیم که آمریکا به صورت یک جانبه همه تعهدات خود را زیرپا گذاشت 
و از برجام خارج شد و از همان زمان تهدیداتی را برای کشور ما مطرح و آنها را به تدریج 
اعمال کرد اما آمریکا پس از این نقض مشمول موانع و مجازات هایی که برای متخلفین 
در برجام در نظر گرفته شده بود نشد. صوفی یادآور شد: 1+4 لفظی از ایران حمایت 
کردند ولی در عمل نتوانستند حالت بازدارنده ای را که در برجام پیش بینی شده بود اجرا 
کنند. اروپا حتی نتوانست از ایران در برابر آمریکا بر اساس بندهای خود از توافق هسته 
ای حمایت کند.وی افزود: از هشت جلسه با اروپا که چهار جلسه با معاونین وزیر خارجه 
و چهار جلسه هم در سطح وزرای امور خارجه بود، نتیجه ای حاصل نشد. از سوی دیگر 
تهدیدات آمریکا هم عملی شد و همین کشورهای اروپایی به فشارها و تحریم های آمریکا 
تن در دادند. وی تاکید کرد: این فشارها در حالی است که هیچ گزارشی مبنی بر نقض 
تعهدات از سوی ایران دیده نشده و همگان دیدند که ایران کاملا پایبند تعهداتش بوده 
است. عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: پس از یک سال وقتی 
تقابل جدی شده و ممکن است به تنش نظامی هم بیانجامد، ایران دیگر نتوانست ساکت 
بنشیند و به استناد مواد 26 و 36 همین برجام نامه ای نوشت و اولتیماتوم را اعلام کرد. 
صوفی تصریح کرد: در مقطع کنونی چیزی به نام دولت آمریکا وجود ندارد، دولت 
آمریکا تجمعی از دشمنان قسم خورده ایران است که آمریکا را هدایت و زیر چتر این 
کشور نیات خود را پیاده می کنند. راهی که برای ایران باقی می ماند اعلام خطر جدی 
خروج گام به گام از برجام است. وی با یادآوری این که اروپا و دیگر کشورها باید بدانند که 
با چنین شیوه ای نمی توان ادامه داد، افزود: نمی شود که همه دنبال منافع خود باشند و 
برای حفظ منافع خود تمام منافع متحد مقابل خود را زیر پا گذاشته و ایران را در معرض 
خطر جدی قرار دهند. وزیر تعاون دولت اصلاحات تاکید کرد: ما در دیپلماسی خارجی 
بسیار عاقلانه عمل می کنیم و احساسات حاکم نیست. دولت، مجلس و در راس آن رهبر 

معظم انقلاب اسلامی به نحو صحیحی جریان را هدایت می کنند. 
* مبنای سیاست خارجی ایران عزت، حکمت و مصلحت است

اسماعیل گرامی مقدم عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی هم به خبرنگار سیاسی 
ایرنا گفت: کاهش تعهدات هسته ای ایران در راستای مفاد برجام است که اگر طرف 
مقابل به تعهدات خود عمل نکند؛ ایران هم می تواند بخش هایی از این تفاهم را نادیده 
بگیرد. این موضوع حق مسلم ایران است و در این زمینه هیچ تردیدی نیست. وی افزود: 
از ابتدای انقلاب برای مذاکره و روابط بین الملل یک مبنای مشخص را پایه گذاری کردیم 
و آن مبنا بیشتر در تصمیم گیری های کشور تاثیرگذار است. مبنای تصمیم گیری ما بر 
سه اصل عزت، حکمت و مصلحت استوار است. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی 
تصریح کرد: اگر قدری به شرایط کنونی دنیا و منطقه به صورت دقیق بپردازیم و تحلیل 
درست و به دور از احساس داشته باشیم، به نظر می رسد که مصلحت کشور این نیست 
که هرگونه آمریکایی ها خواستند ما همان اقدام را انجام دهیم. وی تاکید کرد: خروج از 
برجام خواست عربستان، اسرائیل و آمریکاست. بنابراین مصلحت به ما این اجازه را نمی 
دهد که از برجام خارج شویم. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی افزود: نباید فراموش 
کرد که چهار سال پیش ما تفاهم نامه ای را مورد تایید قرار دادیم که سازمان ملل بر 
آن مُهر تایید زد و اسرائیل و آمریکا گفتند این تفاهم نامه بدی است. وی در ادامه به 
درخواست دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا برای تماس از ایران اشاره کرد و گفت: 
امروز مشاهده می شود که رییس جمهوری آمریکا نه تنها اعلام می کند منتظر تماس 
تلفنی از سوی ایران است بلکه شماره تلفن دفترش را هم به سفارت سوییس می دهد 
که با او تماس گرفته شود. اگر ذلت و تسلیمی است نه برای ما که برای آمریکاست. گرامی 
مقدم تصریح کرد: مصلحت کشور بر این است که با عزت و حکمت مذاکرات را پیش 
ببریم تا بتوانیم در برابر زیاده خواهی های آمریکا و خواست اسرائیل و عربستان برای به 

انزوا کشاندن ایران ایستادگی کنیم.

نمایندگان مجلس خطاب به مسئولان اجرایی:

بازار را مدیریت کنید
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در تذکراتی به مسئولان اجرایی کشوروضعیت 
متلاطم بازار را موجب فشار بر مردم دانستند و خواستار مدیریت و تنظیم بازار خودرو 
شدند.نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در خصوص مسائل 
فرهنگیان، وضعیت و مدیریت بازار خودرو و مسکن و کنترل تورم و تنظیم بازار به رییس 
جمهوری و مسئولان اجرایی کشور تذکر دادند.»فریده اولادقباد« نماینده مردم تهران در 
تذکری خطاب به رییس جمهوری گفت: با توجه به اینکه هفته بزرگداشت مقام معلم 
را پشت سر گذاشتیم که مصادف با سالروز شهادت شهید مرتضی مطهری بود اما دولت 
هنوز آموزش و پرورش را در اولویت اول خود قرار نداده و باید دغدغه معیشت و حفظ 
شأن و کرامت معلمان را در جامعه دراولویت خود قرار دهد.وی همچنین خطاب به رییس 
جمهوری افزود: جای معلم در زندان نیست، جای معلم در کلاس درس و آموزش است 
و هزینه برای آموزش و پرورش بزرگترین و بهترین سرمایه گذاری اجتماعی و فرهنگی 
یک جامعه است.این نماینده مجلس همچنین در تذکری به وزیر امور اقتصادی و دارایی 
اظهار داشت: پیشنهاد ما تک نرخی کردن ارز است که سبب جلوگیری از رانت می شود. 
در حال حاضر تفاوت نرخ ارز به جیب دلالان و واسطه گران کالاهای اساسی می رود و 
این عمل به ایجاد تورم افسارگسیخته و کوچک شدن سفره مردم منجر می شود و مردم 

نمی توانند مایحتاج اساسی زندگی خود را تامین کنند.
*  خودروسازان به وعده خود عمل نکردند

وی در تذکری به وزیر صنعت،معدن و تجارت هم گفت: خودروسازان علی رغم 
وعده هایی که به ثبت نام کنندگان پیش خرید خودروداده شد، هنوز به وعده های خود 
عمل نکردند که این موضوع سبب سردرگمی و افزایش افسارگسیخته قیمت ها شده و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت هم برنامه  کارشناسی شده ارائه نداده است.اولاد قباد در 
تذکری دیگر به وزیر راه و شهرسازی گفت: با این شرایط مردم نمی توانند حتی آرزوی 
خانه دار شدن داشته باشند چرا که افزایش سرسام آور قیمت مسکن اتفاق افتاده است 
که امیدوارم وزارت راه و شهرسازی بتواند قیمت های واقعی را کارشناسی کند.»علیرضا 
ابراهیمی« نماینده مردم آزادشهر و رامیان در مجلس شورای اسلامی در تذکری خطاب 
به رییس جمهوری گفت: امروز مردم از فشارهای اقتصادی در رنج هستند و بیکاری 
عذاب روح خانواده ها شده است لذا مبارزه جدی با مفسدان اقتصادی مطالبه ملت ایران 
است.وی ادامه داد: قیمت یک پژو به صد میلیون و قیمت یک دانه خرما به 400 تومان 
رسیده است؛ چرا برخورد جدی با این قضیه صورت نمی گیرد که بتوانیم با گذر از تحریم 

به آرامش در فضای کسب و کار و معیشت مردم برسیم.
* رسیدگی به وضعیت معیشتی طلاب

این نماینده مجلس با اشاره به وضعیت معیشتی طلبه هایی که در طرح هجرت به 
مناطق مختلف کشور اعزام شده اند، افزود: بیش از 5 هزار طلبه به صورت داوطلبانه برای 
رسیدگی به امور دینی در مناطق مختلف کشوردر قالب طرح هجرت اعزام شده اند اما 
ماهیانه کمتر از یک میلیون تومان حقوق می گیرند؛ در حالی که شهریه متداول آنها نیز با 

خروج از محل درس قطع می شود.
»مهرداد لاهوتی« نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی در تذکر کتبی به 
وزیر نیرو در خصوص عدم توجه مدیرعامل آبفای کشور به آبرسانی شهرها و روستاها، به 

وزیر دادگستری و همچنین عدم توجه به زندان های کشور تذکر داد.
»ولی داداشی« نماینده مردم آستارا در تذکری به وزیر صمت، اخلاق مداری در باشگاه 
سایپا را خواستار شد؛ علی دایی یکی از نخبگان فوتبال کشور و آبروی فوتبال کشور است 

چرا اخلاق مداری در عزل وی در باشگاه سایپا رعایت نشده است.
»سید حسن حسینی شاهرودی« نماینده مردم شاهرود در مجلس شورای اسلامی 
به وزیر دادگستری درباره علت عدم تعیین تکلیف استخدامی پذیرفته شدگان کادر قوه 

قضاییه پس از یک سال و نیم تذکر داد.

نکتـه

خبــر

امام، عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان  جواد 
اظهارنظر های چهره های  به  توجه  با  باران،  بنیاد  و مدیرعامل 
اصلاح طلب درباره آینده این جریان و تصمیم گیری در مورد 
انتخابات پیش رو می گوید که جریان اصلاحات هنوز وارد مباحث 

انتخاباتی نشده است.
 او بر همین اساس تاکید می کند: این اظهارنظر ها شخصی 
است و برای مشخص شدن تصمیم این جریان باید منتظر بود تا به 

صورت جدی وارد مباحث انتخاباتی شویم.
امام همچنین برای تصمیم گیری جریان متبوع خود نحوه عمل 
شورای نگهبان را موثر می داند و تاکید دارد که نحوه عملکرد این 
شورا در اعمال نظارت استصوابی موجب نارضایتی هایی بین بدنه 
جریان اصلاحات شده و اصلاح طلبان باید در مورد تصمیم گیری 
برای ورود به جریان انتخابات آینده یا در پیش گرفتن راه دیگری 
نسبت به لیست انتخاباتی خود مطمئن باشند. او تاکید می کند که 
نحوه عمل در دوره های گذشته موجب شده جریان های سیاسی 
افراد ناشناخته را وارد لیست های خود کنند و نتوانند در برابر عملکرد 

آن ها به افکارعمومی و بدنه اجتماعی خود پاسخ دهند.
 مشروح گفت وگو با جواد امام را بخوانید:

* این روز ها صحبت های متفاوتی در جریان اصلاحات 
مطرح است. چهره های سیاسی اظهارنظر های مختلفی 
دارند، برخی از تحریم انتخابات حرف می زنند، برخی از 
جمله آقای حجاریان از مشارکت مشروط در انتخابات 
صحبت می کنند، عده ای هم می گویند جریان اصلاحات 
بدنه اجتماعی خود را از دست داده و مردم مثل گذشته با 
این جریان مشارکت نخواهند کرد. اما ابعاد این اظهارنظر ها 
مشخص نیست؛ مثلًا اگر قرار باشد اصلاح طلب ها مشروط 

مشارکت کنند، چگونه خواهد بود؟
اظهارنظر هایی از طرف دوستان در جریان اصلاحات مطرح 
می شود و بعضاً در فضای مجازی نیز انعکاس آن دیده می شود، 
اما این ها اظهارنظر شخصی دوستان است، جمع بندی جریان 
یا حتی یک حزب نیست. هنوز به صورت جدی وارد بحث 
انتخابات و جریان اصلاحات نشده ایم که راجع به نحوه شرکت 
در  یا شرط  تحریم  موضوع  فراتر  آن  از  و  آن صحبت شود 

انتخابات به میان آمده باشد.
حداقل در جمع هایی که ما حضور داریم وارد بحث انتخابات 
نشده ایم، یا اینکه راهکار مشخصی ارائه نداده ایم. ولی آنچه مسلم 
است اینکه شعار حکومت، برای انتخابات، مشارکت حداکثری 
است و من فکر می کنم این مشارکت حداکثری لوازم خود را 
می طلبد. نقد هایی که نسبت به عملکرد حوزه نظارت، خصوصاً 
در بحث نظارت استصوابی، مطرح است باعث شده جریانی مثل 
جریان اصلاح طلب برای حضور در انتخابات به لیست های حداقلی 
روی آورد. این لیست های حداقلی نتوانسته انتظارات جامعه و بدنه 
جریان اصلاحات و مردمی را که به اصلاحات اقبال نشان می دهند 

برآورده کند. به همین دلیل نقد هایی که به عملکرد منتخبان این 
لیست ها و خصوصاً درباره عملکرد دولت مطرح می شود، مستقیم یا 
غیرمستقیم متوجه جریان اصلاحات شده است. تا الان می گفتند 
آقای خاتمی تکرار کرده و این اقبالی که نشان داده اند بابت خواسته 

آقای خاتمی از جامعه، مردم و جریان اصلاح طلب بوده است.
حالا حکومت بیاید شرایط بهتر و بازتری فراهم کند تا با توجه 
به شرایط روز جامعه، به سمتی برویم که هم مشارکت حداکثری 
تحقق پیدا کند و هم جریانات سیاسی و سلیقه ها بتوانند لیست های 
حداکثری خود را ارائه کنند. در این صورت می توانند به نوعی 

پاسخگوی عملکرد لیست شان هم باشند.
علی القاعده لیست هایی که در شب انتخابات بسته می شود 
با توجه به محدودیت ها و عدم شناخت بعضی از چهره ها- که از 
قبل توسط شورای نگهبان انتخاب شده اند و ما هم محدود به 
انتخاب شده ها و تاییدشده های شورای نگهبان هستیم- نارضایتی 

به دنبال دارد.
شاید برخی از نقد های مردم که امروز مطرح می شود به جریان 
اصلاحات وارد باشد، به همین دلیل ما هنوز به صورت جدی وارد 
موضوع انتخابات نشده ایم تا بتوانیم درباره نحوه مشارکت تصمیم 
بگیریم و ببینم این نحوه مشارکت به چه شکل باید باشد. آیا مانند 
دوره های قبل می توانیم وارد شویم و لیست حداقلی دهیم؟ بحث 
تحریم نیست، بلکه موضوع بر سر نحوه مشارکت، ترغیب و تشویق 
مردم و افرادی است که می خواهند خودشان را در معرض رای مردم 
قرار دهند. به خاطر اینکه بتوانیم پیام جامعه را منتقل کنیم، هنوز 

وارد بحث انتخابات نشده ایم و اظهارنظر دقیقی نکرده ایم.

* در صحبت با آقایان کدخدایی و ره پیک، آن ها تاکید 
داشتند قانون اختیار نظارت استصوابی را به شورای نگهبان 
داده است. این احتمال وجود دارد که به هر حال نظر شورای 
نگهبان در این خصوص همچنان با جریان اصلاحات متفاوت 
باشد؟ اگر در رویه شورای نگهبان درباره نحوه اعمال نظارت 
استصوابی تغییری ایجاد نشود، یعنی بر نظارتی که از قبل 
داشتند با همان شکل و شمایل اصرار کنند، در این صورت 

احتمالاً اصلاح طلب ها چه واکنشی خواهند داشت؟
البته آقای کدخدایی اخیراً در رسانه ها درباره انتقاد ها نسبت به 
نظارت استصوابی گفتند که نقد های درست را می شنویم؛ بنابراین 
من فکر می کنم باید کف و سقف نظارت استصوابی تعریف شود، 
اینکه سلیقه ای عمل شود یا اینکه بگویند ما فرصت نداشتیم درست 
نیست. قانون مطرح می کند که اصل بر برائت است، دوستان 
می گویند ما فرصت نداشتیم و نتوانستیم صلاحیت افراد را احراز 
کنیم. با این اتفاق حقوق افراد تضییع می شود و باید راجع به این 

مسائل فکری شود.
به صورت کلی باید روشن شود که چرا به افرادی که اشتغال 
به تدین و مسلمانی دارند، می گویند عدم التزام به اسلام، یا افرادی 
که سابقه پایبندی به نظام در کارنامه شان ثبت و مشخص است و 
حتی هزینه دوره های جنگ و انقلاب را داده اند عدم التزام عملی 
می نامند. در کدام محکمه بررسی و رسیدگی شده و حکمی صادر 
شده است؟ در مقطعی با یکسری گزارش های محلی یا هرگونه 
اظهارنظر های اینچنینی به نظر می رسد، با این روش، حقوق افراد 

تضییع می شود؛ در این صورت افراد ناشناخته ای می آیند که شاید 
نتوانند پاسخگوی مطالبات مردم باشند و عملًا افرادی که آن ها 
را معرفی کرده اند زیر علامت سوال قرار می گیرند. این موارد باید 
روشن تر و شفاف تر شده و اختیارات مشخص شود و اعمال سلیقه ها 

هم محدود و تکلیف روشن شود.

* آقای کدخدایی گفتند ما با برخی افراد که منتقد 
نحوه اعمال نظارت استصوابی هستند صحبت کرده ایم. 
حرف های حسابی را می شنویم و ناحسابی ها را نمی شنویم. 
خبر دارید که در جریان اصلاحات آیا در مورد این داستان با 

شورای نگهبان رایزنی شده یا خیر؟
من اطلاعی ندارم. به هرحال اگر بخواهد صورت بگیرد می تواند 
در فضای بازتر و رسمی تری باشد تا حرف هایی که فردا گفته 
می شود فقط سخنان یک بخش نباشد و بخشی دیگر مدعی شوند 

که حرف ما شنیده نشده است.
قاعدتاً اگر نقدی باشد، حتماً نقد منطقی و در چارچوب قانون 
است و خواسته ما هم اعمال قانون است. اگر اشکالاتی در نحوه 
اعمال قانون و اجرای آن وجود دارد، باید اصلاح شود. ما نمی گوییم 
نقد های بد را نمی شنویم. بحث ما تخریب نیست؛ بحث ما این است 
که آن رویه ای که درست، به نفع جامعه و کشور و در چارچوب 

قانون اساسی پیش بینی شده است، اعمال شود.

* شما شخصاً فکر می کنید راهکار جریان اصلاحات 
چیست، آن هم با توجه به اینکه بدنه اصلاح طلب و بدنه 
اجتماعی جریان اصلاحات هم از وضعیت موجود ناراضی 

است؟
به نظر من اگر جریان اصلاحات بدون ابهام، شرایط دادن 
لیست حداکثری را داشته باشد، که پس از آن بتواند پاسخگوی 
مسئولیتش باشد، باید بیاید و در انتخابات شرکت کند، در غیر این 
صورت ما نباید لیست دهیم یا حداقل مشارکتی در لیست دادن 
داشته باشیم. بحث من تحریم نیست، اما به نظر می رسد عملًا وقتی 
افراد شناخته شده نداریم و نمی توانیم قدرت عمل داشته باشیم و 
مشارکت جدی انجام دهیم و پاسخگوی مشکلات جامعه باشیم، 

این وضعیت مشارکت ما را مشکل و با ابهام مواجه می کند.

* یعنی چطور باید عمل کند؟
به نظرم تا وارد بحث جدی نشویم، اظهارنظر در این باره سخت 
خواهد بود. به هر حال ما باید تلاش کنیم تا بتوانیم از لیست 
حداکثری برخوردار باشیم و اگر این اتفاق نیفتد، باید راجع به نحوه 
ورود به عرصه انتخابات و مشارکت در آن تصمیم گیری بعدی را در 
دستور کار قرار دهیم. الان نباید اظهارنظر کنیم. با این پالس هایی که 
حکومت و شورای نگهبان دارد و انتظاراتی که جامعه دارد، باید این 
شرایط فراهم شود، اما اگر این شرایط فراهم نشود بعداً باید درباره 

نحوه چگونگی آن تصمیم گیری کرد.

کارشناس مسائل اروپا با بیان اینکه اتحادیه اروپا دیگر نمی 
تواند با زمان بازی کند و برای اجرای تعهدات خود بهانه بیاورد، 
تاکید کرد: اولتیماتوم و هشدار ایران برای حفظ برجام است و بی 
توجهی آن، توافق هسته ای را به خطر می اندازد که برای اتحادیه 

اروپا خسران بزرگی است.
»مرتضی مکی« با اشاره به اقدام اخیر جمهوری اسلامی ایران 
برای کاهش تعهدات برجامی خود گفت: مخاطب اقدام جمهوری 
اسلامی ایران تنها اروپا نبود بلکه روسیه، چین و حتی ایالات 
متحده را هم شامل می شود. ایران در این پیام به مخاطبان خود 
تاکید کرد برای حفظ برجام و تامین منافع ایران باید تحرکاتشان 

را افزایش دهند.
* اروپا به هیچ کدام از مطالبات ایران پاسخ نداده است 
وی ادامه داد: البته می توان گفت که مخاطب اصلی ایران در 
این اقدام، اتحادیه اروپا بود که پس از خروج آمریکا از توافق هسته 
ای، از ایران درخواست کرد تا در توافق هسته ای بماند و در ازای 
آن، منافع ایران را تامین کند اما در یک سال گذشته، نه تنها به 
هیچ کدام از مطالبات ایران پاسخ نداده است بلکه روابط ایران و 
اروپا به حداقل ممکن کاهش یافته است به طوری که شرکت 
های اروپایی ایران را ترک کردند و بانک اروپایی هم روابط مالی و 

بانکی خود را با ایران محدود کردند. 
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با اشاره به بیانیه اخیر 
اتحادیه اروپا و رد اولتیماتوم ایران اظهار داشت: رد اولتیماتوم ایران 
به خاطر آن است که اتحادیه اروپا دیگر نمی تواند با زمان بازی 
کند و راه اندازی اینستکس را به عقب انداخته و بهانه بیاورد. 
اولتیماتوم و هشدار ایران به منظور حفظ برجام است و بی توجهی 

به آن، حفظ توافق هسته ای را به خطر می اندازد که برای اتحادیه 
اروپا خسران بزرگی است. 

* راه اندازی اینستکس با روش های کنونی مطالبات 
حداقلی ایران را تامین نمی کند

مکی با بیان اینکه اروپا نتوانسته است مطالبات و منافع ایران 
را تامین کند، تصریح کرد: با گذشت یک سال از خروج ایالات 
متحده از توافق هسته ای، اقدام عملی از سوی اروپایی ها انجام 
نشده و راه اندازی اینستکس با روش های کنونی به مطالبات 
حداقلی ایران یعنی فروش نفت و روابط بانکی ایران تا پیش از 

خروج آمریکا از برجام، منجر نمی شود. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا اراده سیاسی اروپا برای 
تامین منافع ایران تضعیف شده یا ناتوان از انجام این کار است؟ 
خاطرنشان کرد: اتحادیه اروپا اراده سیاسی حفظ برجام را دارد 
ولی برای حفظ آن نمی خواهد هزینه ای پرداخت کند که این 
مسئله به دلیل ارتباطات و روابط گسترده سیاسی، اقتصادی، 

امنیتی و نظامی آنها با آمریکاست. 
این کارشناس مسائل اروپا افزود: آنها از یک طرف از ادامه 
اجرای برجام و حفظ توافق هسته ای حمایت کرده و از ضرورت 
پایبندی ایران به آن سخن می گویند ولی از سوی دیگر، به 
تعهدات خود پایبند نبوده و اقدامی برای تامین منافع ایران انجام 
نمی دهند و بهانه شان این است که شرکت ها و موسسات 

اقتصادی مان خصوصی هستند. 
مکی با بیان اینکه اروپا برای تامین منافع ایران بهانه می آورد 
ولی برای تحریم ایران یا کشورهای دیگر، دیده ایم که چگونه 

شرکت و موسسات شان را به تبعیت از خود مجبور می کنند، 
ابراز داشت: اگر اتحادیه اروپا اراده جدی برای حفظ توافق هسته 
ای دارد، باید حداقل های مطالبات ایران را تامین کند ولی بیانیه 
اخیر آنها نشان داد که نمی خواهند گام بیشتری بردارند و تنها به 

صدور بیانیه سیاسی بسنده کرده اند. 

* سیل آوارگان از تهدیدات اصلی و بزرگ برای اتحادیه 
اروپاست

وی در پاسخ به این سوال که حرکت احتمالی ایران به سمت 
خروج از برجام تا چه اندازه می تواند منجر به تغییر رویکرد اروپا 
شود؟ بیان کرد: اتحادیه اروپا و سه کشور اروپایی، به همراه سه 
کشور دیگر بیش از دو سال با ایران مذاکره کردند و ایران هم 
ضمانت های لازم را داد که به سمت ساخت سلاح اتمی نمی 
رود. 14 گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی حاکی از پایبندی 
ایران به تعهداتش در برجام است و اروپایی ها هم به پایبندی ایران 
اذعان کرده اند ولی خود را در برابر آمریکا دست بسته می بینند 
و با وجود اراده سیاسی، ظاهرا قرار نیست در مقام عمل شاهد 

اقدامی از سوی آنها باشیم. 
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی در پاسخ به سوالی دیگر 
در خصوص پیامدهای تحریم ایران و احتمال وقوع موج مهاجرت 
به مرزهای اروپا اظهارداشت: یکی از ابعاد بحران سوریه و ناامنی 
ها در شمال آفریقا، مسئله مهاجران بود که از تهدیدات اصلی و 
بزرگ برای اتحادیه اروپاست. این مسئله نظام های سیاسی و 
حتی اتحادیه اروپا تحت تاثیر خود قرار داد و منجر به تغییر برخی 

از دولت ها نیز شد. 

* آسودگی اروپا از قاچاق مواد مخدر به خاطر اقدامات 
ایران است 

مکی با بیان اینکه بهانه اصلی برگزیت )جدایی انگلیس از 
اتحادیه اروپا( جلوگیری از ورود بی رویه مهاجران به بریتانیا بود، 
عنوان کرد: مهاجران و موج آوارگان به سمت اروپا جزو نگرانی 
های اصلی اتحادیه اروپاست و به پاشنه آشیل آنها تبدیل شده 
است. آنها دراین باره به شدت نگران هستند و به همین خاطر، 
طی سال های گذشته به دنبال دستیابی به توافقنامه هایی با 
کشورهای مبداء برای جلوگیری از هجوم آوارگان به سمت اروپا 

بوده اند. 
وی با بیان اینکه افغانستان و پاکستان از کانون های اصلی 
مهاجران و قاچاق مواد مخدر به سمت اروپا بوده اند، گفت: 
اظهارات اخیر سید عباس عراقچی،معاون وزیر امور خارجه بر این 
اساس است که اگر اتحادیه اروپا خیالش از هجوم آوارگان افغان 
آسوده است و با موج مهاجران افغان روبه رو نیست، این مسئله به 
خاطر اقدامات ایران است که بهای سنگینی پرداخت کرده است؛ 
موضوعی که مسبب و دلیل اصلی آن بحران آفرینی های آمریکا 

و کشورهای غربی است.
این کارشناس مسائل اروپا اضافه کرد: مسئله مهاجرات پاشنه 
آشیل اروپا است و تذکر ایران به اروپایی ها این است که اگر آن 
می خواهند ایران همچنان سد مستحکمی در برابر موج آوارگان 
و قاچاق مواد مخدر باشد، باید هزینه های آن پرداخت کنند و 
یکی از دستاوردهای برجام این است که توانسته از جلوی سیل 

مهاجران و قاچاق مواد مخدر جلوگیری کند. 

جواد امام:

لیست های حداقلی انتظار اصلاحات را برآورده نکرد

مرتضی مکی کارشناس مسائل اروپا:

اتحادیه اروپا دیگر نمی تواند با زمان بازی کند

برخی، از ضرورت اصلاح قانون اساسـی و برخی هم از اسـتفاده از تمام ظرفیت های 
قانون اساسـی فعلی سخن می گویند. چهره های بسـیاری از جمله حجت الاسلام ناطق 
نـوری، لاریجانـی، مطهری، ضرغامی و باهنـر تا به حال در این بـاره اظهارنظر کرده اند و 
برخی از نمایندگان حالا وارد فاز عملیاتی برای این موضوع شـده اند.مصطفی کواکبیان 
نماینـده مـردم تهران در مجلس شـورای اسـلامی می گویـد به همراه جمعـی دیگر از 
نماینـدگان درصـدد ارسـال نامه ای بـه رهبری انقلاب بـرای بازنگری در قانون اساسـی 

هسـتند. اما بازنگری در قانون اساسـی مخالفان و موافقان مختلفی دارد.

* ناطق نوری: قانون اساسی نیاز به بازنگری دارد
حجت الاسـلام علی اکبر ناطق نوری، عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام، سـال 
95 در گفت وگویـی بـا خبرگزاری شـفقنا، با اشـاره بـه اینکه قانون اساسـی جمهوری 
اسـلامی به سـرعت تصویب شده اسـت، گفت: » سـر 10 سـال، قانون اساسی بازنگری 
شـد؛ به این نتیجه رسـیدیم که با بودن رئیس جمهوری و رهبری، نخسـت وزیری زائد 
اسـت و برداشـته شـد. درباره شـورای عالی قضایی به این رسـیدند که شورا نمی خواهد 
و به شـکل ریاسـتی اداره شـود بهتر اسـت، چون آنجا لوث مسـئولیت می شـود. چند 
اصلاح دیگر نیز در قانون اساسـی انجام شـد از جمله اینکه شـورای رهبری حذف شـد. 
بنـده قایـل هسـتم به اینکه هنوز هم قانون اساسـی ما نیاز بـه بازنگـری دارد و نظام ما 
نیاز به بازسـازی دارد. نارسـایی ها در این سـاختار وجود دارد که باید آن را درسـت کرد. 
بعضـی نارسـایی های رفتـاری را هم من معلول این نقصان سـاختاری می دانـم. به باور 

مـن، ما هـم از نظر رفتاری وهم از نظر سـاختاری مشـکل داریم.«

* لاریجانی: اصلاح قانون اساسی مسئله امروز ما نیست
علی لاریجانی، رئیس مجلس شـورای اسـلامی نیز، اواخر سـال گذشـته در جلسـه 
شـورای اداری اسـتان قـم گفـت: » رهبری دسـتور فرمودنـد که ظرف چهار مـاه آینده 
اصـلاح سـاختارهایی در کشـور صـورت بگیـرد که ممکن اسـت به اصـلاح بودجه هم 
بینجامـد کـه بعد از اینکـه کار بودجه در مجلس تمام شـد، آن بحـث پیگیری خواهد 
شد.«بسـیاری ایـن سـخنان لاریجانـی را شـروعی بـرای اصـلاح قانون اساسـی تعبیر 
کردنـد، امـا کمی بعد روابط عمومی مجلـس اعلام کرد مقصود لاریجانـی از اصلاحات 
سـاختاری، بازنگری در قانون اساسـی نبوده و اصلاحات ساختاری بودجه مدنظر او بوده 
اسـت. به عـلاوه کمی بعـد لاریجانـی در مصاحبه با ویژه نامـه نورزی روزنامه سـازندگی 
نظـر خـود را صراحتاً درباره اصلاح قانون اساسـی اعلام کرد و گفت: »این مسـئله امروز 
ما نیسـت.« او همچنین ادامه داد:»آیا الان از تمام ظرفیت های قانون اساسـی اسـتفاده 
می شـود؟ اسـتفاده نمی شـود و اگر قانون اساسـی را تغییر دهید و باز هم از ظرفیت آن 
اسـتفاده نکنید، همین مشـکلات وجـود دارد، خیلی جاها ظرفیت هـای خیلی خوبی 
در قانون اساسـی وجود دارد که بالفعل نشـده اسـت.« به اعتقاد او »قانون اساسـی برای 

کشـور شـرایط بن بسـتی را ایجاد نکـرده و می تـوان از ظرفیت های آن اسـتفاده کرد.
* مطهری: می توان اصلاحات خوبی در قانون اساسی انجام داد

علـی مطهـری، نایـب رئیس مجلس شـورای اسـلامی بهمن ماه سـال گذشـته در 

مصاحبـه ای بـا اعتمادآنلایـن درباره اصلاح قانون اساسـی، گفت:» بـا توجه به تجربه ای 
که از سـال 68 یعنی زمان بازنگری در قانون اساسـی تا به امروز داشـتیم، به این نتیجه 
رسـیده ایم که در موادی از قانون اساسـی کاسـتی هایی وجود دارد که باید اصلاح شـود. 
بـرای مثـال رابطـه ای که امروز میان مجمع تشـخیص مصلحت نظـام و مجلس وجود 
دارد باید کاملًا روشـن شـود. اگر نیازمند مجلسی مانند مجلس سنا هستیم این تغییر 
باید در قانون اساسـی داده شـود. در ساز و کار انتخابات مجلس خبرگان باید اصلاحاتی 
انجـام شـود.« وی در بخـش دیگـری از ایـن گفت  وگـو، تصریح کـرد:» برخی افـراد در 
مقابـل اصـلاح قانـون اساسـی گارد دارند چون عنوان می کنند که قانـون فعلی کامل و 
خوب اسـت و عده ای دیگر نگران هسـتند که اگر قانون اساسـی تغییر کند، بدتر شـود. 
همان طور که معتقدند در بازنگری قانون اساسـی در سـال 68 یک مقدار بدتر شـد. این 
نگرانی وجود دارد، اما می توان حسـاب شـده وارد شـد و اصلاحات خوبی را انجام داد.«

* رهبر انقلاب و امکان نظام پارلمانی
آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسـلامی در سـال 1390 در سخنانی با تاکید 
بر وجود ظرفیت اصلاح در سـاختار نظام، خاطرنشـان کرده بودند:  «اگر احسـاس شـود 
که نظام پارلمانی برای انتخاب مسـئولان قوه مجریه بهتر اسـت، هیچ اشکالی در تغییر 

سـاز و کار فعلی وجود ندارد.«

* تأکید باهنر بر ضرورت انجام اصلاحات
محمدرضـا باهنـر، عضـو مجمـع تشـخیص مصلحـت نظـام و نماینـده سـابق 
مجلس، بهمن ماه سـال گذشـته در پاسـخ به پرسشـی درباره اصلاح قانون اساسـی 
و کاسـتی های فعلـی گفـت: » قانـون اساسـی ما یکسـری اصـول لایتغیـر دارد که 
قوانین اساسـی همه کشـورهای دنیـا آن را دارند. در قانون اساسـی آمـده که اصول 
اسـلامیت و جمهوریـت نظـام غیرقابل تغییر اسـت. قانـون اساسـی می تواند بگوید 
مجلـس مثـلًا به جـای چهـار سـال، پنج سـال باشـد یـا دو مجلس داشـته باشـد، 
امـا نمی توانـد بگویـد کـه مجلس نباشـد. مجلس باید باشـد، رئیس جمهـوری باید 
انتخابـی باشـد و همـه ایـن اصول متضمـن اسـلامیت و جمهوریت اسـت، اما یک 
سـری چیزهـای دیگـر تجربی اسـت و ما تجربـه ای نداشـتیم که باعث شـد بعد از 
10 سـال یکسـری اصول قانون اساسـی را اصلاح کنیم. 10 سـال دیگر ممکن است 
اصلاحاتـی شـود و مثـلًا نخسـت وزیر بازگـردد. اینهـا اصـول تجربی قانون اساسـی 
اسـت و اشـکالی هـم نـدارد. حتی مقـام معظم رهبری یـک بار در کرمانشـاه بحث 
نظـام پارلمانـی را مطـرح کردنـد و برخـی تصـور کردند شـاید حضرت آقـا طرفدار 
نظـام پارلمانی هسـتند، بعداً خود ایشـان توضیح دادند که فرمایششـان صرف یک 
مثـال بـود بـا ایـن منظور کـه راه بـاز اسـت و تغییر اشـکالی نـدارد. ما 40 سـال با 
ایـن همه دشـمنی، جنـگ و تحریم های گسـترده اقتصادی، سیاسـی و فرهنگی و 
تبلیغـات ضد ایرانـی توانسـتیم بمانیـم، اما اگر بـه این جمع بندی رسـیدیم که باید 
تعـدادی از اصـول قانـون اساسـی هم تغییـر کند، اشـکالی هم نـدارد.«او همچنین 
در گفت وگـوی دیگـری بـا ایرنـا تأکیـد کرده بـود:  اگر از من بپرسـند در 35 سـال 

مسـئولیت خـود، چـه نقـد جـدی بـه عملکـرد نظـام جمهـوری اسـلامی داری، 
می گویـم یکـی از انتقادات این اسـت پس از چهل سـال اشـکالات اساسـی در یک 
سـری سـاختارهای کشـور وجـود دارد که بایـد زودتر حل شـود. نمی خواهم بگویم 
همیـن الان برویـم سـراغ قانـون اساسـی، ولی اگر فرصت مناسـبی پیـش آمد باید 

ایـن کار را کرد.

* کدخدایی و آسیب زایی اصلاح بی مورد
بهمن ماه سـال گذشـته عباسـعلی کدخدایی، سخنگوی شـورای نگهبان نیز نظر 
خـود را درایـن بـاره اعلام کـرد و در توییتر نوشـت: »همان طور که اصـلاح یک قانون 
اساسـی بنـا بر اقتضائـات زمان، از الزامات اسـت، اصلاح بی مورد نیز می تواند آسـیب زا 
باشـد. صرف گذشـت زمان دلیلی تام برای تغییر قانون اساسـی نیسـت. مانایی یک 
قانون اساسـی مبتنی بر فرهنـگ، باورها و ارزش های بنیادیـن از مهم ترین تفاوت های 
آن بـا قانـون عـادی اسـت.«عزت الله ضرغامـی، عضو شـورای عالی انقـلاب فرهنگی 
سـال گذشـته در ایـن بـاره بـه ایرناپـلاس گفتـه بـود: الان اصـلًا وقت اصـلاح قانون 
اساسـی نیسـت. اصلًا ما مشـکلمان قانون اساسـی نیسـت. مشـکل ما، رفتار و رویه 
مـا اسـت. وقتـی چنـد هـزار خـودرو گران قیمـت وارد می شـود، اصل قانون مشـکل 
نداشـته، مشـکل رویه های ماسـت. ممکن اسـت ما در ادامه راه، نقطه ضعفی در قانون 
اساسـی ببینـم، اما قانون اساسـی فعلی با همیـن وضعیت موجود قابل اجراسـت ولو 
اینکه شـوراهایش در عمل نتیجه خوبی نداشـته باشـد. در اینکه ظرفیت رفراندوم در 
قانـون اساسـی وجـود دارد، هیچ کس حرفی ندارد و مخالف نیسـت. شـرایط برگزاری 

رفرانـدوم هـم در همان جا آمده اسـت.
بـا ایـن حال، جمعی از نمایندگان همچنان از ضرورت اصلاح قانون اساسـی سـخن 
می گوینـد. پروانـه سلحشـوری، نماینده تهران در مجلس اواسـط سـال گذشـته، برای 
برون رفـت از وضـع موجـود، از رهبـر انقلاب خواسـت »همان گونه که 10 سـال پس از 
انقلاب در زمان امام خمینی )ره( نیاز به بازنگری قانون اساسـی دیده شـد و چنین نیز 
شـد، اکنون نیز از مقام رهبری تقاضا دارم در مواردی که به نظر می رسـد جمهوریت و 
اسـلامی بودن نظام آن طور که باید در جامعه شـکل بگیرد، ایجاد نشده است، تغییرات 
در ایـن حوزه هـا اتفاق افتد. در حوزه سیاسـت خارجـی، نحوه  اداره صداوسـیما، نظارت 
اسـتصوابی شـورای نگهبان برای انتخابات مجلس شـورای اسـلامی و مجلس خبرگان 
و ... تـا بـه کمـک مـردم به سـلامت از این پیـچ تاریخی عبور کنیم و دشـمنان نتوانند 
بـه گزافه گویـی در ایـن موارد بپردازند.«هفته گذشـته نیز کواکبیان، نماینده تهـران در 
گفت وگـو بـا ایرناپـلاس از »آماده سـازی طرحـی تحت عنـوان جمهوریت سـوم، برای 
درخواسـت بازنگری در قانون اساسـی از رهبری« خبر داد. الیاس حضرتی دیگر نماینده 
تهران در یادداشـتی نوشـته اسـت: » ضرورت اصلاح موادی از قانون اساسـی، به ویژه در 
بحـث تنظیم حوزه فعالیت، اختیارات، وظایف و مسـئولیت های دسـتگاه های مختلف 
اعـم از قـوای مجریـه، مقننـه و قضاییه، دسـتگاه رهبری، شـورای نگهبان، تشـخیص 
مصلحـت نظام و دیگر دسـتگاه ها احسـاس می شـود و لازم اسـت که اقداماتـی در این 

راسـتا انجام شود.«

ایمان گزارش می دهد

نظر چهره های سیاسی کشور درباره بازنگری قانون اساسی چیست؟
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نامحـرمانه

دریـچه

پای حسین هدایتی به پرونده قتل حاجیان باز شد
معاون جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ از احضار حسین هدایتی به مرکز این پلیس خبر 
داد.سرهنگ علی ولیپور گودرزی معاون جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ در خصوص احضار 
حسین هدایتی دولابی به اداره پلیس آگاهی پایتخت، اظهار کرد: پس از به قتل رسیدن یکی از وکلای 
پایه یک دادگستری در مقابل دفتر کارش در شمال پایتخت، بررسی های ما از همان روز های اول در 
خصوص علت به قتل رسیدن متوفی آغاز شد.وی افزود: متوفی در گذشته وکالت برخی پرونده های 
حسین هدایتی دولابی را بر عهده داشته است و به همین دلیل پس از هماهنگی با دستگاه قضایی؛ آقای 
هدایتی به عنوان مطلع و گواه جهت پاره ای از توضیحات در خصوص متوفی به اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ احضار شده است و صرفا به عنوان متهم به قتل پرونده در این بازجویی حضور ندارد.معاون 
جرایم جنایی پلیس آگاهی پایتخت با بیان اینکه حسین هدایتی دولابی هم اکنون در مقر پلیس آگاهی 
حضور دارد، تصریح کرد: وی با هماهنگی مرجع قضایی و برای انجام تحقیقات و بازجویی های تکمیلی 
به جای حضور در زندان تا تکمیل تحقیقات در مقر پلیس آگاهی پایتخت نگهداری خواهد شد. گفتنی 
است که اوایل اردیبهشت ماه سال جاری، حمید حاجیان وکیل پایه یک دادگستری در مقابل دفتر 

کارش در شمال پایتخت توسط فرد یا افراد ناشناس به ضرب گلوله کشته شد.

تصویب اعطای تابعیت به فرزندان زنان ایرانی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اعطای تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان 
خارجی موافقت کردند. نمایندگان در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی جزییات لایحه 
اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی را با ۱۷۹ رای 
موافق، ۲۱ رای مخالف و ۴ رای ممتنع از ۲۱۳ نماینده حاضر تصویب کردند.بر اساس ماده واحده این 
طرح، فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان غیرایرانی که قبل یا بعد از تصویب این قانون متولد 
شده یا می شوند، قبل از رسیدن به سن ۱۸ سال تمام شمسی به درخواست مادر ایرانی به تابعیت ایران 
در می آیند.بر اساس این ماده واحده؛ فرزندان مذکور پس از رسیدن به سن ۱۸ سال تمام شمسی، در 
صورت عدم تقاضای مادری ایرانی، می توانند تابعیت ایران را تقاضا کنند که در صورت نداشتن مشکل 
امنیتی )به تشخیص وزارت اطلاعات( به تابعیت ایران پذیرفته می شوند، پاسخ به استعلام امنیتی باید 
حداکثر ظرف مدت سه ماه انجام شود و نیروی انتظامی نیز مکلف است نسبت به صدور پروانه اقامت 
برای پدر غیر ایرانی اقدام کند.طبق تبصره ۱ این ماده، در صورتی که پدر و یا مادر متقاضی در قید حیات 
نبوده و یا در دسترس نباشند، در صورت ابهام در احراز نسب متقاضی، احراز نسب با دادگاه صالح است.

اعلام زمان واریز یارانه اردیبهشت 
یارانه نقدی ساعت ۲۴ پنجشنبه همزمان با ۲۶ اردیبهشت ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز 
خواهد شد.به گزارش ایسنا، یارانه ای که دولت در اردیبهشت ماه واریز می کنند نود و نهمین مرحله از 
پرداخت های نقدی است که به روال سال های گذشته با همان مبلغ ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر 
نفر پرداخت خواهد شد.همراه با یارانه های نقدی افزایش حداقل مستمری خانوار های مددجویان تحت 
حمایت کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی واریز می شود.دولت در سال جاری حدود ۴۱ هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان برای پرداخت یارانه نقدی و غیر نقدی خانوار ها در بودجه مجوز دارد که البته باید 
در کنار آن پرداختی به سه دهک بالای درآمدی را حذف کند، اما با توجه به اینکه دولت در سال های 
گذشته نیز چنین تکلیفی داشته و برای آن اقدام نکرده است و در سال جاری تاکنون در این رابطه 
برنامه ای اعلام نشده به نظر می رسد فعلًا پرداخت های همگانی ادامه داشته باشد و تمام مبلغ پیش بینی 
شده به این موضوع اختصاص یابد.در حال حاضر حدود ۷۸ میلیون ایرانی در هر ماه یارانه نقدی دریافت 

می کنند و مشخص آن است که در بین آن ها تمام افراد نمی تواند نیازمند باشد.

علت دستگیری فرماندار سابق سراوان
دادستان عمومی و انقلاب مرکز سیستان و بلوچستان گفت: فرماندار سابق سراوان به جرم دریافت 
رشوه دستگیر و بازداشت شده است.حجت الاسلام علی موحدی راد افزود: میزان اخذ رشوه بر اساس 
گزارش اعلام شده فعلًا سه میلیارد تومان است، اما احتمال افزایش این مبلغ نیز وجود دارد.دادستان 
عمومی و انقلاب زاهدان گفت: دستگاه قضائی با تمام قوا با مفاسد اداری بویژه اختلاس گران، رشوه 
بگیران و مخلان اقتصادی برخورد قاطع و بدون اغماض می کند و در همین راستا بزودی خبر های 

خوشی از برخورد با مفاسد به اطلاع شهروندان عزیز خواهد رسید.

بهنام صفوی درگذشت 
بهنام صفوی خواننده موسیقی پاپ ایران  روز گذشته بعد از مدتها مبارزه با سرطان در اصفهان 
در گذشت. رضا فوادیان مدیر برنامه های بهنام صفوی در پیامی خبر درگذشت بهنام صفوی را اعلام 
کرد. متن پیام فوادیان به شرح زیر است:پسر مودب موسیقی ایران و خالق آلبوم های »عشق من 
باش«،»آرامش«،»فوق العاده« و »معجزه« در نهایت ارامش در اصفهان برای همیشه ارام گرفت.چند 
سال گذشته هنرمندان جوان دیگری نیز تسلیم بیماری سرطان شدند که شاهرخ پورمیامین نوازنده 

گیتار و آهنگساز، مرتضی پاشایی خواننده پاپ، پیتر سلیمانی پور آهنگساز و نوازنده از آن جمله بودند.

آیت الله جوادی آملی: میزنشین تربیت کردن با جامعه اسلامی سازگار نیست 
آیت الله جوادی آملی با اشاره به آیه ۶ سوره مبارکه هود گفت: خداوند فرمود تمام مار و عقرب در 
پیش من پرونده دارند حال حتی اگر حرام گوشت هم باشد من خلق کردم و موظفم روزی دهم، این 
خداست منتها تنبل بودن و بیکار بودن و دنبال کار نرفتن و به دنبال میزرفتن و میزنشین تربیت کردن 
با جامعه اسلامی سازگار نیست و فرمود تلاش و کوشش کنید تا از زمین روزی تان را بگیرید من عهده 

دار روزی شما هستم.

یادداشت های شهر سیل زده/12
محمد خامه یار

کرامت و عزتمندی مردم را در این می دیدم که برای امدادرسانی به آن ها باید سختی ها را به جان 
خرید و در تاریکی شب به سراغ آنان رفت. کوچه ها هنوز غرق در گل و لای و سیلاب است و سرمای 
شبانه مانع این حضور نمی شود. نیروهای جهادی ما را در کمک رسانی به مردم تنها نمی گذارند. در 
جمع آنان هم طلبه و روحانی را می بینم. هم کارمند و مدیر، هم بر و بچه های خونگرم بسیجی حضور 
خوبی دارند.به یکی از بچه ها می گویم این حاج اکبر عطایی که سر از پا نمی شناسد روزی برای خودش 
کبکبه و دبدبه ای داشته است. فرمانده تیپ زرهی لشکر علی بن ابی طالب)ع( بود. مسجد دارد. توی 
ستاد بازسازی عتبات بیا و برویی دارد و چند تا از موکب های اربعینی را به خط کردهَ است. در مراسم 
معنوی اعتکاف هر سالی کار پشتیبانی و پخت و پز پانزده هزار معتکف را به عهده دارد و حالا مثل یک 
سرباز گوش به فرمان است.به وجود او و نیروهایی مثل او افتخار می کنم که سر از پا نمی شناسند.مثل 
خیلی از روحانیان که در حوزه و دانشگاه اسم و رسمی و کرسی درسی  دارند و اهل تدریس و تالیف آثار 
گرانسنگی هستند و حالا حتی بیل و چکمه با خود آورده اند و منتظر می مانند تا روز آنان برای لایروبی 
خانه ها اعزام شوند و شب برای توزیع خوراک و پوشاک دست به کار شوند. روح همدلی در جای جای 
قرارگاه و گوشه و کنار شهر سایه می افکند و مردم مصیبت زده را امید به فردایی درخشان و آینده ای 
سرشار از عشق به زندگی می دهد.بی خود نیست همه جا مردم قدردان نیروهای جهادی و مردمی 
هستند و حضورشان را مغتنم می دانند.برایم جالب و به یاد ماندنی خواهد بود که در دل شب و کوچه 
پس کوچه های شهر مردان بزرگی را چکمه به پا و عمامه به سر می بینم که خود صاحب مکنت اند و 
در کمال تواضع، خدمت به خلق خدا را برای خود عزت و شرف می دانند. راستی این شیوه جز تاسی 

به سیره مولای متقیان علی علیه السلام می تواند پیام دیگری داشته باشد؟

ناو تلفن بر ترامپ! کاریکاتور

 محمدعلى رجبى

رئیس شورای  اسلامی شهر قم  خبرداد

تشکیل انجمن حمایت از 
سرمایه گذاری و کارآفرینی استان قم 

از  حمایت  انجمن  تشکیل  از  قم  شهر  اسلامی  شورای   رئیس 
سرمایه گذاری و کارآفرینی استان قم خبر داد. 

عبدالله جلالی ، با اشاره به تشکیل انجمنی برای سرمایه گذاری در استان 
و شهر قم اظهار داشت: با مشارکت کمیسیون برنامه  و بودجه یک تشکلی را 
از سرمایه گذاران داخل قم شکل داده و جلسات  مختلفی با آنها داشتیم و از 
سرمایه گذاران داخل قم خواسته  شده نظرات و پیشنهادات خود را در حوزه 

سرمایه گذاری و مدیریت شهری با ما در  میان بگذارند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه هیئت  امنای این تشکل در شورای شهر 
صورت گرفت و اکنون هم مرتب با کمیته سرمایه گذاری و  کمیسیون برنامه  
و بودجه شورا جلسه دارند، افزود: قرار است در بحث مدیریت شهری و در 

بحث سرمایه گذاری هم آنها و هم ما بدانیم چه ظرفیت هایی وجود دارد. 
رئیس شورای شهر قم با تأکید بر اینکه این انجمن موازی با اتاق بازرگانی 
نیست، تصریح کرد: به  هیچ  وجه فعالیت این انجمن موازی با اتاق بازرگانی 
نیست و ما در رابطه با حوزه مدیریت شهری مثل هتل ها، اماکن مسکونی، 
اماکن تجاری و غیره که شاید افرادی در  اتاق هم در این قبیل فعالیت 
حضورداشته باشند، ورود کرده ایم و به طور خاص در رابطه با مدیریت شهری 

و پروژه های شهری نظر داریم. 
وی با اشاره به اینکه همه اعضای این انجمن قمی هستند، افزود: قرار 
نیست این تشکل زیر نظر شورای شهر باشد و هم اکنون به ثبت رسیده و 
قرار است هیئت مدیره ای اداره شود و به عنوان بازویی بوده که هم کمک شورا 
و شهرداری کرده و هم ما با کمک آن ها بتوانیم سرمایه گذاران را شناسایی و 

از ظرفیت آنان استفاده کنیم.
جلالی با تصریح بر اینکه این افراد قرار است هم سرمایه خودشان را آورده 
و هم سرمایه دیگران را جذب کنند، گفت: همیشه صحبت از پشتیبانی 
از سرمایه گذاری می شود اما در عمل اتفاق نمی افتد که  خیلی از موانع 
پیش روی آنها قرار می گیرد که منصرف و دلسرد می شوند. قاعدتاً باید با 
ورود تشکلی تخصصی مشکلات سرمایه گذاری در قم احصا و از ظرفیت 

سرمایه گذاران استفاده شود.
رئیس شورای شهر قم ادامه داد: در مجموعه مدیریت شهری به این 
نتیجه رسیدیم که یکی از راه های توسعه شهر قم و انجام پروژه ها جذب 
 سرمایه گذار است، در صورتی  که هم وضعیت مردم مطلوب نبوده و ساخت  
و ساز افت پیدا کرده و ارگان های  دولتی نداریم که در این فضا بیایند؛ برای 
اداره شهر، یکی از راه ها این بوده که شما جذب سرمایه گذار داشته  باشید 
تا بخشی از نیازهایی که در این کار وجود دارد با سرمایه گذاری بخش 

خصوصی حل  و فصل شود. 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد

برگزاری جشن خانوادگی شب های 
فیروزه ای به همت شهرداری قم

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری جشن 
خانوادگی شب های فیروزه ای با همکاری سازمان فرهنگی ورزشی 

شهرداری و موسسه فرهنگی حضرت خدیجه سلام الله علیها خبر داد.
مهدی کلانتر زاده با اعلام این خبر بیان داشت : جشن خانوادگی شب 
های فیروزه ای به مدت ۴ شب و از جمعه ۲۷  تا دوشنبه ۳۰ اردیبهشت ماه 
همزمان با شب میلاد امام حسن مجتبی)ع( در مقابل ساختمان شهرداری 

قم واقع در خیابان امام موسی صدر )خاکفرج( برگزار خواهد شد.
وی افزود: این مراسم با هدف گسترش شور و نشاط اجتماعی در شب 
های ماه مبارک رمضان و با اجرای برنامه های متنوع قرآنی ، اجرای سرود ، 
نمایش طنز ، مرشد خوانی، مسابقه حضوری همراه با قرعه کشی و اهدای 
جوایز معنوی سفر به کربلای معلی و مشهد مقدس برای حاضرین برگزار 
می گردد.کلانترزاده با اشاره به حضور هنرمندان و استعدادهای برتر استان 
در این جشن ها، افزود: چند نکته در این جشن ها مورد توجه قرار دارد، 
نکته اول حفظ شئونات شهر مقدس قم است که در شکل و محتوای برنامه 
ها به صورت جدی بدان پرداخته شده است و به دنبال ارائه الگوی مناسبی 
از شادی حلال و دورهمی شاد و خاطره انگیز برای خانواده های محترم 
در شهر مقدس قم هستیم و نکته دوم استعداد یابی و بهره گیری از توان 

هنرمندان و استعداد های برتر استان قم می باشد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بیان داشت: با 
همکاری سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری و دستگاههای استان به دنبال 
شناسایی،پرورش و معرفی استعدادهای برتر در برپایی این گونه جشن ها 

هستیم و در آینده نزدیک شکل و شیوه اجرایی آن را اعلام خواهیم کرد.
 وی افزود: سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم نیز در حاشیه این 
مراسم اقدام به برپایی نمایشگاه فرهنگی و هنری خواهد کرد که این 
نمایشگاه با ۳۰ غرفه، توان و استعداد فرهنگی و هنری نهادهای دولتی و غیر 

دولتی را به نمایش خواهد گذاشت.
کلانترزاده گفت: موضوع غرفه های ایجاد شده، فرهنگی، ادبی، هنری 
و صنایع دستی خواهد بود که در بخشهای صنایع دستی و هنری به 
صورت زنده تولید محصول خواهند داشت.مدیر کل ارتباطات و امور بین 
الملل شهرداری قم استقرار غرفه مشاوره مذهبی و پاسخگویی به شبهات 
و همچنین برپایی سیاه چادر همراه با آیین و رسوم روستایی و عشایری 

استان را نیز از دیگر بخش های این نمایشگاه برشمرد.

شهردار منطقه دو قم :

سالانه 2 میلیارد تومان برای توسعه 
بوستان جوان هزینه می شود

شهردار منطقه دو قم گفت: سالیانه حدود دو میلیارد تومان برای 
بهسازی و توسعه بوستان جوان هزینه می شود.

رضا رحیمی با بیان اینکه بوستان جوان در حریم شهر قم احداث شده 
است، اظهار کرد: در محدوده این بوستان مرغداری یا مراکزی وجود دارد 
که بعضا وجود آنها برای مردم آزاردهنده است و در خصوص آن مکاتباتی 

با سازمان جهاد کشاورزی داشتیم تا نسبت به جابجایی آنها اقدام شود.
وی بیان کرد: بوستان جوان قابلیت های خیلی خوبی دارد و حدود ۱۲۰ 
هکتار در آن درختکاری شده و تلاش داریم فضای مطلوبی در آن ایجاد 

کنیم که مردم بیشتر حضور پیدا کنند.
رحیمی تصریح کرد: به دنبال تبدیل این بوستان به فضایی برای آموزش 
ترافیک و غیره به مردم هستیم و یکی از برنامه ها نیز آماده سازی بوستان به 

عنوان یک کمپ و استراحتگاه شهری است.
وی اذعان کرد: سالیانه حدود دو میلیارد تومان برای بهسازی و توسعه 

بوستان هزینه می شود.

مدیرکل بازرسی و امور حقوقی
 استانداری قم معارفه شد 

مدیر کل جدید مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری قم 
روز دوشنبه در جلسه ای به ریاست استاندار قم معارفه شد. 

استاندار قم در این جلسه، تغییر رویکرد در حوزه ارزیابی و نظارت بر 
عملکرد دستگاه های دولتی را از دلایل انتصاب مدیرکل جدید این اداره 
کل عنوان و گفت: پاسخگویی همه مدیران نسبت به حوزه فعالیت شان 

امری ضروری است.
بهرام سرمست با ابراز امیداوری از نظارت بیشتر بر دستگاه های اجرایی 
استان در دوره مدیریتی جدید ادامه داد: نظارت بر عملکرد دستگاه های 
اجرایی و توجه به ملاقات های عمومی مدیران دستگاه های مختلف با 

شهروندان از جمله اموری است که باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل تاکید بر ملاقات عمومی به دستگاه های 
مختلف استان افزود: تنها درنظر گرفتن وقت ملاقات کافی نیست و باید 
تمامی معیارهایی که در ابلاغیه به مدیران دستگاه ها مورد تاکید قرار گرفته 

اند اجرایی شود و نظارت بر آن به صورت جدی صورت پذیرد.
در این جلسه، محمود علیپور به عنوان مدیرکل جدید مدیریت عملکرد، 
بازرسی و امور حقوقی استانداری قم معرفی و از زحمات عزیزالله قربانی 

قدردانی شد.

اخبــار

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: 
باید از احداث مجتمع بین راهی در میدان 

شهر کهک جلوگیری شود.
محسن بهشتی قم در جلسه کمیسیون 
مدیریت ایمنی و حمل و نقل استان قم 
اظهار داشت: یک مجتمع بین راهی که 
پروانه ساخت آن سال ها قبل صادرشده 
عملیات عمرانی خود را در دقیقاً در وسط 
میدانی در شهر کهک قم که بدترین محل 
ممکن برای احداث چنین مجتمعی ازنظر 
ترافیکی آغاز کرده که در درجه نخست باید 
مانع از احداث این مجتمع در وسط این 
میدان شده و در مرحله بعدی مراحل انتقال 

و جابه جایی آن را دنبال کرد، کاربری این 
میدان صرفاً باید فضای سبز تعریف شود. 

وی افزود: احداث این زیرگذر به عنوان 
یک نقطه حادثه خیز امکان دریافت منابع 
و تسهیلات استانی را دارد.وی با اشاره به 
زمان بندی احداث زیرگذر راهجرد تصریح 
کرد: تلاش می شود این پروژه امسال آغاز و 
تا پایان سال تکمیل و به بهره برداری برسد.

محور راهجرد در بخش سلفچگان در 
۴۵ کیلومتری جنوب غربی قم قرار دارد.

وی در ادامه با اشاره به بررسی نواقص 
محور قم-جعفریه گفت: این پروژه باگذشت 
نزدیک به ۹ سال از آغاز عملیات عمرانی 

هنوز به نتیجه نهایی نرسیده است.
بهشتی با انتقاد از وضعیت این محور 
ادامه داد: موضوع کهنه قلعه سنگی پروژه 
که  نیست  شایسته  و  نبوده  پیچیده ای 
محور اتصال روستائیان قم به شهر ساوه 
شود. رها  خود  وضع  به  صورت  این  به 

محور قم - جعفریه به طول ۳۵ کیلومتر 
است،  احداث  درحال  قطعه  چهار  در  و 
قطعه یک در سال ۹۴ و قطعات دوم و 
سوم در سال ۹۶ تکمیل و به بهره برداری 
رسیده است. این محور یکی از نقاط حادثه 
خیز استان می باشد.وی در ادامه با اشاره 
به  دسترسی  راه های  آرام سازی  اهمیت 

شهرک شکوهیه تأکید کرد: ۱۴۰۰ هکتار 
مساحت این شهرک بوده و باید بهسازی 
این محور از ابتدای میدان های ورودی شهر 

با کارشناسی دقیقی صورت بگیرد.
تعریض  کرد:  عنوان  همچنین  وی 
اتوبان قم - گرمسار مسئله ای است که در 
سال های آینده نیاز به آن احساس خواهد 
شد، بنابراین در طرح های مربوط به این 

محور باید این امر موردتوجه قرار گیرد.
وی همچنین تأکید کرد: مجتمع رفاهی 
آبشار در ابتدای عوارضی قم-تهران نیز از 
ابتدا به صورت غیر کارشناسی شکل گرفته 

و باید در اسرع وقت تعیین تکلیف شود.

معاون امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد

ممانعت ازاحداث مجتمع بین راهی درمیدان شهر کهک

باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظردارد نسبت به واگذاری بهره برداری ردیف های 
مشروحه ذیل از طریق مزایده اقدام نماید لذا متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت پاکت 
وشرایط مزایده از تاریخ نشر آگهي نوبت دوم به مدت ده روز به استثناي روزهاي تعطیل از 
ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشاني قم - کیلومتر 3 جاده 
قدیم قم - تهران سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم )ترمینال( مراجعه و در صورت 

نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36642349-025 تماس حاصل نمایند.

اهم شرایط عمومی :
- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500.000 ریال به شماره حساب 700787913121 )درآمد 
سازمان( بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه 

اصل فیش واریزی وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
- مبلغ سپرده  شرکت در مزایده  بصورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد بحساب 
پایانه های مسافربری  بنام سازمان  بانک شهر  نزد  700787307316 سپرده سازمان 

شهرداری قم می باشد.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع 

سازمان ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

است.
- اخذ مجوزفعالیت از ارگانهای ذیربط مانند اماکن و اداره کار و تامین اجتماعی و .... به 

عهده برنده مزایده می باشد.
- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.

- برنده مزایده موظف به ارائه ضمانتنامه بانکی معادل حداقل سه ماه اجاره موضوع قرارداد 
و تسلیم 12 فقره چک بابت پرداخت اجاره ماهیانه به سازمان می باشد.

- سایراطلاعات مربوط به مزایده در شرایط مزایده مندرج می باشد.
» تلفن تماس:025-36642349 « 

سازمان پایانه هاي 
مسافربري شهرداري قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهي مزایده) نوبت اول(

 مبلغ سپرده  شرکت  در مزایده محل مورد مزایده ردیف
 ریال 0008880888 تن( 27نه محل استقرار کیوسک فروش ساندویچ)واقع در پایا 1

 ریال 7800880888 کارواش )واقع در پایانه مرکزی(محل  7

 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به تعداد واحدهای باقیمانده مسکن مهر در 
استان گفت: از میزان تعداد تعهد کل استان تعداد ۸۸۴ واحد باقیمانده که ۶۰۰ واحد آن 
در مراحل قضایی بوده و ۲۸۴ واحد نیز در مرحله ساخت و تکمیل است. حسن صبوری 
، با اشاره به تعهد استان برای احداث مسکن مهر اظهار داشت: تعداد کل این تعهد در 
کلان شهر قم برابر با ۴۳ هزار و ۵۰۴ واحد بوده که از این تعداد ۴۲ هزار و ۶۲۰ واحد 
تکمیل و افتتاح شده است.مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به جزئیات وضعیت 
مسکن مهر در قم گفت: تعداد مسکن مهر اعم از اجاره داری ۹۹ ساله، تفاهم نامه سه جانبه 
و اجاره داری ۵ ساله در قالب ۲۷ هزار و ۸۰۰ واحد و احداث واحد خود مالکین به تعداد 
۸ هزار و ۵۶۸ واحد که شامل تعاونی های خودمالک و خودمالکین انفرادی می شود جزء 

تعهدات این اداره کل در بحث مسکن مهر هستند.وی ادامه داد: تعداد ۳ هزار و ۹۵۴ 
واحد در بافت فرسوده از تسهیلات وام مسکن مهر استفاده کرده اند،  همچنین ۲هزار 
و ۲۰۸ واحد در شهرهای زیر ۲۵ هزار و ۴۱ هزار و ۲۹۶ واحد نیز در شهرهای بالای 
۲۵ هزار جمعیت احداث شده است.مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خاطرنشان کرد: 
بیش از ۴۳ هزار  واحد مسکن مهر برای کل استان قم بوده که ۴۱ هزار واحد شهر قم 
در  پردیسان با اداره کل راه و شهرسازی استان بوده است.صبوری با بیان اینکه تاکنون 
بیش از ۴۲ هزار واحد مسکن مهر در قم افتتاح شده است، خاطرنشان کرد: از این تعداد، 
۴۰ هزار و ۴۱۲ واحد در شهر قم بوده و از تعداد ۸۸۴ واحد باقیمانده، ۶۰۰ واحد دارای 
پرونده قضایی است که به محض حل مشکلات حقوقی و قضایی، به بهره برداری می رسد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

884واحد مسکن مهر از تعهدات استان قم باقیمانده است 


